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Ärende 1    Dnr KS/2024:19 
 

Allmänhetens frågestund 
 
Sammanfattning 
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Ärende 2 Dnr KS/2024:21 
 

Interpellationsdebatt 
 
Sammanfattning 
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Ärende 3 Dnr KS/2024:20 
 

Enkla frågor 
 
Sammanfattning 
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Kommunfullmäktige
 
 
Ärende 4 Dnr KS/2023:467 
 

Motion om byggnadsanknuten konstnärlig gestaltning (L) 

Sammanfattning 
 
Anton Sjöstedt har inkommit med en motion som föreslår att Arvika kommun ska fastställa en 
ekonomisk princip för lägsta investering i byggnadsanknuten konstnärlig gestaltning vid ny-, om- och 
tillbyggnation av fastigheter, infrastruktur och offentliga miljöer. 

Beslutsunderlag 
 
Kommunstyrelsens protokoll den 12 mars 2024, § 39 
Kommunledningsutskottets protokoll den 20 februari 2024, § 15 
Kommunledningsstabens tjänsteskrivelse den 8 februari 2024 
Kommunfullmäktiges protokoll den 29 maj 2023, § 107 
Anton Sjöstedts (L) motion den 22 maj 2023 

Bedömning 
 
Kommunledningsstabens bedömning är att motionen är genomförbar och skulle bidra till en god 
gestaltad livsmiljö för Arvikaborna. Vidare bedömer kommunledningsstaben baserat på hur andra 
kommuner och regioner arbetar att en procent är en rimlig nivå och att det finns goda exempel på 
arbetssätt som skulle gå att implementera i Arvika.  
 
Ekonomiska konsekvenser  
 
Investeringsbudgeten utökas med en procent.  
 
Bedömning om barns rättigheter  
 
En god gestaltad livsmiljö är positivt för barn att växa upp i och omges av. Det finns också goda 
förutsättningar att involvera barn i framtagandet av gestaltningsprojekt, så att barn är delaktiga i 
utvecklingen och utformningen av staden. 
 
Beslut 
 
Kommunfullmäktige beslutar att bifalla motionen.  
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Kommunfullmäktige
 
 
Ärende 5 Dnr KS/2023:326 
 

Motion om att ändra taxan för att ta del av allmänna handlingar i 
digitalt format (ArvP) 
 
Sammanfattning 
 
Arvikapartiet genom Lars-Olof Gävert föreslår i en motion att taxan för att ta del av allmänna 
handlingar i digitalt format ändras så att den motsvarar kostnaden för den faktiska hanteringen samt 
att det, om tidsåtgången för hanteringen av digitala allmänna handlingar under stiger 15 minuter, ska 
vara gratis oavsett antal sidor. 
 
Kommunfullmäktige beslutade den 25 september 2023, § 165 att återremittera ärendet, genom 
minoritetsåterremiss, med yrkandet att grunderna för avgifterna behöver klarläggas. 
 
Beslutsunderlag 
 
Kommunstyrelsens protokoll den 12 mars 2024, § 40 
Kommunledningsutskottets protokoll den 20 februari 2024, § 16 
Kommunledningsstabens tjänsteskrivelse den 8 februari 2024 
Kommunfullmäktiges protokoll den 25 september 2023, § 165 
Lars-Olof Gäverts (ArvP) motion den 23 mars 2023 

Bedömning 
 
Kommunledningsstaben har utrett motionärens förslag samt fört en dialog med förvaltningens 
verksamheter i ärendet. 
 
Allmänna handlingars offentlighet regleras i 2 kap. Tryckfrihetsförordningen (TF). Beslut om en 
handling ska lämnas ut fattas av den myndighet som förvarar handlingen (6 kap. 2 § Offentlighets- 
och sekretesslagen). En allmän handling ska tillhandahållas utan avgift, men för att få en avskrift eller 
kopia av handlingen kan myndigheten ta ut en fastställd avgift. Begäran om att få en avskrift eller 
kopia av allmän handling ska behandlas skyndsamt (2 kap 16 § TF). 
 
Myndigheter har en viss skyldighet att hjälpa allmänheten att leta reda på handlingar även om de 
inte kan precisera sin begäran till en bestämd handling. Myndigheten får dock begränsa 
efterforskningen till vad som är rimligt utifrån omfattning och disposition av material som måste gås 
igenom. Myndigheten får inte räkna med den tid som det tar att leta fram, eventuellt sekretesspröva 
och slutligen återställa originalhandlingar efter att kopieringen är gjord. 
 
För statliga myndigheter gäller de avgifter för kopiering som anges i Avgiftsförordningen (1992:191). 
För att kommuner ska kunna ta ut en avgift måste avgiften vara fastställd av kommunfullmäktige.  
Avgifterna ska beräknas med utgångspunkt från den kommunala självkostnadsprincipen. 
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 Datum  
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Kommunfullmäktige
 
Kommunfullmäktige fastställde taxa för kopiering av allmän handling den 27 juni 2005, §110. Taxan 
reviderades av kommunfullmäktige den 26 november 2020, § 199. 
 
Kommunledningsstaben bedömer, baserat på den utredning som gjorts och på de interna dialoger 
med verksamheten som förts, att en förändring av taxan för kopiering av allmän handling, i den del 
som avser elektronisk handling, bör ske enligt nedan: 
 
De delar i nuvarande taxa som avser utlämnande av elektronisk handling stryks och ersätts med 
följande: 
 
Utlämnande av elektroniska handlingar 
För utlämnande av allmänna handlingar som redan finns lagrade i elektronisk form ska ingen avgift 
tas ut. Ingen kostnad utgår för att få en digital handling i digital fil skickad till e-post. Kommunen är 
inte skyldig att omvandla handlingar i pappersform till digital form. Kommunen är heller inte skyldig 
att lämna ut upptagning i annan form är genom utskrift (2 kap. 13 § TF). 
 
 

Kostnad för utlämnande av elektroniska handlingar 
Format Kostnad inklusive moms (kr) 
Digital fil till e-post 0 (Ingen kostnad) 

 
Skapande av elektroniska handlingar (scanning) 
För att skapa elektroniska handlingar använder sig kommunen av skanning. Kommunen är dock inte 
skyldig att lämna ut tryckta handlingar i elektroniskt format. Om en person vill ha en tryckt allmän 
handling i elektroniskt format och utlämningsstället har möjlighet att skapa detta tillämpas avgifterna 
i tabellen nedan. 
 

Kostnad för skanning av handlingar 
Format/antal sidor Kostnad inklusive moms (kr) 
A4 och A3 sida 1–9 0 (Ingen kostnad) 
10 sidor 50 
Överstigande 10 sidor, kr/sida 2 

 
Kommunledningsstaben bedömer att den föreslagna förändringen dels möter motionärens önskemål 
om förändring, den tar hänsyn till verksamheternas förutsättningar och är i enlighet med rådande 
lagstiftning. 
 
Beslut 
 
Kommunfullmäktige beslutar att revidera taxa för kopiering av allmän handling i enlighet med 
upprättat förslag. 
 
Motionens första att-sats är bifallen och motionens andra att-sats anses därmed besvarad. 
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Ärende 6 Dnr KS/2023:690 
 

Motion om årlig inhämtning av utdrag ur belastnings- och 
misstankeregistret (SD) 

Sammanfattning 
 
Håkan Persson (SD) och Alexander Arnesson (SD) inkommer med en motion med förslag om att 
Lärande och stöd ska ges i uppdrag att utreda tillvägagångssätt/rutiner för inhämtning av utdrag ur 
belastnings- och misstankeregistret, inför varje nytt läsår från all personal i skolmiljö. Personal skall 
individuellt begära utdrag från Polismyndigheten.  

Beslutsunderlag 
 
Kommunstyrelsens protokoll den 12 mars 2024, § 41 
Utskottet Lärande och stöds protokoll den 21 februari 2024, § 18 
Lärande och stöds tjänsteskrivelse den 13 februari 2024 
Utskottet Lärande och stöds protokoll den 10 januari 2024, § 3 
Kommunfullmäktiges protokoll den 25 september 2023, § 176 
Sverigedemokraternas motion den 11 september 2023   
Utdrag prop. 1999/2000:123 och prop. 2012/13:194 
Beslut JO Dnr 7143–2020 Allvarlig kritik mot kommunstyrelsen i Södertälje kommun om ingrepp i den 
personliga integriteten 

Bedömning 
 
I samband med nyanställningar i skolverksamheten samt när någon övergår från annan verksamhet 
till skolverksamhet begärs registerutdrag. För vikarier, oftast anslutna till Bemanningscentralen, 
begärs registerutdrag en gång per år.  
 
En arbetsgivare har inte rätt att utifrån skollagen eller lagen om registerkontroll av personer som ska 
arbeta med barn kräva att personer som redan anställts, anlitats eller tagits emot i verksamheten ska 
visa upp ett nytt registerutdrag vid ett senare tillfälle. 
 
Källor: 2 kapitlet 31 § skollagen och 1 och 3 §§ lag (2013:852) om registerkontroll av personer som 
ska arbeta med barn samt proposition 1999/2000:123. 
 
Av hänsyn främst till den personliga integriteten har lagstiftaren valt att inte låta 
personer som redan är anställda omfattas av det krav på registerkontroll som 
gäller vid till exempel arbete i skola och i övrigt vid arbete som innebär direkt och 
regelbunden kontakt med barn (se prop. 1999/2000:123 och prop. 2012/13:194).  
  
Arvika kommun har haft kontakt med SKR, där SKR menar att en lagändring krävs innan kommunen 
har rätt att begära utdrag ur belastningsregistret av redan tillsvidareanställd personal. 
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I beslut från JO, Dnr 7143–2020, riktas allvarlig kritik mot Södertälje kommun för att man i strid mot 
skyddet för den personliga integriteten och privatlivet ha kontrollerat om kommunanställda gjort sig 
skyldiga till brott.  
 
En sammanfattande bedömning från verksamheten är att en årlig registerkontroll skulle innebära att 
kommunen inte följer gällande lagstiftning, samt att åtgärden inte skulle tillföra någon nämnvärd 
extra säkerhet, men däremot en omfattande byråkrati och administration. 
 
Ekonomiska konsekvenser  
 
Medför inga ekonomiska konsekvenser. 
 
Bedömning om barns rättigheter  
 
Barns rättigheter tillgodoses utifrån nu gällande lagstiftning. 
 
Beslut 
  
Kommunfullmäktige beslutar att avslå motionen.  
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Ärende 7 Dnr KS/2022:868 
 

Motion om konkurrensutsättning av särskilt boende med nya 
att-satser 

Sammanfattning 
 
Kristina Bengtsson Nilsson (M) och Henrik Samuelsson (M) har inkommit med en motion där man 
yrkar att Arvika kommun beslutar att konkurrensutsätta byggandet och drift vid nybyggnation av 
särskilt boende. Dessutom yrkar man att anbudsunderlaget ska fokusera på kvalitét, uppföljning och 
insyn där relevanta delar av Arvikas olika policydokument utgör lägsta nivå samt att 
anbudsunderlaget ska innehålla en tydlig text om att kommunen kan säga upp avtalet under 
avtalstiden om inte vissa kriterier uppfylls.  
 
Kommunfullmäktige remitterade motionen den 26 juni, KF § 132 till Kommunstyrelsen för beredning.  
 
I motionen beskrivs behovet av framtida platser inom särskilt boende samt att kommunstyrelsen har 
antagit ett dokument gällande modern boendestandard, arbetsmiljö och utformning av särskilda 
boenden. Flera av kommunens nuvarande särskilda boenden uppfyller inte dessa krav. 
 
Motionärerna tar också upp att trenden i riket är att allt fler kommuner konkurrensutsätter 
byggnation och drift. Konkurrens bidrar till nytänkande och utveckling. Man menar att det också kan 
öka möjligheten att klara uppdraget att erbjuda medborgarna en modern och god äldreomsorg. 
Valfriheten ökar för både omsorgstagare och personal. Genom att låta en extern aktör stå för drift 
och förvaltning behöver kommunen inte utvidga sitt fastighetsbestånd. 
 
Beslutsunderlag 
 
Kommunstyrelsens protokoll den 12 mars 2024, § 42 
Utskottet Vård och omsorgs protokoll den 23 februari 2024, § 14 
Vård och omsorgs tjänsteskrivelse den 15 februari 2024 
Moderaternas (M) motion den 26 juni 2023 
Kommunfullmäktiges protokoll den 26 juni 2023, § 132 
 
Beslut 
 
Kommunfullmäktige beslutar att avslå motionen. 
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Ärende 8 Dnr KS/2023:572 
 

Motion om matsvinn (SD) 

Sammanfattning 
 
Kristina Skogberg (SD) har inkommit med en motion om att kommunen ska se över möjligheten att 
skänka överbliven mat från samtliga kommunala kök, till behövande och/eller intresseorganisationer 
och därigenom minska matsvinnet. 
 
Kommunfullmäktige remitterade motionen den 26 juni 2023, KF § 134 till Kommunstyrelsen för 
beredning. 
 
Enligt den så kallade likställighetsprincipen i 2 kap. 3 § kommunallagen, ska kommuner och regioner 
behandla sina medlemmar lika, om det inte finns sakliga skäl för något annat. Bestämmelsen innebär 
att särbehandling av vissa kommunmedlemmar eller grupper av kommunmedlemmar är endast 
tillåten på objektiva grunder. 
 
Livsmedelsverket skriver att alla verksamheter och aktörer ska arbeta förebyggande för att minska 
matsvinnet och det framkommer också att man kan skänka bort mat när matsvinn uppstår. Detta så 
länge som det inte innebär att man stör marknaden ur ett konkurrensperspektiv.  
 
Verksamheten bedömer att det utifrån ett miljöperspektiv är viktigt att minska matsvinnet. Ansvariga 
för kostverksamheten kan utreda om det finns förutsättningarna för att skänka överbliven mat från 
tillagningsköken till intresseorganisationer och därigenom minska matsvinnet. Detta förutsatt att det 
finns ett politiskt stöd för uppdraget 

Beslutsunderlag 
 
Kommunstyrelsens protokoll den 12 mars 2024, § 42 
Utskottet Vård och omsorgs protokoll den 23 februari 2024, § 15 
Vård och omsorgs tjänsteskrivelse den 13 februari 2024 
Sverigedemokraternas (SD) motion den 23 juni 2023  
Kommunfullmäktiges protokoll den 26 juni 2023, § 134 
 
Beslut 
 
Kommunfullmäktige beslutar att bifalla motionen. 
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Ärende 9 Dnr KS/2023:896 
 

Medborgarförslag om digital anslagstavla för evenemangsinfo 

Sammanfattning 
 
Matts Årling har inkommit med ett medborgarförslag om digital anslagstavla för 
evenemangsinformation. Kommunledningsstaben bedömer att idén är god och genomförbar och 
föreslår ett investeringsanslag och fortsatt utredning av placering. 

Beslutsunderlag 
 
Kommunstyrelsens protokoll den 12 mars 2024, § 44 
Kommunledningsutskottets protokoll den 20 februari 2024, § 17 
Kommunledningsstabens tjänsteskrivelse den 8 februari 2024 
Kommunfullmäktiges protokoll den 27 november 2023, § 232  
Matts Årlings medborgarförslag den 19 november 2024 

Bedömning 
 
Kommunledningsstabens bedömning är att det är en god och genomförbar idé med digitala 
informationstavlor vid infarterna till kommunen, förutsatt att kostnaden för investering kan 
prioriteras i kommunens budget. Det skulle ge bättre möjligheter att marknadsföra evenemang och 
pigga upp intrycket av Arvika vid infarterna till kommunen. Vidare bedöms själva arbetet med 
informationen kunna hanteras inom ramen för kommunledningsstabens verksamhet.  
 
Ekonomiska konsekvenser  
 
Fyra digitala informationstavlor beräknas kosta totalt 3 400 tkr.   
 
Bedömning om barns rättigheter  
 
Barns rättigheter påverkas inte av beslutet. 

Beslut 
 
Arvika kommun tackar för förslagsställarens engagemang och de synpunkter som lämnats i 
medborgarförslaget.  
 
Kommunfullmäktige ser positivt på förslaget och överlämnar ärendet till budgetberedningen för 
vidare hantering i samband med framtagande av strategisk plan 2025-2027. 
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Ärende 10 Dnr  
 

Föredragning kommunrevisionen om planprocessen 
 
Sammanfattning 
 
Kommunrevisionen informerar om revisionens granskning av planprocessen. 
 
Beslutsunderlag 
 
Svante Karlssons muntliga föredragning den 25 mars 2024 
 
Beslut 
 
Kommunfullmäktige tar del av informationen.  
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Ärende 11 Dnr KS/2024:213 
 

Avsägelse av uppdrag som 1:e vice ordförande i 
Socialnämnden och Utskottet Lärande och stöd, samt ersättare 
i Kommunstyrelsen, Anna-Maria Nykvist (V) 
 
Sammanfattning 
 
Anna-Maria Nykvist (V) inkommer med en avsägelse av uppdrag som 1:e vice ordförande i 
Socialnämnden och Utskottet Lärande och stöd, samt ersättare i Kommunstyrelsen.  
 
Anna-Maria byter parti från Vänsterpartiet till Socialdemokraterna. Hon behåller sin plats i 
Kommunfullmäktige, men har där ingen partitillhörighet längre.  
 
 
Beslutsunderlag 
 
Anna-Maria Nykvists (V) avsägelse av uppdrag den 4 mars 2024 
 
Beslut 
 
Kommunfullmäktige beslutar att godkänna Anna-Maria Nykvists (V) avsägelse av uppdrag som 1:e 
vice ordförande i Socialnämnden och Utskottet Lärande och stöd, samt ersättare i Kommunstyrelsen.  
 
Valberedningen ges i uppdrag att inkomma med förslag på ny 1:e vice ordförande i Socialnämnden, 
samt ersättare i Kommunstyrelsen.  
 
Kommunstyrelsen uppdras att utse ny 1:e vice ordförande i Utskottet lärande och stöd.  
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Ärende 12 Dnr KS/2024:249 
 

Avsägelse av uppdrag som ledamot i Valnämnden, Kristoffer 
Svensson (S) 
 
Sammanfattning 
 
Kristoffer Svensson (S) inkommer med en avsägelse av uppdrag som ledamot i Valnämnden.  
 
Valberedningens förslag på ny ledamot är Annika Karlsson (S).  
 
Beslut 
 
Kommunfullmäktige godkänner Kristoffer Svenssons avsägelse och beslutar att utse Annika Karlsson 
(S) till ny ledamot i Valnämnden.  
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Ärende 13 Dnr KS/2024:218 
 

Motion om införande av en strålande skola, Anders Skogberg 
(SD), remiss 
 
Sammanfattning 
 
Anders Skogberg (SD) inkommer med en motion om att Arvika kommuns utskott lärande och stöd 
undersöker möjligheten att införa en strålande skola ”a brilliant school” från förskolan till och med 
årskurs 9. 
 
Beslutsunderlag 
 
Anders Skogbergs (SD) motion den 5 mars 2024  
 
Beslut 
 
Motionen remitteras till Kommunstyrelsen för beredning.  
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 2024-03-15  

 
Kommunfullmäktige
 
 
Ärende 14 Dnr KS/2024:219 
 

Motion om ökad trafiksäkerhet i Arvika, Anders Skogberg (SD), 
remiss 
 
Sammanfattning 
 
Anders Skogberg (SD) inkommer med en motion om att Arvika kommun ska undersöka möjligheten 
att flytta övergångstället på Västra Kyrkogatan cirka 15 till 20 meter från korset upp på gatan och att 
arbetet vid behov inarbetas i budgeten, samt att ljusförhållandena vid de två övriga 
övergångsställena kontrolleras och vid behov förbättras.  
 
Beslutsunderlag 
 
Anders Skogbergs motion den 5 mars 2024 
 
Beslut 
 
Motionen remitteras till Kommunstyrelsen för beredning.  
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Ärende 15 Dnr KS/2024:206 
 

Medborgarförslag om parkbänkar vid gång/cykelbanan ut till 
Västra Sund, remiss 
 
Sammanfattning 
 
Ulf Groth inkommer med ett medborgarförslag om att sätta upp parkbänkar vid gång/cykelbanan ut 
till Västra Sund.  
 
Beslutsunderlag 
 
Ulf Groths medborgarförslag den 28 februari 2024 
 
Beslut 
 
Medborgarförslaget remitteras till Kommunstyrelsen för beredning.  
 
  



 KALLELSE/UNDERRÄTTELSE  
 Datum  
 2024-03-15  

 
Kommunfullmäktige
 
 
Ärende 16 Dnr KS/2024:246 
 

Länsstyrelsen i Värmlands län, dnr 2279-2024 - Beslut - Ny 
ledamot och ersättare för ledamot i Kommunfullmäktige 
 
Sammanfattning 
 
Länsstyrelsen i Värmland län har beslutat att utse ny ledamot och ersättare för ledamot i 
kommunfullmäktige från och med den 13 mars 2024 till och med den 14 oktober 2026. Ny ledamot 
är Per-Ander Gävert och ny ersättare är Hans Carlsson.  
 
Beslutsunderlag 
 
Länsstyrelsens beslut den 13 mars 2024 
 
Beslut 
 
Kommunfullmäktige tar del av informationen.  
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 Datum  
 2024-03-15  

 
Kommunfullmäktige
 
 
Ärende 17 Dnr KS/2019:450 
 

Information till Kommunfullmäktige 

Sammanfattning 
 
Information lämnas till Kommunfullmäktige i följande ärende: 
Arkitekturstrategi - Strategier för gestaltad livsmiljö, KS/2019:450 

Beslut 

Kommunfullmäktige tar del av informationen.  
 
 





Enkel fråga

_________________________________________ 
LIBERALERNA ARVIKA  ANTON SJÖSTEDT    

 2024-03-01 

 

Om trygghetspunkter 
För Ukraina har trygghetspunkter visat sig spela en stor under kriget mot Ryssland. 
Trygghetspunkter är platser där befolkningen kan få värme, el (exempelvis ladda 
mobiltelefoner), vatten och information vid kriser eller krig. 

Ekot har gjort stickprov och frågat 34 kommuner landet över om de har fullt ut fungerande 
trygghetspunkter idag. Tolv svarade ja, andra svarade att de inlett eller ska inleda arbetet. 
Framför allt är det större kommuner som redan har trygghetspunkter eller som har inlett ett 
arbete med att skapa dem. Sävsjö kommun i Småland är ett exempel, som har påbörjat arbetet 
med att kunna ställa om fyra skolor till trygghetspunkter. 

Ministern för civilt försvar, Carl-Oskar Bohlin (M) sade följande vid Folk och Försvars 
Rikskonferens 2024: 

”Är du kommunalråd? Bra, är krigsorganisation, trygghetspunkter, nödvattenplan och 
redundant försörjning av livsmedel, värme och el säkerställd till omsorgsverksamheten? Har ni 
en fungerande frivillig resursgrupp? Om inte: Sätt igång!” 

Redan 2022 ville Myndigheten för samhällsskydd och beredskap, MSB, storsatsa på 
kommunala trygghetspunkter dit invånare kan vända sig vid kris eller krig. Då beskrevs en 
trygghetspunkt som ofta en skola, bygdegård eller idrottshall där det finns värme, dricksvatten, 
dusch, el, telefoni, internet och information. I rapportering från 2022 användes Habo kommun, 
som har fyra trygghetspunkter, som exempel. De svarade att de dock skulle behöva bättre 
reservkraft till dessa platser så att de alltid har el. 

Enkel fråga 

Har Arvika kommun trygghetspunkter eller inlett ett arbete med att skapa trygghetspunkter? 

FRÅGAN STÄLLS TILL 
Kommunstyrelsens ordförande Peter Söderström (S)



Enkel fråga

_________________________________________ 
LIBERALERNA ARVIKA  ANTON SJÖSTEDT    

 2024-03-12 

 

Om kommuner som blir lurade 
Hagfors kommun har betalat för saker de egentligen inte vill ha och anser sig ha blivit lurade. 
Det handlar bland annat om 100 000 kronor för ”reklamutrymme”. Detta rapporterar P4 
Värmland. Det ”Händer varje år”, så det är varken första eller sista gången det händer, enligt 
ekonomichefen, och vissa anställda (yngre och nyanställda) är mer utsatta och sårbara för 
lurendrejare än andra. 

Enligt uppföljande rapportering av P4 Värmland har ett och samma företag fakturerat 
kommuner, regioner och myndigheter för över 200 miljoner kronor bara för att ha sina 
kontaktuppgifter i ett register som bara finns i tryckt format. Det visar beräkningar som tech-
entreprenören Jens Nylander gjort med hjälp av AI-teknik. Detta beskrivs som att ”AI:n avslöjar 
skattemiljonerna som gått till kontaktannonser”. 

P4 Värmland bekräftar att de flesta kommuner i Värmland har köpt kontaktannonserna – trots 
att de inte riktigt vet varför. Bara i Värmland har det tidigare nämnda företaget fakturerat 
kommuner för över 800 000 kronor. 

Enkel fråga 

Drabbas Arvika kommun av lurendrejare samt har kommunen någon gång blivit lurad och 
faktiskt betalat för exempelvis den här typen av ”reklamutrymme” eller ”kontaktannonser”?  

FRÅGAN STÄLLS TILL 
Kommunstyrelsens ordförande Peter Söderström (S)



 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 1 (1) 
 Sammanträdesdatum  
 2024-03-12  

 
Kommunstyrelsen

Justerande sign.  Utdragsbestyrkande

 
 
 
Paragraf 39 Dnr KS/2023:467 
 

Motion om byggnadsanknuten konstnärlig gestaltning (L) 
 
Förslag till nästa instans 
Kommunfullmäktige beslutar att bifalla motionen. 
 
Reservation 
Alexander Arnesson (SD) och Lars-Olof Gävert (ArvP) reserverar sig mot förslaget. 

Sammanfattning 
Anton Sjöstedt har inkommit med en motion som föreslår att Arvika kommun ska fastställa en 
ekonomisk princip för lägsta investering i byggnadsanknuten konstnärlig gestaltning vid ny-, om- och 
tillbyggnation av fastigheter, infrastruktur och offentliga miljöer. 

Beslutsunderlag 
Kommunledningsutskottets protokoll den 20 februari 2024, § 15 
Kommunledningsstabens tjänsteskrivelse den 8 februari 2024 
Kommunfullmäktiges protokoll den 29 maj 2023, § 107 
Anton Sjöstedts (L) motion den 22 maj 2023 

Bedömning 
Kommunledningsstabens bedömning är att motionen är genomförbar och skulle bidra till en god 
gestaltad livsmiljö för Arvikaborna. Vidare bedömer kommunledningsstaben baserat på hur andra 
kommuner och regioner arbetar att en procent är en rimlig nivå och att det finns goda exempel på 
arbetssätt som skulle gå att implementera i Arvika.  
 
Ekonomiska konsekvenser  
Investeringsbudgeten utökas med en procent.  
 
Bedömning om barns rättigheter  
En god gestaltad livsmiljö är positivt för barn att växa upp i och omges av. Det finns också goda 
förutsättningar att involvera barn i framtagandet av gestaltningsprojekt, så att barn är delaktiga i 
utvecklingen och utformningen av staden. 
 
Yrkande 
Henrik Axelsson (S) och Anders Skogberg (SD) yrkar på att motionen ska föreslås bifall. 
Alexander Arnesson (SD) och Lars-Olof Gävert (ArvP) yrkar på att motionen ska föreslås avslag. 
 
Propositionsordning 
Ordförande ställer förslagen mot varandra och konstaterar att Kommunstyrelsen stöder förslaget om 
att motionen ska föreslås bifall.



 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 1 (1) 
 Sammanträdesdatum  
 2024-02-20  

 
Kommunledningsutskottet

Justerande sign.  Utdragsbestyrkande

 
 
 
Paragraf 15 Dnr KS/2023:467 
 

Motion om byggnadsanknuten konstnärlig gestaltning (L) 
 
Förslag till nästa instans 
Kommunfullmäktige beslutar att fastställa att en procent ska läggas till investeringsmedlen vid ny-, 
om- och tillbyggnation av fastigheter, infrastruktur och offentliga miljöer inom koncernen. 
Motsvarande summa ska avsättas till konstnärlig gestaltning.  
 
Kommunfullmäktige beslutar att uppdra åt kommunledningsstaben att utforma ett för koncernen 
gemensamt arbetssätt för att handla upp och genomföra gestaltningsprojekt med tilldelade 
investeringsmedel. 
 
Motionen är bifallen. 

Sammanfattning 
Anton Sjöstedt har inkommit med en motion som föreslår att Arvika kommun ska fastställa en 
ekonomisk princip för lägsta investering i byggnadsanknuten konstnärlig gestaltning vid ny-, om- och 
tillbyggnation av fastigheter, infrastruktur och offentliga miljöer. 

Beslutsunderlag 
Kommunledningsstabens tjänsteskrivelse den 8 februari 2024 
Kommunfullmäktiges protokoll den 29 maj 2023, § 107 
Anton Sjöstedts (L) motion den 22 maj 2023 

Bedömning 
Kommunledningsstabens bedömning är att motionen är genomförbar och skulle bidra till en god 
gestaltad livsmiljö för Arvikaborna. Vidare bedömer kommunledningsstaben baserat på hur andra 
kommuner och regioner arbetar att en procent är en rimlig nivå och att det finns goda exempel på 
arbetssätt som skulle gå att implementera i Arvika.  
 
Ekonomiska konsekvenser  
Investeringsbudgeten utökas med en procent.  
 
Bedömning om barns rättigheter  
En god gestaltad livsmiljö är positivt för barn att växa upp i och omges av. Det finns också goda 
förutsättningar att involvera barn i framtagandet av gestaltningsprojekt, så att barn är delaktiga i 
utvecklingen och utformningen av staden. 

 
 



  
 TJÄNSTESKRIVELSE 1 (3) 
 Datum Dnr 

 2023-09-25 KS/2023:467 

 
 

Ange organisation Telefon: 0570-816 00 vx E-post: arvika.kommun@arvika.se 
671 81 Arvika Org. nummer: 212000-1892 Webbplats: www.arvika.se 
Besöksadress:/Eget_Besöksadress/, Arvika

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Motion om byggnadsanknuten konstnärlig 
gestaltning, Liberalerna 

Sammanfattning 
 
Anton Sjöstedt har inkommit med en motion som föreslår att Arvika kommun ska 
fastställa en ekonomisk princip för lägsta investering i byggnadsanknuten 
konstnärlig gestaltning vid ny-, om- och tillbyggnation av fastigheter, infrastruktur 
och offentliga miljöer. 

Beslutsunderlag 

Kommunledningsstabens tjänsteskrivelse den 8 februari 2024 

Anton Sjöstedts (L) motion den 28 mars 2023 

Bedömning 
 
Kommunledningsstabens bedömning är att motionen är genomförbar och skulle 
bidra till en god gestaltad livsmiljö för Arvikaborna. Vidare bedömer 
kommunledningsstaben baserat på hur andra kommuner och regioner arbetar att 
en procent är en rimlig nivå och att det finns goda exempel på arbetssätt som skulle 
gå att implementera i Arvika.  

Ärende 
 
Anton Sjöstedt har inkommit med en motion som föreslår att Arvika kommun ska 
fastställa en ekonomisk princip för lägsta investering i byggnadsanknuten 
konstnärlig gestaltning vid ny-, om- och tillbyggnation av fastigheter, infrastruktur 
och offentliga miljöer. 
 
Nationellt och regionalt pågår satsningar för att stärka och utveckla offentlig konst 
som verktyg för att förbättra vår livsmiljö. Gestaltning ses inte längre bara som 
utsmyckning eller som utformning av ett fysiskt konstverk, utan som en process 
som involverar platser, medborgare och sociala relationer. Perspektivet på vad 
gestaltning av offentliga miljöer kan vara har breddats.  



  
 TJÄNSTESKRIVELSE 2 (3) 
 Datum Dnr 

 2023-09-25 KS/2023:467 

 
 

Ange organisation Telefon: 0570-816 00 vx E-post: arvika.kommun@arvika.se 
671 81 Arvika Org. nummer: 212000-1892 Webbplats: www.arvika.se 
Besöksadress:/Eget_Besöksadress/, Arvika

I propositionen Politik för gestaltad livsmiljö (prop. 2017/18:110) tas ett 
helhetsgrepp om arbetet med den gestaltade livsmiljön. Ambitionen är att bidrag 
till samhällsbygget ska tas till vara fullt ut, till nytta och glädje för alla. Att en sådan 
utveckling kan komma till stånd är av en väsentlig betydelse för samhällets 
framåtskridande och kräver ökad medvetenhet och tydliga ambitioner på alla 
beslutsnivåer. Samhällsutveckling medför nya villkor för hur nya miljöer bör 
utformas för att människor ska uppleva stimulans och trivsel. Det handlar om 
kvalitet, attraktivitet och hållbarhet. Det offentliga har ett stort inflytande över 
gestaltningen av livsmiljön.  

Enprocentsregeln kom i Sverige till genom ett statligt kulturpolitiskt initiativ och 
antogs i riksdagen 1937. Syftet var att skapa ett ekonomiskt utrymme för konst i 
planering och byggande av offentliga miljöer. Enprocentsregeln bygger inte på en 
given arbetsmodell, och det har aldrig funnits någon sådan. Därför finns stora 
variationer i hur regeln tillämpas och beräknas i stat, regioner och kommuner.  

Enprocentsregeln tillämpas av 41 procent av kommunerna och 55 procent av 
regionerna idag. Fler privata bolag använder också enprocentsregeln. 
Konstnärsnämnden konstaterar i en rapport från 2020 att andelen privata bolag 
som hyr ut till offentlig sektor och tillämpar enprocentsregeln har ökat och kan 
indikera att konst är en god investering för en bättre miljö. 

Det finns olika sätt att finansiera konstnärlig gestaltning. Exempelvis fonderar vissa 
kommuner medel. Andra har en flerårsplan där ett antal bygg- och 
infrastrukturprojekt prioriteras. Vissa avsätter en pott i investeringsplanen som kan 
användas på olika projekt. Den offentliga konsten måste förvaltas och skötas om. 
Därför är det viktigt att kostnaden för drift och underhåll räknas med i varje projekt. 
 
Det är av stor betydelse att skapa förutsättningar för att Arvikas invånare upplever 
delaktighet i processen kring offentliga platser och livsmiljöer. 
Kommunledningsstaben har sedan ett antal år tillbaka ett uppdrag att jobba med 
framtagande av en verksamhetsövergripande rutin gällande Arvika kommuns 
arbete med konstnärlig gestaltning i det offentliga rummet. En process kring 
framtagande av förslag till konstnärlig gestaltning kan många gånger vara ett bra 
sätt att inkludera medborgarna i utveckling av deras gestaltade livsmiljö. 
 
I förslag till strategi för gestaltad livsmiljö lyfts det fram att det sätt vi väljer att 
utforma vår livsmiljö påverkar människor dagliga liv och deras upplevelse av 
kommunen. Den gestaltade livsmiljön är också avgörande för en jämställd kommun. 
Beroende på hur de allmänna platserna upplevs, kan man antingen känna 
tillhörighet eller uppleva utanförskap. Därför bör konstnärlig gestaltning 
uppmuntras. Konsten bör placeras så att den är tillgänglig för så många människor 
som möjligt och den bör utformas med hänsyn till platsen, aktuell verksamhet och 
platsens sammanhang. 
 
 
 
 



  
 TJÄNSTESKRIVELSE 3 (3) 
 Datum Dnr 

 2023-09-25 KS/2023:467 

 
 

Ange organisation Telefon: 0570-816 00 vx E-post: arvika.kommun@arvika.se 
671 81 Arvika Org. nummer: 212000-1892 Webbplats: www.arvika.se 
Besöksadress:/Eget_Besöksadress/, Arvika

Förslag till beslut 
 
Bifalla motionen och fastställa att en procent ska läggas till investeringsmedlen vid 
ny-, om- och tillbyggnation av fastigheter, infrastruktur och offentliga miljöer inom 
koncernen. Motsvarande summa ska avsättas till konstnärlig gestaltning.  
 
Uppdra åt kommunledningsstaben att utforma ett för koncernen gemensamt 
arbetssätt för att handla upp och genomföra gestaltningsprojekt med tilldelade 
investeringsmedel. 
 
 
Ekonomiska konsekvenser  
 
Investeringsbudgeten utökas med 1%.  
 
Bedömning om barns rättigheter  
 
En god gestaltad livsmiljö är positivt för barn att växa upp i och omges av. Det finns 
också goda förutsättningar att involvera barn i framtagandet av gestaltningsprojekt, 
så att barn är delaktiga i utvecklingen och utformningen av staden. 

 

KOMMUNLEDNINGSSTABEN  
 
 
Eriqa Lindsten Marcus Wihk  
Kultur- och fritidschef Biträdande kommundirektör 
 
 
Ida Svensson 
Samhällsbyggnadschef 
 
 
Beslutet skickas till 

Kultur- och fritidschef 

Samhällsbyggnadschef 

Bitr. kommundirektör 
 



 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 1 (1) 
 Sammansträdesdatum  
 2023-05-29  

 
Kommunfullmäktige

Justerande sign.  Utdragsbestyrkande

 

 
 
 
Paragraf 107 Dnr KS/2023:467 
 

Motion om byggnadsanknuten konstnärlig gestaltning, 
Liberalerna, remiss 
 
Beslut 
 
Motionen remitteras till Kommunstyrelsen för beredning. 
 
Sammanfattning 
 
Anton Sjöstedt (L) inkommer med en motion om att Arvika kommun ska fastställa en ekonomisk princip 
för lägsta investering i byggnadsanknuten konstnärlig gestaltning vid ny, om- och tillbyggnation av 
fastigheter, infrastruktur och offentliga miljöer. 
 
Beslutsunderlag 
 
Anton Sjöstedts (L) motion den 22 maj 2023 
 
 
 



Motion

_________________________________________ 
LIBERALERNA I ARVIKA  ANTON SJÖSTEDT 

 2023-05-22 

 

Byggnadsankuten konstnärlig 
gestaltning 
Arvika kommun är en kulturkommun. Trots detta följer inte kommunen enprocentsregeln, alltså 
att en procent av kostnaden för ny-, om- och tillbyggnationer av fastigheter, infrastruktur och 
offentliga miljöer investeras i byggnadsanknuten konstnärlig gestaltning. Denna följs av fyra 
av tio kommuner. De senaste åren har antalet kommuner som följer enprocentsregeln ökat 
kraftigt i landet. 

– Enprocentsregeln är viktig, för annars kan inte alla som lever och bor i Sverige få tillgång till 
konst i sin vardag. Det är en demokratisk rättighet som riksdag och regering har slagit fast, 
säger Lena From som är chef för konstenheten på Statens konstråd. 

Vad gäller Region Värmland uppger regionen följande: 

”Region Värmland köper in konst av och ger uppdrag till professionella konstnärer för att arbeta 
med byggnadsanknuten och platsspecifik konst. Konsten ska först och främst representera 
svensk samtidskonst. Ibland behöver vi också ytterligare förstärkning vid inköp av lös konst till 
speciella projekt” samt att ”Konstverken ska vara stimulerande och passande för den miljö och 
verksamhet den avses att placeras i”. 

Uppdraget inom regionen är att ”Enligt beslut av Region Värmlands styrelse avsätter vi för 
närvarande 150 kr/m2 uppvärmd area till nybyggnation och 75 kr/m2 vid omfattande 
ombyggnation samt vid förhyrning”. 

Tankens och ordets frihet är grunden i liberal kulturpolitik. Vår uppgift är inte att styra kulturen, 
utan att förbättra förutsättningarna för det konstnärliga skapandet. Det gör i Arvika om 
kommunen fattar beslut om att följa en ekonomisk princip för lägsta investering i 
byggnadsanknuten konstnärlig gestaltning. 

Liberalerna yrkar 
ATT 
Arvika kommun ska fastställa en ekonomisk princip för lägsta investering i byggnadsanknuten 
konstnärlig gestaltning vid ny-, om- och tillbyggnation av fastigheter, infrastruktur och 
offentliga miljöer.



 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 1 (2) 
 Sammanträdesdatum  
 2024-03-12  

 
Kommunstyrelsen

Justerande sign.  Utdragsbestyrkande

 
 
 
Paragraf 40 Dnr KS/2023:326 
 

Motion om att ändra taxan för att ta del av allmänna handlingar i 
digitalt format (ArvP) 
 
Förslag till nästa instans 
Kommunfullmäktige beslutar att revidera taxa för kopiering av allmän handling i enlighet med 
upprättat förslag. 
 
Motionens första att-sats är bifallen och motionens andra att-sats anses därmed besvarad. 
 
Sammanfattning 
Arvikapartiet genom Lars-Olof Gävert föreslår i en motion att taxan för att ta del av allmänna 
handlingar i digitalt format ändras så att den motsvarar kostnaden för den faktiska hanteringen samt 
att det, om tidsåtgången för hanteringen av digitala allmänna handlingar under stiger 15 minuter, ska 
vara gratis oavsett antal sidor. 
 
Kommunfullmäktige beslutade den 25 september 2023, § 165 att återremittera ärendet, genom 
minoritetsåterremiss, med yrkandet att grunderna för avgifterna behöver klarläggas. 
 
Beslutsunderlag 
Kommunledningsutskottets protokoll den 20 februari 2024, § 16 
Kommunledningsstabens tjänsteskrivelse den 8 februari 2024 
Kommunfullmäktiges protokoll den 25 september 2023, § 165 
Lars-Olof Gäverts (ArvP) motion den 23 mars 2023 

Bedömning 
Kommunledningsstaben har utrett motionärens förslag samt fört en dialog med förvaltningens 
verksamheter i ärendet. 
 
Allmänna handlingars offentlighet regleras i 2 kap. Tryckfrihetsförordningen (TF). Beslut om en 
handling ska lämnas ut fattas av den myndighet som förvarar handlingen (6 kap. 2 § Offentlighets- 
och sekretesslagen). En allmän handling ska tillhandahållas utan avgift, men för att få en avskrift eller 
kopia av handlingen kan myndigheten ta ut en fastställd avgift. Begäran om att få en avskrift eller 
kopia av allmän handling ska behandlas skyndsamt (2 kap 16 § TF). 
 
Myndigheter har en viss skyldighet att hjälpa allmänheten att leta reda på handlingar även om de 
inte kan precisera sin begäran till en bestämd handling. Myndigheten får dock begränsa 
efterforskningen till vad som är rimligt utifrån omfattning och disposition av material som måste gås 
igenom. Myndigheten får inte räkna med den tid som det tar att leta fram, eventuellt sekretesspröva 
och slutligen återställa originalhandlingar efter att kopieringen är gjord. 
 
För statliga myndigheter gäller de avgifter för kopiering som anges i Avgiftsförordningen (1992:191). 
För att kommuner ska kunna ta ut en avgift måste avgiften vara fastställd av kommunfullmäktige.   



 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 2 (2) 
 Sammanträdesdatum  
 2024-03-12  

 
Kommunstyrelsen

Justerande sign.  Utdragsbestyrkande

 
Avgifterna ska beräknas med utgångspunkt från den kommunala självkostnadsprincipen. 
 
Kommunfullmäktige fastställde taxa för kopiering av allmän handling den 27 juni 2005, §110. Taxan 
reviderades av kommunfullmäktige den 26 november 2020, § 199. 
 
Kommunledningsstaben bedömer, baserat på den utredning som gjorts och på de interna dialoger 
med verksamheten som förts, att en förändring av taxan för kopiering av allmän handling, i den del 
som avser elektronisk handling, bör ske enligt nedan: 
 
De delar i nuvarande taxa som avser utlämnande av elektronisk handling stryks och ersätts med 
följande: 
 
Utlämnande av elektroniska handlingar 
För utlämnande av allmänna handlingar som redan finns lagrade i elektronisk form ska ingen avgift 
tas ut. Ingen kostnad utgår för att få en digital handling i digital fil skickad till e-post. Kommunen är 
inte skyldig att omvandla handlingar i pappersform till digital form. Kommunen är heller inte skyldig 
att lämna ut upptagning i annan form är genom utskrift (2 kap. 13 § TF). 
 

Kostnad för utlämnande av elektroniska handlingar 
Format Kostnad inklusive moms (kr) 
Digital fil till e-post 0 (Ingen kostnad) 

 
Skapande av elektroniska handlingar (scanning) 
För att skapa elektroniska handlingar använder sig kommunen av skanning. Kommunen är dock inte 
skyldig att lämna ut tryckta handlingar i elektroniskt format. Om en person vill ha en tryckt allmän 
handling i elektroniskt format och utlämningsstället har möjlighet att skapa detta tillämpas avgifterna 
i tabellen nedan. 
 

Kostnad för skanning av handlingar 
Format/antal sidor Kostnad inklusive moms (kr) 
A4 och A3 sida 1–9 0 (Ingen kostnad) 
10 sidor 50 
Överstigande 10 sidor, kr/sida 2 

 
Kommunledningsstaben bedömer att den föreslagna förändringen dels möter motionärens önskemål 
om förändring, den tar hänsyn till verksamheternas förutsättningar och är i enlighet med rådande 
lagstiftning. 
 
 



 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 1 (2) 
 Sammanträdesdatum  
 2024-02-20  

 
Kommunledningsutskottet

Justerande sign.  Utdragsbestyrkande

 
 
 
Paragraf 16 Dnr KS/2023:326 
 

Motion om att ändra taxan för att ta del av allmänna handlingar i 
digitalt format (ArvP) 
 
Förslag till nästa instans 
Kommunfullmäktige beslutar att revidera taxa för kopiering av allmän handling i enlighet med 
upprättat förslag. 
 
Motionens första att-sats är bifallen och motionens andra att-sats anses därmed besvarad. 
 
Sammanfattning 
Arvikapartiet genom Lars-Olof Gävert föreslår i en motion att taxan för att ta del av allmänna 
handlingar i digitalt format ändras så att den motsvarar kostnaden för den faktiska hanteringen samt 
att det, om tidsåtgången för hanteringen av digitala allmänna handlingar under stiger 15 minuter, ska 
vara gratis oavsett antal sidor. 
 
Kommunfullmäktige beslutade den 25 september 2023, § 165 att återremittera ärendet, genom 
minoritetsåterremiss, med yrkandet att grunderna för avgifterna behöver klarläggas. 
 
Beslutsunderlag 
Kommunledningsstabens tjänsteskrivelse den 8 februari 2024 
Kommunfullmäktiges protokoll den 25 september 2023, § 165 
Lars-Olof Gävert (ArvP) motion den 23 mars 2023 

Bedömning 
Kommunledningsstaben har utrett motionärens förslag samt fört en dialog med förvaltningens 
verksamheter i ärendet. 
 
Allmänna handlingars offentlighet regleras i 2 kap. Tryckfrihetsförordningen (TF). Beslut om en 
handling ska lämnas ut fattas av den myndighet som förvarar handlingen (6 kap. 2 § Offentlighets- 
och sekretesslagen). En allmän handling ska tillhandahållas utan avgift, men för att få en avskrift eller 
kopia av handlingen kan myndigheten ta ut en fastställd avgift. Begäran om att få en avskrift eller 
kopia av allmän handling ska behandlas skyndsamt (2 kap 16 § TF). 
 
Myndigheter har en viss skyldighet att hjälpa allmänheten att leta reda på handlingar även om de 
inte kan precisera sin begäran till en bestämd handling. Myndigheten får dock begränsa 
efterforskningen till vad som är rimligt utifrån omfattning och disposition av material som måste gås 
igenom. Myndigheten får inte räkna med den tid som det tar att leta fram, eventuellt sekretesspröva 
och slutligen återställa originalhandlingar efter att kopieringen är gjord. 
 
För statliga myndigheter gäller de avgifter för kopiering som anges i Avgiftsförordningen (1992:191). 
För att kommuner ska kunna ta ut en avgift måste avgiften vara fastställd av kommunfullmäktige.   
 



 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 2 (2) 
 Sammanträdesdatum  
 2024-02-20  

 
Kommunledningsutskottet

Justerande sign.  Utdragsbestyrkande

 
Avgifterna ska beräknas med utgångspunkt från den kommunala självkostnadsprincipen. 
 
Kommunfullmäktige fastställde taxa för kopiering av allmän handling den 27 juni 2005, §110. Taxan 
reviderades av kommunfullmäktige den 26 november 2020, § 199. 
 
Kommunledningsstaben bedömer, baserat på den utredning som gjorts och på de interna dialoger 
med verksamheten som förts, att en förändring av taxan för kopiering av allmän handling, i den del 
som avser elektronisk handling, bör ske enligt nedan: 
 
De delar i nuvarande taxa som avser utlämnande av elektronisk handling stryks och ersätts med 
följande: 
 
Utlämnande av elektroniska handlingar 
För utlämnande av allmänna handlingar som redan finns lagrade i elektronisk form ska ingen avgift 
tas ut. Ingen kostnad utgår för att få en digital handling i digital fil skickad till e-post. Kommunen är 
inte skyldig att omvandla handlingar i pappersform till digital form. Kommunen är heller inte skyldig 
att lämna ut upptagning i annan form är genom utskrift (2 kap. 13 § TF). 
 
 

Kostnad för utlämnande av elektroniska handlingar 
Format Kostnad inklusive moms (kr) 
Digital fil till e-post 0 (Ingen kostnad) 

 
 
Skapande av elektroniska handlingar (scanning) 
För att skapa elektroniska handlingar använder sig kommunen av skanning. Kommunen är dock inte 
skyldig att lämna ut tryckta handlingar i elektroniskt format. Om en person vill ha en tryckt allmän 
handling i elektroniskt format och utlämningsstället har möjlighet att skapa detta tillämpas avgifterna 
i tabellen nedan. 
 

Kostnad för skanning av handlingar 
Format/antal sidor Kostnad inklusive moms (kr) 
A4 och A3 sida 1–9 0 (Ingen kostnad) 
10 sidor 50 
Överstigande 10 sidor, kr/sida 2 

 
Kommunledningsstaben bedömer att den föreslagna förändringen dels möter motionärens önskemål 
om förändring, den tar hänsyn till verksamheternas förutsättningar och är i enlighet med rådande 
lagstiftning. 
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Motion om att ändra taxan för att ta del av allmänna 
handlingar i digitalt format, Arvikapartiet 

Sammanfattning 

Arvika Partiet genom Lars-Olof Gävert föreslår i en motion att taxan för att ta del av 
allmänna handlingar i digitalt format ändras så att den motsvarar kostnaden för den 
faktiska hanteringen samt att det, om tidsåtgången för hanteringen av digitala 
allmänna handlingar under stiger 15 minuter, ska vara gratis oavsett antal sidor. 
 
Kommunfullmäktige beslutade den XXXX att återremittera ärendet, genom 
minoritetsåterremiss, med yrkandet att grunderna för avgifterna behöver 
klarläggas. 

Beslutsunderlag 

Kommunledningsstabens tjänsteskrivelse den 8 februari 2024 
Förslag på taxa för kopiering av allmän handling och utlämnande av elektroniska 
handlingar den 8 februari 2024 
Kommunfullmäktiges protokoll den 25 september 2023, § 165 
Kommunfullmäktiges protokoll den 27 mars 2023, § 61 
Lars-Olof Gävert (ArvP) motion den 23 mars 2023 

Bedömning 
Kommunledningsstaben har utrett motionärens förslag samt fört en dialog med 
förvaltningens verksamheter i ärendet. 
 
Allmänna handlingars offentlighet regleras i 2 kap. Tryckfrihetsförordningen (TF). 
Beslut om en handling ska lämnas ut fattas av den myndighet som förvarar 
handlingen (6 kap. 2 § Offentlighets- och sekretesslagen). En allmän handling ska 
tillhandahållas utan avgift, men för att få en avskrift eller kopia av handlingen kan 
myndigheten ta ut en fastställd avgift. Begäran om att få en avskrift eller kopia av 
allmän handling ska behandlas skyndsamt (2 kap 16 § TF). 
 
Myndigheter har en viss skyldighet att hjälpa allmänheten att leta reda på 
handlingar även om de inte kan precisera sin begäran till en bestämd handling. 
Myndigheten får dock begränsa efterforskningen till vad som är rimligt utifrån 
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omfattning och disposition av material som måste gås igenom. Myndigheten får 
inte räkna med den tid som det tar att leta fram, eventuellt sekretesspröva och 
slutligen återställa originalhandlingar efter att kopieringen är gjord. 
 
För statliga myndigheter gäller de avgifter för kopiering som anges i 
Avgiftsförordningen (1992:191). För att kommuner ska kunna ta ut en avgift måste 
avgiften vara fastställd av kommunfullmäktige.  Avgifterna ska beräknas med 
utgångspunkt från den kommunala självkostnadsprincipen. 
 
Kommunfullmäktige fastställde taxa för kopiering av allmän handling den 27 juni 
2005, §110. Taxan reviderades av kommunfullmäktige den 26 november 2020, § 
199. 
 
Kommunledningsstaben bedömer, baserat på den utredning som gjorts och på de 
interna dialoger med verksamheten som förts, att en förändring av taxan för 
kopiering av allmän handling, i den del som avser elektronisk handling, bör ske 
enligt nedan: 
 
De delar i nuvarande taxa som avser utlämnande av elektronisk handling stryks och 
ersätts med följande: 
 
Utlämnande av elektroniska handlingar 
För utlämnande av allmänna handlingar som redan finns lagrade i elektronisk form 
ska ingen avgift tas ut. Ingen kostnad utgår för att få en digital handling i digital fil 
skickad till e-post. Kommunen är inte skyldig att omvandla handlingar i 
pappersform till digital form. Kommunen är heller inte skyldig att lämna ut 
upptagning i annan form är genom utskrift (2 kap. 13 § TF). 
 
 

Kostnad för utlämnande av elektroniska handlingar 
Format Kostnad inklusive moms (kr) 
Digital fil till e-post 0 (Ingen kostnad) 

 
 
Skapande av elektroniska handlingar (scanning) 
För att skapa elektroniska handlingar använder sig kommunen av skanning. 
Kommunen är dock inte skyldig att lämna ut tryckta handlingar i elektroniskt 
format. Om en person vill ha en tryckt allmän handling i elektroniskt format och 
utlämningsstället har möjlighet att skapa detta tillämpas avgifterna i tabellen 
nedan. 
 

Kostnad för skanning av handlingar 
Format/antal sidor Kostnad inklusive moms (kr) 
A4 och A3 sida 1–9 0 (Ingen kostnad) 
10 sidor 50 
Överstigande 10 sidor, kr/sida 2 
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Kommunledningsstaben bedömer att den föreslagna förändringen dels möter 
motionärens önskemål om förändring, den tar hänsyn till verksamheternas 
förutsättningar och är i enlighet med rådande lagstiftning. 

Förslag till beslut 

Kommunfullmäktige beslutar att revidera taxa för kopiering av allmän handling i 
enlighet med upprättat förslag. 
 
Motionens första att-sats är bifallen och motionens andra att-sats anses därmed 
besvarad. 

 

KOMMUNLEDNINGSSTABEN  
 
 
Marcus Wihk  
Biträdande kommundirektör 
 
 
 



 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 1 (2) 
 Sammansträdesdatum  
 2023-09-25  

 
Kommunfullmäktige

Justerande sign.  Utdragsbestyrkande

 

 
Paragraf 165 Dnr KS/2023:326 
 

Motion om att ändra taxan för att ta del av allmänna handlingar i 
digitalt format (ArvP) 
 
Beslut 
 
Kommunfullmäktige beslutar att återremittera motionen med motiveringen att grunderna för 
avgifterna behöver klarläggas. 

Sammanfattning 
 
Arvikapartiet genom Lars-Olof Gävert föreslår i en motion att taxan för att ta del av allmänna 
handlingar i digitalt format ändras. Nuvarande taxa gäller både för papperskopia och elektronisk 
handling. Lars-Olof Gävert yrkar att taxan för utlämnande av handlingar i digitalt format ändras så att 
den motsvarar kostnaden för den faktiska hanteringen. Lars-Olof Gävert yrkar även att om 
tidsåtgången för hantering av digitala allmänna handlingar är 15 minuter eller mindre ska det vara 
gratis, oavsett antalet sidor.  

Beslutsunderlag 
 
Kommunstyrelsens protokoll den 12 september 2023, § 149 
Kommunledningsutskottets protokoll den 22 augusti 2023, § 125 
Kommunledningsstabens tjänsteskrivelse den 31 juli 2023 
Kommunfullmäktiges protokoll den 27 mars 2023, § 61 
Arvika Partiets motion den 27 februari 2023 

Yrkande 
 
Henrik Samuelsson (M) yrkar att motionen återremitteras för att klarlägga grunderna för avgifterna 
Lars-Olof Gävert (AP) yrkar bifall till Henrik Samuelssons yrkande 
Ute Attermeyer (MP) yrkar bifall Henrik Samuelssons yrkande 
Anton Sjöstedt (L) yrkar bifall till Henrik Samuelssons yrkande 
Catharina Leverström (KD) yrkar bifall till Henrik Samuelssons yrkande 
Anders Skogberg (SD) yrkar bifall till Henrik Samuelssons yrkande 
Peter Söderström (S) yrkar bifall till Henrik Samuelssons yrkande  
 
Bedömning 
 
Arvika kommun har sedan länge ett beslut på avgift på kopia av allmän handling. 
 
 



 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 2 (2) 
 Sammansträdesdatum  
 2023-09-25  

 
Kommunfullmäktige

Justerande sign.  Utdragsbestyrkande

 
I samband med att den strategiska planen togs i KF 2020-06-28 fattades också beslut om taxor och 
avgifter på allmän handling dels som papperskopia, dels i elektronisk format. 
 
Avgift Allmän handling 
 
Kopiering av pappershandling sida 1-9   0 kronor 
Kopiering av pappershandling 10 sidor   50 kronor 
Kopiering av pappershandling överstigande 10 sidor, kr/sida 2 kronor 
Utlämnande av elektronisk handling sida 1-9  0 kronor 
Utlämnande av elektronisk handling, 10 sidor  50 kronor 
Utlämnande av elektronisk handling överstigande 10 sidor, kr/sida 2 kronor 
 
I Riktlinjen för Arvika kommun och dess bolags ärende- och dokumenthantering beslutad i 
kommunfullmäktige den 29 maj 2023, framgår att det är Kommunfullmäktige som fattar beslut om 
avgift för allmän handling.  
 
Det finns i lag ingen skyldighet för en myndighet att lämna ut handlingar elektroniskt men då 
pappershantering minskar finns de flesta nyare handlingar enbart i digitalt format. Allmänna 
offentliga handlingar kan alla ta del av på plats utan kostnad. 
 
Oavsett på vilket sätt en begärd handling expedieras föreligger det ett arbete med att söka fram 
handlingen. Tidsåtgången att söka fram en allmän handling kan skilja sig åt mellan olika 
verksamheter och olika tjänstepersoner.  
 
Någon överblick av hur mycket allmänna handlingar som begärs ut saknas. Men det man kan säga är 
att periodvis är det ett högt tryck inom våra olika verksamheter.  
 
Protokoll, kallelser och handlingarna till KF och KS publiceras på arvika.se. På arvika.se e-diarium kan 
man se ärenderubriken på registrerade handlingar för KS. Enkla överskådliga regler som hanterar 
både digitala handlingar och papperskopior är en förutsättning.  
På kommunfullmäktige den 26 juni 2023 togs återigen beslut om taxor och avgifter vilket innebär en 
likartad kostnad för papperskopior och handlingar som skickas digitalt.  

Ekonomiska konsekvenser 
 
Taxor och avgifter generellt bidrar till intäkter för kostnader som kommunen har. Taxa för allmän 
handling är i sammanhanget blygsam. För att möta behovet av transparens och öppenhet finns 
tillgång på handlingar på webben. 
 
Beslutet skickas till 

Motionären 
Biträdande kommundirektör 
Administrativ chef 
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Motion om att ändra taxan för att ta del av allmänna handlingar i digitalt format 
 

Från och med 1 januari 2022 tar Arvika kommun och dess bolag ut en avgift för att lämna ut 

allmänna handlingar digitalt som är mer än nio sidor långa. Sida tio kostar 50 kronor och 

därefter två kronor per sida. 

 

Alla har rätt att ta del av allmänna handlingar som är offentliga. Det framgår i 

tryckfrihetsförordningen, som är en av Sveriges grundlagar. En allmän handling kan till 

exempel vara en text, bild, film eller ljudinspelning. För att vara allmän ska handlingen vara 

förvarad hos myndigheten, och antingen ha kommit in till myndigheten eller ha upprättats 

(skapats) där. Förenklat – det myndigheten kan och har rätt att se och använda i sitt vardagliga 

arbete, det är en allmän handling. 

 

För en utomstående kan det tyckas märkligt att det nya beslutet på att införa avgifterna för 

allmänna handlingar tillkom efter en period då en ökad granskning av kommunen hade 

påbörjats, och i samband med detta begärde kommuninvånare ut fler allmänna handlingar. 

Den nya avgiften ”smögs” in i ”Taxor och avgifter 2023” och lär ha antagits efter 0 minuters 

debatt i Kommunfullmäktige. 

 

Den statliga avgiftsförordningen som är framtagen för hantering av papperskopior är inte 

lika väl fungerande vid hantering av datafiler och digitala handlingar. Att lämna ut ett digitalt 

dokument som exempelvis innehåller 50 sidor tar endast marginellt längre tid, och det kan 

handla om några sekunder längre tid än ett "gratisdokument" som innehåller 9 sidor. 

Utlämnande av digitala dokument där arbetstiden för att hantera utelämnandet handlar om 

15 minuter eller mindre bör därför vara gratis – oavsett antalet utlämnade sidor. Den ganska 

nyligen beslutade och införda ordningen uppfattar Arvikapartiet som ett sätt att begränsa 

offentlighetsprincipen. För framtagande av gamla handlingar som kräver letande i 

pappersarkiv med scanning och diverse merarbeten kan den nuvarande taxan ses som rimlig 

– men inte på digitala dokument. 

 

Yrkar därför:   

 

Att; taxan för utlämnande av allmänna handlingar i digitalt format ändras så att den 

motsvarar kostnaden för den faktiska hanteringen. 

 

Att; om tidsåtgången för hanteringen av digitala allmänna handlingar är 15 minuter eller 

mindre ska det vara gratis – oavsett antalet utlämnade sidor.   

 

      

ARVIKAPARTIET 

 

              Lars-Olof Gävert, Dalen den 15 mars 2023 

 

    

http://www.arvikapartiet.se/


 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 1 (1) 
 Sammansträdesdatum  
 2023-03-27  

 
Kommunfullmäktige

Justerande sign.  Utdragsbestyrkande

 

 
 
 
Paragraf 61 Dnr KS/2023:326 
 

Motion om att ändra taxan för att ta del av allmänna handlingar i 
digitalt format, Lars-Olof Gävert (AP), remiss 
 
Beslut 
 
Motionen remitteras till Kommunstyrelsen för beredning.  
 
Sammanfattning 
 
Lars-Olof Gävert (AP) inkommer med en motion om att ändra taxan för att ta del av allmänna 
handlingar i digitalt format.  
 
Beslutsunderlag 
 
Lars-Olof Gäverts (AP) motion den 24 mars 2023  
 
 



 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 1 (2) 
 Sammanträdesdatum  
 2024-03-12  

 
Kommunstyrelsen

Justerande sign.  Utdragsbestyrkande

 
 
 
Paragraf 41 Dnr KS/2023:690 
 

Motion om årlig inhämtning av utdrag ur belastnings- och 
misstankeregistret (SD) 
 
Förslag till nästa instans  
Kommunfullmäktige beslutar att avslå motionen.  
 
Reservation 
Alexander Arnesson (SD) reserverar sig mot förslaget till förmån för sin motion. 

Sammanfattning 
Håkan Persson (SD) och Alexander Arnesson (SD) inkommer med en motion med förslag om att 
Lärande och stöd ska ges i uppdrag att utreda tillvägagångssätt/rutiner för inhämtning av utdrag ur 
belastnings- och misstankeregistret, inför varje nytt läsår från all personal i skolmiljö. Personal skall 
individuellt begära utdrag från Polismyndigheten.  

Beslutsunderlag 
Utskottet Lärande och stöds protokoll den 21 februari 2024, § 18 
Lärande och stöds tjänsteskrivelse den 13 februari 2024 
Utskottet Lärande och stöds protokoll den 10 januari 2024, § 3 
Kommunfullmäktiges protokoll den 25 september 2023, § 176 
Sverigedemokraternas motion den 11 september 2023   
Utdrag prop. 1999/2000:123 och prop. 2012/13:194 
Beslut JO Dnr 7143–2020 Allvarlig kritik mot kommunstyrelsen i Södertälje kommun om ingrepp i den 
personliga integriteten 

Bedömning 
I samband med nyanställningar i skolverksamheten samt när någon övergår från annan verksamhet 
till skolverksamhet begärs registerutdrag. För vikarier, oftast anslutna till Bemanningscentralen, 
begärs registerutdrag en gång per år.  
 
En arbetsgivare har inte rätt att utifrån skollagen eller lagen om registerkontroll av personer som ska 
arbeta med barn kräva att personer som redan anställts, anlitats eller tagits emot i verksamheten ska 
visa upp ett nytt registerutdrag vid ett senare tillfälle. 
 
Källor: 2 kapitlet 31 § skollagen och 1 och 3 §§ lag (2013:852) om registerkontroll av personer som 
ska arbeta med barn samt proposition 1999/2000:123. 
 
Av hänsyn främst till den personliga integriteten har lagstiftaren valt att inte låta 
personer som redan är anställda omfattas av det krav på registerkontroll som 
gäller vid till exempel arbete i skola och i övrigt vid arbete som innebär direkt och 
regelbunden kontakt med barn (se prop. 1999/2000:123 och prop. 2012/13:194).  



 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 2 (2) 
 Sammanträdesdatum  
 2024-03-12  

 
Kommunstyrelsen

Justerande sign.  Utdragsbestyrkande

 
Arvika kommun har haft kontakt med SKR, där SKR menar att en lagändring krävs innan kommunen 
har rätt att begära utdrag ur belastningsregistret av redan tillsvidareanställd personal. 
 
I beslut från JO, Dnr 7143–2020, riktas allvarlig kritik mot Södertälje kommun för att man i strid mot 
skyddet för den personliga integriteten och privatlivet ha kontrollerat om kommunanställda gjort sig 
skyldiga till brott.  
 
En sammanfattande bedömning från verksamheten är att en årlig registerkontroll skulle innebära att 
kommunen inte följer gällande lagstiftning, samt att åtgärden inte skulle tillföra någon nämnvärd 
extra säkerhet, men däremot en omfattande byråkrati och administration. 
 
Ekonomiska konsekvenser  
Medför inga ekonomiska konsekvenser. 
 
Bedömning om barns rättigheter  
Barns rättigheter tillgodoses utifrån nu gällande lagstiftning. 
 
 



 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 1 (3) 
 Sammanträdesdatum  
 2024-02-21  

 
Utskottet lärande och stöd 

Justerande sign.  Utdragsbestyrkande

 
 
 
Paragraf 18 Dnr KS/2023:690 
 

Motion om årlig inhämtning av utdrag ur belastnings- och 
misstankeregistret rörande all personal i skolmiljö (SD) 
 
Utskottets förslag till Kommunstyrelsen 
 
Kommunstyrelsen beslutar att avslå motionen.  
 
Reservation 
 
Alexander Arnesson (SD) och Ing-Marie Albinsson (M) reserverar sig mot beslutet till förmån för 
Alexander Arnessons (SD) yrkanden.  
 
Ekonomiska konsekvenser  
 
Medför inga ekonomiska konsekvenser. 
 
Bedömning om barns rättigheter  
 
Barns rättigheter tillgodoses utifrån nu gällande lagstiftning. 

Sammanfattning 
 
Håkan Persson (SD) och Alexander Arnesson (SD) inkommer med en motion med förslag om att 
Lärande och stöd ska ges i uppdrag att utreda tillvägagångssätt/rutiner för inhämtning av utdrag ur 
belastnings- och misstankeregistret, inför varje nytt läsår från all personal i skolmiljö. Personal skall 
individuellt begära utdrag från Polismyndigheten.  

Beslutsunderlag 
 
Lärande och stöds tjänsteskrivelse den 13 februari 2024 
Sverigedemokraternas motion den 11 september 2023  
Utdrag prop. 1999/2000:123 och prop. 2012/13:194 
Beslut JO Dnr 7143–2020 Allvarlig kritik mot kommunstyrelsen i Södertälje kommun om ingrepp i den 
personliga integriteten  
Kommunstyrelsens protokoll den 16 januari 2024, § 7 
Utskottet lärande och stöds protokoll den 10 januari 2024, § 3 
Kommunfullmäktiges protokoll den 25 september 2023, § 176 
 



 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 2 (3) 
 Sammanträdesdatum  
 2024-02-21  

 
Utskottet lärande och stöd 

Justerande sign.  Utdragsbestyrkande

Yrkande  
 
Alexander Arnesson (SD) yrkar att Kommunstyrelsen i Arvika utformar ett förslag till Regeringen att 
ändra 2 kapitlet 31 § skollagen och 1 och 3 §§ lag (2013:852) om registerkontroll av personer som ska 
arbeta med barn samt proposition 1999/2000:123, så att möjlighet ges att begära att registerutdrag 
årligen inlevereras från anställda inom kommunen som jobbar med barn.   
 
Ing-Marie Albinsson (M) yrkar bifall till Alexander Arnessons (SD) tilläggsyrkande. 
 
Alexander Arnesson (SD) yrkar bifall till motionen. 
 
Ing-Marie Albinsson (M) yrkar bifall till motionen. 
 
Börje Wahlund (M) yrkar avslag till motionen och tilläggsyrkandet. 
 
Alina Koltsova (MP) yrkar avslag till motionen och tilläggsyrkandet.  
 
Jenny Boquist (S) yrkar avslag till motionen och tilläggsyrkandet.  
 
Anna Karlsson Gurnett (S) yrkar avslag till motionen och tilläggsyrkandet. 
 
Propositionsordning  
 
Det finns två förslag till beslut. Det ena är att motionen ska föreslås att avslås och det andra är att 
motionen ska föreslås bifallen. Ordförande ställer förslagen mot varandra och finner att utskottet 
stöder förslaget att motionen ska föreslås att avslås.  
 
Det finns ett tilläggsyrkande: att Kommunstyrelsen i Arvika utformar ett förslag till Regeringen att 
ändra 2 kapitlet 31 § skollagen och 1 och 3 §§ lag (2013:852) om registerkontroll av personer som ska 
arbeta med barn samt proposition 1999/2000:123, så att möjlighet ges att begära att registerutdrag 
årligen inlevereras från anställda inom kommunen som jobbar med barn. Ordförande frågar 
utskottet om utskottet stöder tilläggsyrkandet och finner att utskottet inte stöder tilläggsyrkandet.  
 
Bedömning 
 
I samband med nyanställningar i skolverksamheten samt när någon övergår från annan verksamhet 
till skolverksamhet begärs registerutdrag. För vikarier, oftast anslutna till Bemanningscentralen, 
begärs registerutdrag en gång per år.  
 
En arbetsgivare har inte rätt att utifrån skollagen eller lagen om registerkontroll av personer som ska 
arbeta med barn kräva att personer som redan anställts, anlitats eller tagits emot i verksamheten ska 
visa upp ett nytt registerutdrag vid ett senare tillfälle. 
 
Källor: 2 kapitlet 31 § skollagen och 1 och 3 §§ lag (2013:852) om registerkontroll av personer som 
ska arbeta med barn samt proposition 1999/2000:123. 
Av hänsyn främst till den personliga integriteten har lagstiftaren valt att inte låta personer som redan 
är anställda omfattas av det krav på registerkontroll som gäller vid till exempel arbete i skola och i 
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Utskottet lärande och stöd 

Justerande sign.  Utdragsbestyrkande

övrigt vid arbete som innebär direkt och regelbunden kontakt med barn (se prop. 1999/2000:123 och 
prop. 2012/13:194).  
  
Arvika kommun har haft kontakt med SKR, där SKR menar att en lagändring krävs innan kommunen 
har rätt att begära utdrag ur belastningsregistret av redan tillsvidareanställd personal. 
 
I beslut från JO, Dnr 7143–2020, riktas allvarlig kritik mot Södertälje kommun för att man i strid mot 
skyddet för den personliga integriteten och privatlivet ha kontrollerat om kommunanställda gjort sig 
skyldiga till brott.  
 
En sammanfattande bedömning från verksamheten är att en årlig registerkontroll skulle innebära att 
kommunen inte följer gällande lagstiftning, samt att åtgärden inte skulle tillföra någon nämnvärd 
extra säkerhet, men däremot en omfattande byråkrati och administration. 
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Motion om årlig inhämtning av utdrag ur belastnings- 
och misstankeregistret rörande all personal i 
skolmiljö, Sverigedemokraterna 

Sammanfattning 
 
Håkan Persson (SD) och Alexander Arnesson (SD) inkommer med en motion med 
förslag om att Lärande och stöd ska ges i uppdrag att utreda 
tillvägagångssätt/rutiner för inhämtning av utdrag ur belastnings- och 
misstankeregistret, inför varje nytt läsår från all personal i skolmiljö. Personal skall 
individuellt begära utdrag från Polismyndigheten.  

Beslutsunderlag 
 
Lärande och stöds tjänsteskrivelse den 13 februari 2024 
Utskottet Lärande och stöds protokoll den 10 januari 2024, § 3 
Kommunfullmäktiges protokoll den 25 september 2023, § 176 
Sverigedemokraternas motion den 11 september 2023   
Utdrag prop. 1999/2000:123 och prop. 2012/13:194 
Beslut JO Dnr 7143–2020 Allvarlig kritik mot kommunstyrelsen i Södertälje kommun 
om ingrepp i den personliga integriteten 

Bedömning 
 
I samband med nyanställningar i skolverksamheten samt när någon övergår från 
annan verksamhet till skolverksamhet begärs registerutdrag. För vikarier, oftast 
anslutna till Bemanningscentralen, begärs registerutdrag en gång per år.  
 
En arbetsgivare har inte rätt att utifrån skollagen eller lagen om registerkontroll av 
personer som ska arbeta med barn kräva att personer som redan anställts, anlitats 
eller tagits emot i verksamheten ska visa upp ett nytt registerutdrag vid ett senare 
tillfälle. 
 
Källor: 2 kapitlet 31 § skollagen och 1 och 3 §§ lag (2013:852) om registerkontroll av 
personer som ska arbeta med barn samt proposition 1999/2000:123. 
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Av hänsyn främst till den personliga integriteten har lagstiftaren valt att inte låta 
personer som redan är anställda omfattas av det krav på registerkontroll som 
gäller vid till exempel arbete i skola och i övrigt vid arbete som innebär direkt och 
regelbunden kontakt med barn (se prop. 1999/2000:123 och prop. 2012/13:194).  
  
Arvika kommun har haft kontakt med SKR, där SKR menar att en lagändring krävs 
innan kommunen har rätt att begära utdrag ur belastningsregistret av redan 
tillsvidareanställd personal. 
 
I beslut från JO, Dnr 7143–2020, riktas allvarlig kritik mot Södertälje kommun för att 
man i strid mot skyddet för den personliga integriteten och privatlivet ha 
kontrollerat om kommunanställda gjort sig skyldiga till brott.  
 
En sammanfattande bedömning från verksamheten är att en årlig registerkontroll 
skulle innebära att kommunen inte följer gällande lagstiftning, samt att åtgärden 
inte skulle tillföra någon nämnvärd extra säkerhet, men däremot en omfattande 
byråkrati och administration. 

Ärende 
 
Ärendet har återkommit då Kommunstyrelsen beslutat att motionen angående 
årligt registerutdrag för kommunanställda som jobbar med barn och ungdomar 
återremitteras till förvaltningen för en mer detaljerad genomlysning av lagtexten. 
Lagstiftarens mening, syfte och intentioner är svårtolkade då vikarier och inhyrd 
personal krävs på registerutdrag varje år, oavsett hur många år man tjänstgjort, 
medan fast anställd personal endast behöver lämna registerutdrag vid 
anställningstillfället och aldrig mer. Arvika kommun bör samråda med jurister på 
SKR för att säkerställa att allt har gjorts för att genomföra detta. Arbetsrättsliga 
aspekter ska beaktas i förvaltningens utredning av ärendet. 
 
Information som framkommer vid en registerkontroll; 
Registerutdraget visar om en person blivit dömd för vissa allvarliga brott, i regel 
under de senaste tio åren. I utdraget finns bara uppgifter om sexualbrott och 
barnpornografibrott, samt mord, dråp, grov misshandel, människorov och grovt 
rån. Det handlar alltså om brott som innebär mycket allvarliga kränkningar av andra 
människor.  

Ett registerutdrag får inte vara äldre än ett år. 
Källor: 2 kapitlet 31 § skollagen, 4 § lag (2013:852) om registerkontroll av personer 
som ska arbeta med barn, 9 och 17 §§ lag (1998:620) om belastningsregister samt 
22 § förordning (1999:1134) om belastningsregister. 
 
Förslag till beslut 
 
Utskottet Lärande och stöd föreslår Kommunstyrelsen att avslå motionen.  
 
Ekonomiska konsekvenser  
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Medför inga ekonomiska konsekvenser. 
 
 
Bedömning om barns rättigheter  
 
Barns rättigheter tillgodoses utifrån nu gällande lagstiftning. 

 

LÄRANDE OCH STÖD LÄRANDE OCH STÖD 
 
 
Mette Rasmussen Per-Joel Sewelén  
Planeringssekreterare Verksamhetschef 
 
Beslutet skickas till 

Verksamhetschefen 
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Allvarlig kritik mot Kommunstyrelsen i Södertälje kommun för att i 
strid mot skyddet för den personliga integriteten och privatlivet ha 
kontrollerat om kommunanställda gjort sig skyldiga till brott  

Beslutet i korthet: Södertälje kommun har infört en ordning som innebär att 

kommunen löpande kontrollerar om de anställda gjort sig skyldiga till brott av visst 

slag. Kommunen har slutit ett avtal med ett externt företag som på kommunens 

uppdrag genomför kontrollerna genom sökningar i en databas med offentliga 

handlingar från domstolar och myndigheter. Slutkandidaten i anställningsförfaranden 

kontrolleras på motsvarande sätt. För att möjliggöra kontrollerna lämnar kommunen ut 

personnummer för de personer som ska kontrolleras till företaget.  

JO har granskat om kontrollerna av de anställda är förenliga med grundläggande 

bestämmelser till skydd för enskildas personliga integritet och rätten till respekt för 

privatlivet. JO gör även vissa uttalanden om kontrollerna av slutkandidaten i 

anställningsförfaranden.  

Kontrollerna av de anställda utgör enligt JO ett betydande ingrepp i den personliga 

integriteten och de innebär en övervakning och kartläggning av enskildas personliga 

förhållanden som görs utan samtycke. Något lagstöd för detta finns inte. Kontrollerna 

strider därför mot regeringsformens skydd för den personliga integriteten. Kontrollerna 

strider också mot Europakonventionens rätt till respekt för privatlivet. JO anser att 

kommunens agerande är mycket anmärkningsvärt och får intrycket att kommunen vill 

begränsa insynen i förfarandet. Kommunstyrelsen får allvarlig kritik för kontrollerna, 

och JO utgår från att kommunen omprövar den aktuella ordningen. 

Avslutningsvis konstaterar JO att det här är andra gången på kort tid som han 

kritiserar en kommun för att inte ha respekterat kravet på lagstöd för åtgärder som 

inkräktar på skyddet för den personliga integriteten och privatlivet. JO anser att det 

finns anledning att informera lagstiftaren om det som kommit fram och skickar därför 

en kopia av beslutet till regeringen.  

Bakgrund och initiativet 

I två anmälningar som kom in till JO i juni 2022 fördes det fram klagomål mot 

Södertälje kommun (se JO:s ärenden med dnr 4545-2022 och 4721-2022).  

Av JO:s inledande utredning framgick det att Södertälje kommun ingått ett avtal 

med en extern aktör om att utföra systematiska kontroller av 

www.jo.se 

E-post:  justitieombudsmannen@jo.se 
Telefon: 08-786 51 00 
Texttelefon: 020-600 600 
Fax: 08-21 65 58 

 
Riksdagens ombudsmän 
Box 16327 
103 26 Stockholm 
Besök: Västra Trädgårdsgatan 4 A 

Dnr 

7143-2022 

Datum 

2023-10-19 
Justitieombudsmannen 

Per Lennerbrant 

BESLUT 

http://www.jo.se/
mailto:justitieombudsmannen@jo.se
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kommunkoncernens anställda gentemot en databas med offentliga dokument 

från domstolar och andra myndigheter. Kontrollerna skulle omfatta samtliga 

anställda och även slutkandidaten i alla rekryteringar innan kommunen lämnar 

ett erbjudande om anställning.  

Kommunen kallar åtgärderna för utvidgade bakgrundskontroller. Syftet är bl.a. 

att stärka skyddet mot risken att ha en nära koppling till grov brottslighet i den 

egna organisationen. Kontrollerna ska omfatta fyra olika typer av brott: 

sexualbrott, narkotikabrott, våldsbrott och ekonomisk brottslighet. Enligt den 

upphandlade aktörens svar i upphandlingen kan företaget ta fram dagliga eller 

veckovisa uppdateringar av en stor mängd uppgifter som rör bl.a. lagföringar av 

brott, häktningsframställningar, stämningsansökningar och förekomster i 

Åklagarmyndighetens register över kontaktförbud. Information som kommer 

fram ska rapporteras till kommunen. Kommunen har inte några egna 

personregister över brottslighet. 

Med anledning av det som kommit fram har jag beslutat att utreda kommunens 

åtgärder i detta initiativärende.  

Utredning 

Kommunstyrelsen i Södertälje kommun uppmanades att yttra sig och besvara 

vissa frågor. Av yttrandet skulle det bl.a. framgå vilket rättsligt stöd kommunen 

har för att kontrollera anställdas och arbetssökandes brottslighet och hur 

kontrollerna förhåller sig till 2 kap. 6 § andra stycket regeringsformen (RF) om 

skydd för den personliga integriteten.  

Kommunstyrelsen yttrade sig i december 2022 och lämnade följande svar på 

JO:s frågor.  

När fattade kommunen beslut om att införa de utvidgade bakgrundskontrollerna? Vem 

fattade beslutet? När infördes kontrollerna?  

Beslut om inriktningen i arbetet med att införa utvidgade bakgrundskontroller 

fattades av kommunstyrelsens personalutskott den 10 december 2020. […] 

Beslutet grundar sig på kommunfullmäktiges beslut den 30 november 2020 om 

mål och budget för 2021–2023. Där anges att kommunen med start från 2021 

kommer stärka arbetet med bakgrundskontroller, bland annat för att motverka 

grov organiserad brottslighet.  

Bakgrundskontrollerna införs succesivt under 2022. I en första fas har 

kommunen i juni 2022 lämnat över samtliga anställdas personnummer till 

företaget som utför bakgrundskontrollerna, för kontroll som endast omfattar 

domar meddelade under 2022. Från och med hösten 2022 kommer arbetet med 

de utvidgade bakgrundskontrollerna starta fullt ut.  

Varför införs kontrollerna? Vad syftar kontrollerna till? Vilka överväganden gjordes 

inför beslutet, t.ex. med avseende på de kontrollerades integritet?  

Syftet med bakgrundskontrollerna är att motverka organiserad brottslighet i 

kommunkoncernen samt att stärka skyddet och öka tryggheten för kommunens 

medborgare och anställda.  

Bakgrunden till beslutet att införa utvidgade bakgrundskontroller är den utbredda 

organiserade brottsligheten i kommunen. Kommunen har sedan lång tid tillbaka 
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ett nära samarbete med polisen och andra myndigheter för att stävja 

brottsligheten, och i det arbetet är bakgrundskontroller en viktig del.  

Den organiserade brottsligheten har under åren tagit olika former och nått 

kommunens verksamheter på olika sätt. Efter flera tillslag i krogbranschen under 

1990- och 2000-talet, där ett flertal alkoholtillstånd återkallades, blev 

kommunens handläggare hotad. Ett av de nätverk som kontrollerade stora delar 

av krogbranschen i kommunen var senare involverade i den hemtjänsthärva som 

så småningom ledde till en fällande dom angående grovt bedrägeri m.m. I det 

fallet dömdes ett 20-tal personer för brott och till att betala ett skadestånd på 

sammanlagt drygt 4 miljoner kr till kommunen. En av de som dömdes, och 

ansågs ha varit ledande i bedrägeriet, hade varit förtroendevald och anställd på 

kommunen.  

Under de senaste åren har ett flertal anställda inom hemtjänsten konstaterats 

stjäla från brukare. När fallen uppdagats har det visat sig att flera av de aktuella 

personerna tidigare dömts för stöld. En elevassistent som misstänktes rekrytera 

ungdomar till brottslig verksamhet visade sig varit dömd för en rad vålds- och 

narkotikabrott. I båda typerna av fall hade bakgrundskontroller kunnat förhindra 

att tredje man utsattes för skada. 

Det finns flera exempel, och det som är gemensamt för många av dessa är ett 

utnyttjande av välfärdssystemet i olika omfattning på ett sätt som över tid 

riskerar att allvarligt påverka tilltron till våra offentliga institutioner och 

myndigheter.  

Kommunen har stor respekt för de anställdas personliga integritet. I detta 

sammanhang gör kommunen dock bedömningen att intrånget i den personliga 

integriteten inte är betydande och att det inte heller innebär en kartläggning av 

personliga förhållanden såsom beskrivs i 2 kap. 6 § andra stycket 

regeringsformen. Kommunen själv gör inga sökningar efter domar m.m. utan det 

hanteras av ett privat bolag. Kommunen sparar heller inga uppgifter om brott. I 

den mån det som framkommer vid en bakgrundskontroll anses vara av sådan 

dignitet, sett till brott och berörd anställds funktion, att informationen behöver 

presenteras för kommunen registreras den inte på något sätt och inga uppgifter 

om brottet nedtecknas. Den behandling av personuppgifter som görs har 

kommunen bedömt vara i enlighet med dataskyddsförordningen och begränsad 

på ett sånt sätt att det som omfattas är nödvändigt utifrån ett allmänt intresse.  

Sammantaget har kommunen bedömt att intrånget i den personliga integriteten är 

proportionerligt utifrån ett skyddsperspektiv för kommunen, dess invånare och 

anställda samt förtroendet för det allmänna i stort. Det är oerhört angeläget att på 

bred front arbeta för att undvika att den organiserade brottsligheten tar sig in i 

kommunens organisation. Med tanke på kommunens historia och nuläge 

bedömer kommunen att bakgrundskontroller är en nödvändig åtgärd som en del i 

det arbetet. 

Vilka anställda och hur många omfattas av kontrollerna? Är några anställda 

undantagna?  

Bakgrundskontroller görs på samtliga anställda inom kommunkoncernen, totalt 

ca 7 000 personer. Från och med hösten 2022 är ambitionen att 

bakgrundskontroll också ska göras på slutkandidaten i samtliga rekryteringar 

men till en början handlar det om vissa nyckelfunktioner. 

Hur får företaget som genomför kontrollerna information om vilka personer som ska 

kontrolleras? Hur ofta uppdateras informationen?  

Företaget som utför bakgrundskontrollerna får information om vilka personer 

som ska kontrolleras genom att personnumren lämnas till företaget. 

Informationen om anställdas personnummer uppdateras kvartalsvis. Framöver 

ska personnumren istället lämnas direkt till underleverantören via deras digitala 

portal. 
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Har de personer som kontrolleras samtyckt till eller informerats om kontrollen? När och 

hur sker det i förekommande fall?  

Kommunens anställda har informerats om bakgrundskontrollerna på kommunens 

intranät den 24 september 2020, 30 maj 2022 och 24 oktober 2022. Anställda har 

även informerats via kontakter med fackliga företrädare under de 

samverkansforum kommunen har. Anställdas reella inflytande sker i formell 

mening via de fackliga organisationerna och frågan om bakgrundskontroller har 

hanterats mellan parterna enligt MBL §§ 11 och 14.  

Vid rekrytering kommer de som söker arbete hos kommunen få information om 

att bakgrundskontroll görs på slutkandidaten i rekryteringen. 

Hur ofta kontrolleras anställda respektive arbetssökande?  

För redan anställda görs bakgrundskontroller löpande men resultatet rapporteras 

till kommunen kvartalsvis. Om ny information som kommunen omedelbart 

behöver få kännedom om tillkommer mellan dessa tillfällen, t.ex. en ny dom 

angående ett grovt brott eller ett brott som på annat sätt kan ha direkt påverkan i 

den funktion en anställd innehar, kontaktas kommunen.  

Vid rekrytering kommer bakgrundskontroll göras en gång på slutkandidaten, 

innan erbjudande om anställning lämnas.  

Hur går kontrollerna till i praktiken och vad avser/omfattar kontrollerna?  

Efter att företaget som utför bakgrundskontrollerna har tagit emot personnumren 

från kommunen gör företagets underleverantör sökningar på dessa i en databas 

med utgivningsbevis som innehåller offentlig information från olika 

myndigheter. Sökningarna omfattar information inom brottskategorierna 

sexualbrott, narkotikabrott, våldsbrott och ekonomisk brottslighet.  

Brottskategorierna narkotikabrott, våldsbrott och ekonomisk brottslighet har 

valts ut eftersom de bedöms ha koppling till organiserad brottslighet i kommunen 

medan kategorin sexualbrott har valts ut utifrån syftet att stärka skyddet och öka 

tryggheten för kommunens medborgare och anställda.  

Vilken information återrapporteras till kommunen? Hur sker återrapporteringen?  

Företaget som utför bakgrundskontrollerna återrapporterar informationen från 

kontrollerna vid ett möte med kommunen. Här görs en kvalificerad bedömning 

utifrån kunskap och polisiär erfarenhet. Informationen återrapporteras muntligt.  

Möten för återrapportering sker kvartalsvis i en begränsad grupp inom HR 

bestående av kommunens HR-direktör, förhandlingschef och representant från de 

kommunala bolagen. Informationen presenteras muntligt och anonymiserat. Det 

är bara om det som kommer fram bedöms kunna medföra någon form av åtgärd 

som kommunen får veta vem och vilket specifikt brott det handlar om. Framgent 

är tanken att representanten från de kommunala bolagen inte ska vara närvarande 

när identiteten på den anställde presenteras. Som beskrivits ovan kan information 

som anses akut komma att återrapporteras mellan de kvartalsvisa mötena, även 

då vid ett fysiskt möte eller telefonsamtal med någon av de nämnda 

funktionerna.  

Vid nyrekrytering rapporteras informationen som framkommer vid 

bakgrundskontrollen till HR-direktören eller förhandlingschefen som i sin tur 

kommer rapportera vidare till rekryterande chef.  

Hur hanteras den information som eventuellt kommer fram vid kontrollerna? Vilka 

konsekvenser kan informationen få för de anställda respektive arbetssökande?  

Kommunen upprättar inte någon dokumentation avseende informationen som 

kommer fram vid bakgrundskontrollerna och får bara del av information som är 

relevant i förhållande till det jobb personen har, alternativt söker. Bedömningen 
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av vad som ska rapporteras till kommunen görs gemensamt av kommunen och 

bolaget utifrån ett säkerhetsmässigt perspektiv kopplat till aktuell verksamhet där 

även arbetsgivarpolitiska aspekter vägs in. I tveksamma fall kan kommunens 

representanter (i form av nämnda HR-medarbetare) få ta del av informationen 

avanonymiserat och därefter själva göra bedömningen om det ska tas vidare.  

När det gäller bakgrundskontroller under pågående anställning bedömer den 

begränsade gruppen inom HR, i dialog med företaget som utför kontrollerna, om 

någon information behöver hanteras vidare utifrån verksamhet, yrke och brott. 

Om bedömning görs att informationen inte behöver hanteras vidare lämnas 

frågan utan åtgärd. Behöver informationen hanteras vidare kontaktas närmaste 

chef. Chefen bedömer, med stöd från HR, hur informationen ska hanteras och 

vad konsekvenserna kan bli. Arbetsrättsliga regler följs givetvis, precis som i alla 

kommunens personalärenden.  

Vid rekrytering kommer resultatet av bakgrundskontrollen endast användas på så 

sätt att det utgör ett av flera beslutsunderlag i en kompetensbaserad rekrytering 

där en helhetsbedömning görs. Rekryterande chef kommer i samråd med HR 

bedöma om det som framkommer vid bakgrundskontrollen påverkar slutförandet 

av rekryteringen. Om bedömning görs att informationen inte behöver hanteras 

vidare lämnas frågan utan åtgärd.  

Rättslig reglering 

Grundläggande regler till skydd för den personliga integriteten och för 

privatlivet 

Regeringsformen 

All maktutövning ska vara grundad på lag eller annan föreskrift (se 1 kap. 1 § 

tredje stycket RF). En myndighet får alltså endast vidta åtgärder som har stöd i 

rättsordningen (se även 5 § första stycket förvaltningslagen).  

Det allmänna ska bl.a. värna den enskildes privatliv, vilket kommer till uttryck 

genom målsättningsstadgandet i 1 kap. 2 § fjärde stycket RF.  

Av 2 kap. 6 § andra stycket RF följer att var och en gentemot det allmänna är 

skyddad mot betydande intrång i den personliga integriteten som sker utan 

samtycke och som innebär övervakning eller kartläggning av den enskildes 

personliga förhållanden.  

Vid bedömningen av hur ingripande integritetsintrånget ska anses vara, är det 

naturligt att stor vikt läggs vid uppgifternas karaktär. Ju känsligare uppgifterna 

är, desto mer ingripande är normalt det allmännas hantering av uppgifterna. 

Även hantering av ett fåtal uppgifter kan innebära ett betydande intrång i den 

personliga integriteten om uppgifterna är av mycket känslig karaktär. Vid 

bedömningen är det också naturligt att det läggs en stor vikt vid ändamålet med 

behandlingen. Mängden uppgifter kan därutöver vara en betydelsefull faktor i 

sammanhanget. Bestämmelsen omfattar endast sådana intrång som innebär ett 

betydande ingrepp i den enskildes privata sfär på grund av åtgärdens intensitet 

eller omfattning eller av hänsyn till uppgifternas integritetskänsliga natur eller 

andra omständigheter. (Se prop. 2009/10:80 s. 183 och 250.) 

Avgörande för om en åtgärd ska anses innebära övervakning eller kartläggning 

är inte dess huvudsakliga syfte utan vilken effekt som åtgärden har. Vad som 
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avses med övervakning respektive kartläggning får bedömas med utgångspunkt 

från vad som enligt normalt språkbruk läggs i dessa begrepp. En del åtgärder 

som innebär kartläggning kan samtidigt även innebära övervakning. Det är inte 

möjligt att göra en tydlig gränsdragning mellan åtgärder som har effekter av det 

ena eller andra slaget. (Se prop. 2009/10:80 s. 181 och 250.) 

Kravet på samtycke bör bedömas på samma sätt som motsvarande krav enligt 

bestämmelsen om förbud mot åsiktsregistrering i 2 kap. 3 § RF. Som 

utgångspunkt ska de berörda personerna tillfrågas om sitt samtycke och då få all 

den information som kan tänkas påverka deras villighet till att åtgärden 

genomförs. Enligt den tidigare gällande personuppgiftslagen fanns det samtycke 

endast om den enskilde genom en frivillig, särskild och otvetydig viljeyttring 

godtog personuppgiftsbehandlingen efter att ha informerats om den. Denna 

reglering bör kunna tjäna som förebild för samtyckeskravet enligt 2 kap. 6 § 

andra stycket RF. (Se prop. 2009/10:80 s. 178 f.) 

Europakonventionen  

Av artikel 8.1 i konventionen följer att var och en har rätt till respekt för bl.a. 

sitt privatliv. Bestämmelsen innebär primärt att det allmänna ska avhålla sig 

från ingrepp i den skyddade rättigheten. Konventionen gäller som lag i Sverige. 

Övervakning av enskilda och insamling av uppgifter om enskildas personliga 

förhållanden från statens sida har – när detta skett systematiskt – ansetts 

omfattas av skyddet för privatliv enligt artikel 8.1 i konventionen. Vid 

bedömningen av om det har varit fråga om en kränkning av privatlivet har det 

ansetts ha betydelse bl.a. om det funnits ett tydligt lagstöd för åtgärden, om den 

enskilde hade kunnat förvänta sig att en sådan åtgärd skulle komma att vidtas 

samt om det funnits kontrollmekanismer till skydd för den enskilde. (Se t.ex. 

Europadomstolens domar Rotaru v. Romania, no. 28341/95, § 43, 4 May 2000, 

och Benedik v. Slovenia, no. 62357/14, §§ 101–103, 24 April 2018, samt 

Danelius m.fl., Mänskliga rättigheter i europeisk praxis, 6 uppl., s. 465 f.) 

Rättigheterna kan begränsas genom lag 

Skyddet som följer av 2 kap. 6 § andra stycket RF och artikel 8.1 i 

Europakonventionen får – under vissa närmare angivna förutsättningar –

begränsas endast genom lag (se 2 kap. 20 och 21 §§ RF och artikel 8.2 i 

Europakonventionen).  

EU:s rättighetsstadga 

Även EU:s stadga om de grundläggande rättigheterna innehåller bestämmelser 

om skydd för den personliga integriteten. Var och en har bl.a. rätt till respekt för 

sitt privatliv (artikel 7) och rätt till skydd av de personuppgifter som rör honom 

eller henne (artikel 8). Stadgan riktar sig till EU:s medlemsstater när de 

tillämpar unionsrätten.  
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EU:s dataskyddsförordning  

I EU:s dataskyddsförordning finns grundläggande principer för behandling av 

personuppgifter. Som utgångspunkt gäller att all behandling av personuppgifter 

ska vara laglig (se artikel 5.1 a). Uppgifterna ska samlas in för särskilda, 

uttryckligt angivna och berättigade ändamål och inte senare behandlas på ett sätt 

som är oförenligt med dessa ändamål (se artikel 5.1 b). Uppgifterna ska vidare 

vara korrekta och om nödvändigt uppdaterade. Alla rimliga åtgärder måste 

vidtas för att säkerställa att personuppgifter som är felaktiga i förhållande till de 

ändamål för vilka de behandlas raderas eller rättas utan dröjsmål (se artikel 

5.1 d).  

Behandling av personuppgifter som rör bl.a. fällande domar i brottmål får 

endast utföras under kontroll av en myndighet eller då behandling är tillåten 

enligt unionsrätten eller medlemsstaternas nationella rätt, där lämpliga 

skyddsåtgärder för de registrerades rättigheter och friheter fastställs. Ett 

fullständigt register över fällande domar i brottmål får endast föras under 

kontroll av en myndighet. (Se artikel 10.) 

EU:s dataskyddsförordning ska inte tillämpas i den utsträckning det skulle 

strida mot tryckfrihetsförordningen eller yttrandefrihetsgrundlagen (se 1 kap. 

7 § första stycket lagen med kompletterande bestämmelser till EU:s 

dataskyddsförordning).  

Sekretess för uppgifter i belastningsregistret 

Belastningsregistret innehåller uppgifter om bl.a. den som har ålagts påföljd för 

brott genom en dom, ett beslut, strafföreläggande eller föreläggande om 

ordningsbot (se 3 § lagen om belastningsregister). För uppgifter i registret gäller 

absolut sekretess men en enskild har rätt att på begäran skriftligen få ta del av 

uppgifter ur registret om sig själv (se 35 kap. 3 § offentlighets- och 

sekretesslagen och 9 § lagen om belastningsregister). 

I lagen om belastningsregister finns bestämmelser om gallring av uppgifter som 

förekommer i registret (se 16–18 §§).  

Regler om registerkontroller i arbetslivet 

Formell och informell registerkontroll  

Vissa delar av arbetsmarknaden omfattas av ett regelverk som innebär en 

skyldighet för en arbetsgivare att kontrollera en arbetssökandes 

belastningsregister, s.k. obligatorisk registerkontroll. En sådan skyldighet finns 

vid anställning av personal i t.ex. skolverksamhet (se 2 kap. 31 § skollagen) och 

vid boenden som tar emot barn (se 1 § lagen om registerkontroll av personal vid 

vissa boenden som tar emot barn) samt av personal som ger stöd och 

serviceinsatser till barn med funktionshinder (se 1 § lagen om registerkontroll 

av personal som utför vissa insatser åt barn med funktionshinder).  

Vid sidan av den obligatoriska registerkontrollen finns det bestämmelser som 

ger en arbetsgivare rätt, men inte en skyldighet, att begära registerutdrag inför 



 Dnr  7143-2022 Sid 8 (14) 

 

 

en anställning, s.k. fakultativ registerkontroll. Regler som rör den fakultativa 

registerkontrollen finns bl.a. i lagen om registerkontroll av personer som ska 

arbeta med barn. Personuppgifter ur belastningsregistret ska också lämnas ut om 

det begärs av en myndighet i den utsträckning regeringen föreskriver det för 

vissa slag av ärenden eller ger tillstånd till det för ett särskilt fall (se 6 § första 

stycket 4 lagen om belastningsregister). Sådana föreskrifter har meddelats i 

förordningen om belastningsregister.  

De obligatoriska och fakultativa registerkontrollerna brukar kallas för formella 

registerkontroller.  

Arbetsgivare som inte omfattas av de obligatoriska eller fakultativa 

registerkontrollerna har inte någon uttrycklig rätt enligt författning att begära att 

en arbetssökande eller en arbetstagare visar upp ett utdrag ur 

belastningsregistret inför eller under en anställning. Avsaknaden av en sådan 

reglering innebär dock inte att det är förbjudet för arbetsgivaren att begära att en 

arbetssökande eller en arbetstagare visar upp ett sådant utdrag för arbetsgivaren. 

Utdragen begärs i dessa fall med stöd av den rätt till insyn i belastningsregistret 

som tillkommer den enskilde enligt 9 § första stycket lagen om 

belastningsregister. (Se SOU 2019:19 s. 113.) Det här förfarandet brukar kallas 

för informell registerkontroll.  

En arbetsgivares kontroll av om en arbetssökande eller arbetstagare har begått 

brott anses innebära ett påtagligt intrång i den personliga integriteten. Flera 

utredningar (se t.ex. SOU 2009:44, SOU 2014:48 och SOU 2019:19) har haft i 

uppdrag att utreda frågan om hur de motstående intressen som 

arbetsmarknadens parter har i detta hänseende ska kunna balanseras på ett 

ändamålsenligt sätt i arbetslivet. (Se prop. 2021/22:59 s. 43.) 

Av hänsyn främst till den personliga integriteten har lagstiftaren valt att inte låta 

personer som redan är anställda omfattas av det krav på registerkontroll som 

gäller vid t.ex. arbete i skola och i övrigt vid arbete som innebär direkt och 

regelbunden kontakt med barn (se prop. 1999/2000:123 s. 21 och prop. 

2012/13:194 s. 29). 

Säkerhetsprövning enligt säkerhetsskyddslagen 

Säkerhetsskyddslagen gäller för utövare av säkerhetskänslig verksamhet, bl.a. 

verksamhet som är av betydelse för Sveriges säkerhet (se 1 kap. 1 § första 

stycket säkerhetsskyddslagen). Säkerhetskänslig verksamhet finns bl.a. i 

sektorerna energiförsörjning, handel och industri samt offentlig förvaltning (se 

Degerfeldt m.fl., Säkerhetsskyddslagen [13 jan. 2023, Juno], kommentaren till 

1 kap. 1 §). 

Säkerhetsprövningen, som bl.a. sker genom registerkontroller, ska göras innan 

deltagandet i den säkerhetskänsliga verksamheten påbörjas och följas upp under 

tiden som deltagandet där pågår (se 3 kap. 3 § säkerhetsskyddslagen). 

Säkerhets- och integritetsskyddsnämnden (Registerkontrolldelegationen) 



 Dnr  7143-2022 Sid 9 (14) 

 

 

beslutar om uppgifter som kommit fram vid registerkontrollen ska lämnas ut för 

säkerhetsprövning (se 3 kap. 19 § andra stycket säkerhetsskyddslagen).  

Uttalanden av konstitutionsutskottet 

Konstitutionsutskottet har framhållit risken för att en del av de söktjänster som 

tillhandahålls av privata företag och som offentliggör personuppgifter om bl.a. 

lagöverträdelser i praktiken kan liknas vid privata belastningsregister (se 

utskottets betänkande 2021/22:KU14 s. 29).  

Konstitutionsutskottet har även vid ett senare tillfälle, i samband med 

behandlingen av ett lagförslag om att begränsa grundlagsskyddet för vissa 

söktjänster som offentliggör personuppgifter, uttalat att den nuvarande 

regleringen ger ett otillräckligt skydd för integritetskränkningar (se 

prop. 2021/22:59 och bet. 2021/22:KU14). 

Bedömning 

Utgångspunkter och granskningens inriktning 

Södertälje kommun har infört en ordning som innebär att kommunen 

kontrollerar om de anställda gjort sig skyldiga till brott av visst slag. 

Kommunen har slutit ett avtal med ett externt företag som på kommunens 

uppdrag löpande kontrollerar om kommunanställda bl.a. lagförts för viss särskilt 

angiven brottslighet. Kontrollerna genomförs av företaget genom sökningar i en 

databas som innehåller offentliga handlingar från domstolar och myndigheter.  

Kontrollerna avser flera olika typer av brott: sexualbrott, narkotikabrott, 

våldsbrott och ekonomisk brottslighet. För att möjliggöra kontrollerna har 

kommunen lämnat ut personnummer för sina ca 7 000 anställda till det externa 

företaget. Motsvarande kontroller görs av slutkandidaten i kommunens alla 

anställningsförfaranden inför att ett beslut om anställning fattas. I kommunen 

rekryteras ca 700 personer varje år. 

Kommunen har i sitt yttrande beskrivit att den organiserade brottsligheten är 

utbredd i kommunen och har nått kommunens verksamheter på olika sätt. 

Vidare har kommunen uppgett att den arbetar för att stävja brottsligheten, bl.a. 

tillsammans med polisen. Kontrollerna är ett led i det arbetet.  

Jag ifrågasätter inte kommunens ambition att komma till rätta med organiserad 

brottslighet i kommunkoncernen. Det är mycket angeläget att en myndighets 

integritet värnas. 

En självklarhet är dock att de åtgärder som vidtas har stöd i rättsordningen och 

stämmer överens med grundläggande bestämmelser till skydd för enskildas 

personliga integritet och rätten till respekt för privatlivet i bl.a. 2 kap. 6 § andra 

stycket RF och artikel 8 i Europakonventionen. Mot bakgrund av syftet med 

kontrollerna medför det faktum att de görs inom anställningsförhållanden ingen 

begränsning av kommunens skyldighet att som ett offentligt organ respektera 

bestämmelserna (se även JO 2006/07 s. 97, dnr 2685-2004). 
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Huvudfrågan i granskningen gäller om kommunens kontroller är förenliga med 

nämnda bestämmelser, framför allt skyddet för den personliga integriteten i 

regeringsformen. Jag gör inte någon bedömning av kontroller i enskilda fall, 

utan mina uttalanden tar sikte på kommunens förfarande som en helhet.  

Jag har fokuserat granskningen på kontrollerna av de anställda men gör även 

vissa uttalanden om den kontroll som görs av slutkandidaten i ett 

anställningsförfarande. 

Kontrollerna av de anställda  

Kontrollerna utgör ett betydande intrång i den personliga integriteten och 

innebär en övervakning och kartläggning av enskildas personliga förhållanden 

Kommunen har bedömt att intrånget i den personliga integriteten inte är 

betydande och att kontrollerna inte heller innebär en kartläggning av personliga 

förhållanden. Kommunen har också ansett att intrånget är proportionerligt med 

hänsyn till sitt syfte. 

Med anledning av det som kommunen fört fram vill jag inledningsvis säga att 

uppgifter om lagöverträdelser som regel rör privata förhållanden och vanligtvis 

är känsliga. En arbetsgivares kontroll av en arbetstagares brottslighet innebär 

typiskt sett ett påtagligt intrång i den personliga integriteten. Redan vid en 

enstaka kontroll kan det vara fråga om ett sådant intrång.  

Av utredningen framgår det att kommunen löpande under anställningstiden 

kontrollerar de anställdas eventuella brottslighet. Kontrollerna avser flera typer 

av brott. Informationen kan uppdateras så ofta som varje dag eller varje vecka. 

Därefter återrapporteras informationen till kommunen kvartalsvis om det inte 

kommer fram något som kräver en mer omedelbar återkoppling.  

Kommunen har beskrivit att de anställda får information om att deras eventuella 

brottslighet kommer att kontrolleras. De anställda har dock inga möjligheter att 

påverka vilka uppgifter som lämnas till kommunen från det externa företaget 

eller att kontrollera om uppgifterna är uppdaterade och korrekta. På så sätt 

skiljer sig situationen märkbart från en sådan registerkontroll som innebär att 

den enskilde själv begär ut och visar upp ett utdrag ur belastningsregistret. 

Såvitt jag förstår den beskrivning som kommunen lämnat i yttrandet till JO 

verkar de anställda inte heller alltid i efterhand få reda på vilken information 

som det externa företaget samlat in och återrapporterat till kommunen. Det 

sagda gör integritetsintrånget än mer påtagligt.  

Kommunen har fört fram att den bara får del av sådan information som är 

relevant i förhållande till den enskildes anställning. Kontrollerna görs dock av 

alla anställda och såvitt jag förstår görs inga begränsningar av sökningarna med 

hänsyn till vilken anställning det är fråga om.  

Det rör sig alltså om breda kontroller av de anställdas eventuella brottslighet 

som görs löpande under anställningstiden. Detta tillsammans med att 
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kontrollerna genomförs av ett externt företag samt de anställdas begränsade 

möjlighet till insyn, gör att kommunens förfarande måste bedömas som särskilt 

ingripande ur integritetssynpunkt.  

Vid en sammantagen bedömning anser jag att kommunens kontroller av de 

anställda, oavsett vilken information som kommer fram, genomförs på ett 

sådant sätt och i en sådan omfattning att de utgör ett betydande intrång i de 

anställdas personliga integritet i regeringsformens mening. Kontrollerna måste 

vidare bedömas innebära en sådan övervakning och kartläggning av de 

anställdas personliga förhållanden som avses i regeringsformen, inte minst mot 

bakgrund av att de görs kontinuerligt.  

Jag återkommer nedan till vad kommunen fört fram om att intrånget är 

proportionerligt med hänsyn till sitt syfte. 

Det finns inget samtycke till kontrollerna  

Enligt kommunen har information om kontrollerna lämnats till de anställda på 

kommunens intranät vid tre tillfällen. De anställda har även informerats via 

kontakter med fackliga företrädare under de samverkansforum som kommunen 

haft. Enligt kommunen har de anställda ett reellt inflytande i formell mening via 

de fackliga organisationerna och frågan om kontrollerna har hanterats mellan 

parterna enligt lagen om medbestämmande i arbetslivet.  

Det framgår inte tydligt av kommunens svar till JO om den anser att de 

anställda har samtyckt till att kontrollerna genomförs i och med att de fått 

information om förfarandet. För att det ska vara fråga om ett rättsligt giltigt 

samtycke krävs dock att varje enskild person som berörs av kontrollerna lämnar 

ett individuellt, informerat och otvetydigt samtycke.  

Såvitt jag kan bedöma har kommunens anställda inte uttryckligen tillfrågats om 

sin inställning till kommunens kontroller. Av det som kommunen fört fram kan 

jag inte heller se att de anställda har lämnat något sådant informerat och 

otvetydigt samtycke som regeringsformen förutsätter. Därför kan det inte anses 

finnas något rättsligt giltigt samtycke från de anställda att kontrolleras.  

Kontrollerna har således gjorts utan samtycke. Jag ställer mig för övrigt 

tveksam till om det, för en anställd person, framstår som ett verkligt alternativ 

att avstå från kommunens kontroller och om ett giltigt samtycke till kontrollerna 

kan lämnas under en pågående anställning.  

Kontrollerna saknar stöd i lag  

Mot bakgrund av de slutsatser som jag nu har redovisat krävs det stöd i lag för 

att genomföra kontrollerna. 

En kontroll under en pågående anställning är i författning i princip tillåten 

endast i de fall som föreskrivs i säkerhetsskyddslagen. Det handlar då om att 

skydda en säkerhetskänslig verksamhet. Kontrollen är noga författningsreglerad 

och omgärdad av rättssäkerhetsgarantier. Kommunens kontroller har inte stöd i 
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säkerhetsskyddslagen. Jag kan konstatera att kommunen inte har pekat på något 

lagstöd för kontrollerna och jag kan inte för egen del se att något sådant finns.   

Det saknar betydelse att kontrollerna genomförs av ett externt företag 

Kommunen har angett att den själv inte gör några sökningar efter uppgifter om 

brottslighet, utan att det hanteras av ett externt företag. Jag vill med anledning 

av det säga följande.  

Av personalutskottets sammanträdesprotokoll från den 10 december 2020 

framgår det att kommunfullmäktige beslutade om mål och budget 2021 med 

plan för 2022 och 2023. Där beskrevs det att kommunen ska stärka arbetet med 

bakgrundskontroller, bl.a. för att motverka grov organiserad brottslighet. Av 

utskottets protokoll framgår det vidare att förvaltningen ska upphandla en 

extern aktör som tillhandahåller systematiska kontroller av anställda och 

arbetssökande gentemot en databas med offentliga dokument från domstolar 

och andra myndigheter.  

Kommunen har därefter upphandlat en tjänst och ingått ett avtal med ett externt 

företag som använder sig av en underleverantör med tillgång till en söktjänst.  

Jag kan inte förstå upplägget på något annat sätt än att det externa företaget 

agerar på uppdrag av kommunen och i enlighet med de instruktioner som 

kommunen lämnar. Det är kommunen som beslutat om att införa kontrollerna 

och som är beställare av tjänsten. Kommunen ansvarar därför för upplägget i 

dess helhet i de avseenden som nu är aktuella. Det förhållandet att ett externt 

företag genomför kontrollerna påverkar således inte kommunens grundläggande 

skyldighet att se till att regler som skyddar enskildas personliga integritet följs 

och att rätten till privatliv respekteras i kommunens verksamhet. Det saknar i 

sammanhanget också betydelse om företaget har ett utgivningsbevis. 

Kontrollerna av de anställda är inte lagliga 

Min bedömning är sammanfattningsvis att kommunens kontroller av de 

anställdas eventuella brottslighet utgör ett betydande intrång i den personliga 

integriteten. De innebär även en övervakning och kartläggning av enskildas 

personliga förhållanden. Kontrollerna görs utan samtycke. Nödvändigt lagstöd 

finns inte. 

Kommunens kontroller av de anställda står därmed i strid med det 

grundlagsstadgade skyddet för den personliga integriteten i 2 kap. 6 § andra 

stycket RF. Kontrollerna av de anställda är inte heller förenliga med rätten till 

respekt för privatlivet i artikel 8 i Europakonventionen.  

Slutsatsen är att kontrollerna av de anställda inte är lagliga. Vid ett sådant 

förhållande har det som kommunen lyft fram om att intrånget kan anses 

proportionerligt i förhållande till sitt syfte inte någon betydelse.  
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Kontrollerna av slutkandidaten i ett anställningsförfarande 

Det framgår av utredningen att slutkandidaten i kommunens samtliga 

rekryteringar kontrolleras av det externa företaget innan han eller hon erbjuds 

anställning oberoende av om det finns författningsstöd för en obligatorisk eller 

fakultativ kontroll. 

Däremot ger utredningen inget tydligt svar på om och hur kandidatens 

inställning till kontrollen hämtas in, men enligt kommunen får de arbetssökande 

information om att slutkandidaten i rekryteringen kommer att kontrolleras.  

Jag kan inte utesluta att det för dessa fall finns ett rättsligt giltigt samtycke till 

en kontroll. Av detta skäl kan jag inte uttala mig om huruvida kontrollerna av 

slutkandidaten inför en anställning strider mot bestämmelsen i 2 kap. 6 § andra 

stycket RF. Detsamma gäller förenligheten med Europakonventionen. Jag vill 

dock i det här sammanhanget erinra kommunen om målsättningsstadgandet i 

1 kap. 2 § fjärde stycket RF som anger att det allmänna ska värna den enskildes 

privatliv. 

En kopia av beslutet skickas till Imy 

Kommunens kontroller innebär att en avsevärd mängd personuppgifter om 

enskilda behandlas. Uppgifter om lagöverträdelser är integritetskänsliga och 

särskilt skyddsvärda.  

Kommunen har uppgett att behandlingen har stöd i EU:s dataskyddsförordning 

och är begränsad på ett sådant sätt att det som omfattas är nödvändigt utifrån ett 

allmänt intresse.  

Ordinarie tillsynsmyndighet enligt dataskyddsförordningen är 

Integritetsskyddsmyndigheten (Imy). JO:s tillsyn är extraordinär. Jag gör därför 

inga uttalanden om huruvida behandlingen av personuppgifter är laglig mer än 

att uttrycka min tveksamhet till om den är helt förenlig med regleringen på 

området. Med hänsyn till vad som kommit fram skickar jag en kopia av detta 

beslut till Imy för kännedom. 

Kritik  

Kommunstyrelsen i Södertälje kommun förtjänar allvarlig kritik för att utan stöd 

i lag kontrollera om de anställda gjort sig skyldiga till brott. Jag är också kritisk 

till att kommunen på ett generellt plan går utöver och vid sidan av de 

möjligheter som finns i författning för att kontrollera slutkandidaters eventuella 

brottslighet. Jag förutsätter att kommunen omgående och med beaktande av de 

uttalanden jag gjort omprövar den aktuella ordningen.  

Avslutande synpunkter 

Kommunens agerande är mycket anmärkningsvärt. Jag ställer mig särskilt 

frågande till att kommunen inte har redovisat vilka rättsliga överväganden som 

gjordes innan kontrollerna infördes. Om några sådana överväganden inte 

gjordes är det självklart helt oacceptabelt.  
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Av kommunens yttrande till JO framgår att kommunen lämnar över 

personnummer för sina anställda till det externa företag som genomför 

kontrollerna. Det väcker frågor om bestämmelserna i offentlighets- och 

sekretesslagen följs när uppgifterna lämnas ut (se 39 kap. om sekretess till 

skydd för enskild i personaladministrativ verksamhet). Med anledning av detta 

vill jag rent allmänt understryka att det alltid måste göras noggranna 

överväganden av sekretessaspekterna innan uppgifter lämnas ut av en 

myndighet och att övervägandena kan behöva dokumenteras. 

Vidare finns det skäl att se allvarligt på vad kommunen angett om att den 

information som kommer fram vid kontrollerna inte dokumenteras. Det ger 

intryck av att kommunen vill begränsa insynen i förfarandet och undvika att 

allmänna handlingar upprättas med den aktuella informationen. Inte minst från 

ett rättssäkerhetsperspektiv är det viktigt att information av det här slaget 

dokumenteras, särskilt som den kan ligga till grund för åtgärder mot enskilda.  

I maj 2023 kritiserade jag Norrköpings kommun för att utan stöd i lag ha 

övervakat och kartlagt enskildas personliga förhållanden i utredningar av 

misstänkt felaktiga utbetalningar av ekonomiskt bistånd enligt socialtjänstlagen 

(se mitt beslut den 31 maj 2023, dnr 7507-2022 m.fl.). Även i det fallet 

motiverades agerandet med en önskan om att förhindra brottslighet. 

Det är nu alltså andra gången på kort tid som jag kritiserar en kommun för att 

inte ha respekterat regeringsformens och Europakonventionens krav på lagstöd 

för en åtgärd som inkräktar på skyddet för den personliga integriteten och 

privatlivet. Jag kunde konstatera att det inte heller i det tidigare ärendet 

redovisades några egentliga överväganden om de rättsliga förutsättningarna för 

åtgärderna.  

Det finns anledning att informera lagstiftaren om det som kommit fram. Jag 

skickar därför en kopia av detta beslut till regeringen för kännedom. 

Ärendet avslutas. 

 

 

Per Lennerbrant 

 

 

Ärendet har föredragits av rättssakkunniga Leo Nilsson Nannini. Tf. byråchefen 

Sophia Häggmark Elmér har deltagit i beredningen. 
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7 Registerkontroll  

7.1 Registerkontroll av arbetssökande 

Regeringens förslag: Registerkontroll skall införas för alla typer av anställningar inom 

förskoleverksamheten, förskoleklassen, skolverksamhet för skolpliktiga barn samt 

skolbarnsomsorgen. Kontrollen skall enbart omfatta den som erbjuds anställning. Även 

korttidsanställd personal skall omfattas av registerkontroll. Den som erbjuds en anställning skall vara 

skyldig att lämna ett registerutdrag. Den som inte lämnar ett registerutdrag får inte anställas. Dock 

får den som inom ett år erbjuds en förnyad anställning hos samma arbetsgivare anställas utan att 

lämna ett registerutdrag.  

Regeringens bedömning: Redan anställda bör inte omfattas av registerkontroll. Det bör inte vara 

förbjudet att anställa personer som har registeranteckningar om de aktuella brottstyperna. 

Arbetsgivaren bör alltid ha frihet att göra sin egen bedömning av eventuella registeranteckningar. 

Utredarens förslag: Överensstämmer i huvudsak med regeringens förslag. Utredaren föreslår att den 

som under ett års tid sammantaget anställs för kortare tid än 30 dagar av praktiska skäl skall 

undantas från regler om registerkontroll.  

Remissinstanserna: Remissinstanserna är överlag positiva till en registerkontroll, som ett 

komplement till anställningsförfarandet, för alla typer av arbeten i förskoleverksamhet, skola och 

skolbarnsomsorg.  

Rikspolisstyrelsen, Brottsförebyggande rådet och Kriminalvårdsstyrelsen är negativa till förslaget. 

Rikspolisstyrelsen anser att det Prop. 1999/2000:123 19 finns en risk att kontroll i registren tillmäts 

för stor betydelse vid lämplighetsprövning. Brottsförebyggande rådets bedömning är att utredaren 

överskattat värdet av register över misstänkta eller lagförda personer. Enligt Socialstyrelsen är 

skyddet för barnen så viktigt att det finns anledning att stödja utredarens förslag. Däremot menar 

även Socialstyrelsen att effekten av förslaget är begränsad.  

SACO, Socialstyrelsen, Arbetsgivarverket, Jämställdhetsombudsmannen m.fl. anser att även 

korttidsvikarier skall kontrolleras. Svenska Kommunförbundet anser att det inte bör vara 

obligatoriskt för arbetsgivaren att begära registerutdrag.  

Få remissinstanser har yttrat sig över förslaget om att anställningsförbud inte skall införas. 

Barnombudsmannen är kritisk och anser att ett sådant förbud bör övervägas när en person gjort sig 

skyldig till sexualbrott mot barn. Statens skolverk anser att det finns en risk med att 

anställningsförbud inte införs. Även Socialstyrelsen anser det motsägelsefullt att arbetsgivaren i det 

enskilda fallet skall pröva hur svårartat brottet varit. Riksförbundet Hem och Skola anser i likhet med 

utredaren att arbetsgivaren skall ha frihet att göra en egen bedömning av lämpligheten att anställa 

en person med registeranteckning för ifrågavarande brott.  

När det gäller redan anställda anser flertalet remissinstanser, som yttrat sig över detta förslag, att 

även dessa bör omfattas av registerkontroll. Rikspolisstyrelsen, Kammarrätten i Göteborg, 

Brottsförebyggande rådet, Socialstyrelsen och Högskoleverket anser att frågan om kontroll av redan 

anställda bör övervägas vidare. Statens institutionsstyrelse och TCO anser att redan anställda inte 

skall kontrolleras. 
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Skälen för regeringens förslag och bedömning: Registerkontrollen skall bidra till att skydda barn som 

vistas i de aktuella verksamheterna mot övergrepp av vuxna. Registerkontrollerna skall därför 

omfatta alla som söker arbeten inom förskoleverksamheten, förskoleklassen, skolverksamhet för 

skolpliktiga barn och skolbarnsomsorgen. Det skall gälla personal som har direkt kontakt med barn 

och ungdomar såsom rektorer, lärare, förskollärare, fritidspedagoger, syokonsulenter och andra 

yrkeskategorier i direkt arbete med barn och ungdom, men också övrig personal som arbetar i 

verksamheterna, t.ex. administrativ personal, skolvaktmästare och kökspersonal. Generellt sett finns 

det inte någon personalkategori inom verksamheterna som aldrig kommer i kontakt med barn och 

ungdomar. Om inte alla som skall nyanställas kontrolleras uppkommer gränsdragningsfrågor.  

Den som inte har lämnat ett registerutdrag skall inte få anställas. Arbetsgivaren blir alltså skyldig att 

genomföra registerkontroll av den som erbjuds anställning. Arbetsgivaren skall i regel inte göra 

någon bedömning av om registerkontroll skall göras eller inte. Om arbetsgivaren själv får avgöra om 

registerkontroll skall göras kan det uppstå en risk för bristande objektivitet och trovärdighet för 

systemet.  

Varje medlem av en kommun eller ett landsting har enligt 10 kap. 1 § kommunallagen (1991:900) 

rätt att få lagligheten av kommunens eller landstingets beslut prövad genom att överklaga dem hos 

länsrätten. I 2 § Prop. 1999/2000:123 20 samma kapitel anges att bl.a. beslut av fullmäktige och 

nämnder får överklagas. Ett överklagat beslut skall upphävas, bl.a. om beslutet strider mot lag eller 

annan författning. Ett beslut om att anställa en person som inte har lämnat ett registerutdrag kan 

komma att upphävas enligt nämnda bestämmelser. Om anställningsavtalet också kommer att anses 

som ogiltigt i civilrättslig mening kan fråga om skadeståndsskyldighet för arbetsgivaren gentemot 

den enskilde arbetstagaren uppkomma.  

Regeringen anser i likhet med flera av remissinstanserna att även korttidsanställd personal skall 

omfattas av registerkontroll. Regeringen utgår från att det ligger i arbetsgivarens intresse att även en 

korttidsanställd arbetstagare lämnar ett registerutdrag.  

Den som inom ett år från det då den förra anställningen upphörde erbjuds en förnyad anställning 

hos samma arbetsgivare får dock anställas utan att han eller hon har lämnat ett registerutdrag. Skäl 

för att göra undantag från huvudregeln om att den som inte lämnat registerutdrag inte heller får 

anställas kan t. ex. vara att arbetsgivaren har god kännedom om den arbetssökande genom att han 

eller hon varit tidsbegränsat anställd vid fler tillfällen och under en längre tid. Det kan också vara så 

att det endast har gått en kort tid sedan det första anställningstillfället då ett registerutdrag 

lämnades. Alla som anställs skall, oavsett om det är fråga om tillsvidareanställning eller 

visstidsanställning, lämna ett registerutdrag vid den första anställningen.  

Regeringen föreslog i lagrådsremissen att ett registerutdrag som lämnats till en arbetsgivare skall 

förstöras eller lämnas tillbaka så snart det kan ske och allra längst efter sex månader. Lagrådet har 

ifrågasatt om en sådan regel är förenlig med det krav som följer av tryckfrihetsförordningens 

(1949:105) regler om att allmänna handlingar skall kunna tillhandahållas den som vill ta del av dem. 

Lagrådet har ansett att det knappast kan godtas att en myndighet skall få göra sig av med handlingar 

som är så viktiga att kontroll av deras innehåll skall göras enligt en särskild lag. Enligt Lagrådet kan 

det också vara angeläget att ha kvar ett registerutdrag för att efter en anställning kunna kontrollera 

att handläggningen varit korrekt samt att utdragets innehåll inte varit förvanskat.  

Regeringen, som i och för sig har förståelse för Lagrådets tveksamhet på den här punkten, 

konstaterar att det i 12 och 15 §§ arkivlagen (1990:782) föreskrivs bl.a. att statliga och kommunala 

myndigheter får återlämna allmänna handlingar endast med stöd av lag och såvitt gäller statliga 



myndigheter även med stöd av föreskrift som meddelas av regeringen eller den myndighet som 

regeringen bestämmer. Vid arkivlagens tillkomst diskuterades hur bl.a. dessa bestämmelser förhåller 

sig till tryckfrihetsförordningens regler om rätten att ta del av allmänna handlingar. Regeringen 

ansåg dock inte att det behövdes någon ändring i tryckfrihetsordningen för att införa 

bestämmelserna (jfr prop. 1989/90:72 s. 41 f.).  

Regeringen vill i detta ärende peka på framför allt vikten av att den nu föreslagna regleringen om 

registerkontroll inte leder till att utdrag inhämtas i större utsträckning än vad som är absolut 

nödvändigt. Om en Prop. 1999/2000:123 21 arbetssökande återfått utdraget kan det, inom given 

tidsram, användas i samband med en ny ansökan om anställning.  

Mot den nu angivna bakgrunden föreslår regeringen att registerutdrag på begäran av den som 

lämnat det skall återlämnas i original. Med en sådan ordning bör givetvis arbetsgivaren behålla en 

kopia av utdraget. Ett sådant förfarande möjliggör för allmänheten att ta del av utdraget enligt 

reglerna i tryckfrihetsförordningen och det gör det också möjligt att efter en anställning kunna 

kontrollera att handläggningen varit korrekt samt att utdragets innehåll inte varit förvanskat.  

Registerkontrollen skall enbart omfatta den som erbjuds anställning, inte alla som sökt 

anställningen. För en sådan ordning talar dels integritetsskäl, dels en önskan att begränsa antalet 

registerutdrag. Registerkontrollen blir då det sista ledet i anställningsförfarandet. Erbjudandet om 

anställning lämnas med förbehåll för vad som kan framkomma vid registerkontrollen.  

Regeringen anser i likhet med utredaren att anställningsförbud inte skall införas. Det är 

arbetsgivaren som har ansvar för verksamheterna och att rekrytera personal till dessa. Arbetsgivaren 

bör själv få avgöra om en person med registeranteckning ändå kan anställas. Det kan förutsättas att 

personer som har registeranteckningar om sådana brott som framgår av de utdrag som skall lämnas 

till arbetsgivaren med liten sannolikhet kommer att söka arbeten, som innebär att utdrag måste 

företes. Regeringen förutsätter att arbetsgivare kommer att vara mycket försiktiga när det gäller att 

anställa personer som företer registerutdrag med registeranteckning och att rekrytering generellt 

sker med stor medvetenhet och noggrannhet.  

Av hänsyn främst till den personliga integriteten bör redan anställda inte omfattas av någon 

registerkontroll. Redan anställda har inte, som en arbetssökande, någon möjlighet att avstå från att 

kontrolleras. Enligt regeringens mening är det därför ett alltför stort intrång i den personliga 

integriteten att kontrollera personer som redan är anställda. Registerkontrollen är en del av 

lämplighetsprövningen som äger rum i samband med rekrytering av personal.  

Europakonventionen  

Enligt artikel 8 punkt 1 i konventionen (d. 4 nov. 1950) angående skydd för de mänskliga 

rättigheterna och de grundläggande friheterna, Europakonventionen, har envar rätt till skydd för sitt 

privat- och familjeliv, sitt hem och sin korrespondens. Undantag tillåts enligt punkt 2 i artikeln om 

vissa villkor är uppfyllda. Som villkor för att ingrepp skall tillåtas gäller att ett ingrepp måste ha stöd i 

lag och tjäna vissa uppräknade syften, däribland förebyggande av brott eller skyddande av andra 

personers fri- och rättigheter. Ingreppet måste vara nödvändigt i ett demokratiskt samhälle för att 

uppnå syftet. Enligt regeringens bedömning strider inte förslagen i denna proposition mot artikel 8 

punkt 1 i Europakonventionen. Villkoren för undantag enligt punkt 2 i artikeln måste anses uppfyllda, 

dvs. ingrepp Prop. 1999/2000:123 22 kommer att ske genom tillämpning av den föreslagna lagen om 

registerkontroll av personal inom förskoleverksamhet, skola och skolbarnsomsorg. Syftet är 

skyddandet av barns rättigheter att inte utsättas för övergrepp och samtidigt förebyggande av brott. 

Det har bedömts som ett angeläget samhälleligt behov att vidta den föreslagna ordningen. 



Utdrag ur prop 2012/13:194 s 27-29 

Prop. 2012/13:194 Stärkt skydd för barn mot sexuella övergrepp (regeringen.se) 

Regleringen ska omfatta den som erbjuds en anställning, ett uppdrag eller en praktiktjänstgöring 

Regleringen bör, på sätt som direktivet kräver, omfatta alla som rekryteras för att utföra uppgifter 

som innefattar direkta och regelbundna kontakter med barn. Det är därmed självklart att regleringen 

ska gälla vid Prop. 2012/13:194 28 anställning för sådana arbetsuppgifter. Registerkontrollen bör, 

när det gäller anställda, inte begränsas till att avse endast tillsvidareanställda. Även den som erbjuds 

en tidsbegränsad anställning bör omfattas.  

I promemorian föreslås vidare att även uppdragstagare ska omfattas av den föreslagna regleringen. 

Ledare inom idrottsföreningar och andra barnverksamheter anlitas i stor utsträckning som 

uppdragstagare. Risken för sexuella övergrepp måste enligt regeringens bedömning vara lika stor 

oavsett om någon arbetar med barn som anställd eller som uppdragstagare. Huvudmannens val att 

rekrytera personal på annat sätt än genom anställning bör således inte vara avgörande för om den 

som erbjuds arbete inom verksamheten ska omfattas av möjligheten till registerkontroll. Regeringen 

instämmer därför i promemorians bedömning att möjligheten att begära registerutdrag bör omfatta 

även uppdragstagare. Detta motsvarar i princip vad som gäller enligt t.ex. skollagen, där 

motsvarande argument har redovisats i propositionen Utvidgad registerkontroll inom 

förskoleverksamhet, skola och skolbarnomsorg (prop. 2007/08:28 s. 9 f.). Även anställda i 

bemanningsföretag som tilldelas arbetsuppgifter som innebär direkt och regelbunden kontakt med 

barn bör omfattas. För att detta ska komma till tydligt uttryck bör det anges särskilt i lagtexten.  

I promemorian föreslås slutligen att även praktikanter ska omfattas av regleringen. Direktivet ställer, 

som ovan anförts, endast krav på tillgång till information från belastningsregistret vid rekrytering. 

Enligt regeringens bedömning är det inte helt självklart att direktivets krav på rätt till information om 

fällande domar vid rekrytering kan anses innefatta även praktiktjänstgöring. Inom ramen för sådan 

verksamhet som den nu aktuella regleringen föreslås omfatta är det emellertid inte helt ovanligt 

med olika former av praktik. Det kan t.ex. inom ramen för en utbildning till en högskoleexamen ingå 

att delar av utbildningen ska vara verksamhetsförlagda. Dessa verksamhetsförlagda utbildningsdelar, 

som t.ex. inom lärar- och förskollärarutbildningarna totalt omfattar 30 högskolepoäng motsvarande 

en termins heltidsstudier, kan bestå av ett fåtal sammanhängande perioder eller flera perioder av 

varierande längd. Även om utformningen av studenternas deltagande i verksamheten varierar, kan 

det ingå i utbildningen att studenten tillbringar tid ensam med ett eller flera barn. Under alla 

förhållanden kan de verksamhetsförlagda utbildningsdelarna innebära att studenter är delaktiga i de 

berörda verksamheterna i en sådan utsträckning att de ges möjligheter att knyta kontakter med 

barnen på ett sätt som inte skiljer sig påtagligt från vad som är fallet med anställda. Detta har 

ansetts motivera att den kontroll som sker enligt t.ex. skollagen även ska träffa de som under 

utbildning till en lärar- eller förskollärarexamen tilldelas plats för att genomföra verksamhetsförlagd 

del av utbildningen (jfr prop. 2007/08:28 s. 11 f.). Det kan även handla om praktikanter som utför 

arbetspraktik eller motsvarande. En praktikplats kan även ingå som en del i utbildning på 

grundskole- och gymnasienivå. Regeringen instämmer i promemorians bedömning att också de som 

utför praktiktjänstgöring eller verksamhetsförlagd del av en utbildning bör omfattas av möjligheten 

till registerkontroll. Detta bör, som Skåne läns landsting framhållit i sitt remissvar, framgå direkt av 

lagtexten och bör uttryckas på så sätt att även Prop. 2012/13:194 29 den som erbjuds 

praktiktjänstgöring på begäran ska visa upp ett utdrag ur belastningsregistret.  

För att skydda den enskildes integritet bör det endast vara den som faktiskt erbjuds en anställning, 

ett uppdrag eller en praktiktjänstgöring som ska omfattas av regleringen. Rätten för arbetsgivaren 
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eller uppdragsgivaren att få del av uppgifter ur belastningsregistret bör alltså inte gälla andra 

eventuella kandidater till anställningen eller uppdraget utan registerkontrollen bör vara det sista 

ledet i anställningsförfarandet. Ett erbjudande om anställning, uppdrag eller praktiktjänstgöring kan 

lämnas med förbehåll för att det inte vid registerkontrollen kommer fram något som visar att den 

enskilde är olämplig för den tilltänkta uppgiften.  

Av hänsyn till främst den personliga integriteten bör redan anställda inte omfattas av den nya 

regleringen. Redan anställda har inte, som en arbetssökande, någon möjlighet att avstå från att 

kontrolleras. Enligt regeringens bedömning skulle det därför vara ett alltför stort intrång i den 

personliga integriteten att kontrollera personer som redan är anställda. Kontrollen bör vara en del av 

den lämplighetsprövning som äger rum i samband med rekrytering av personal. Det bör därför inte 

finnas någon möjlighet att, som SKL och Skåne läns landsting föreslår, kontrollera anställda som, 

utan att ansöka om en ny tjänst, byter arbetsuppgifter hos samma arbetsgivare. När det gäller 

anställda hos ett bemanningsföretag förhåller det sig annorlunda eftersom det i förutsättningarna 

för anställningen ingår att kunna ta sig an nya uppdrag med andra förutsättningar. En person som är 

anställd hos ett bemanningsföretag och som byter uppdragsgivare bör därför omfattas av 

regleringen. Som framgår av avsnitt 7 föreslår dock regeringen en övergångsbestämmelse som 

innebär att de nya bestämmelserna inte ska tillämpas på den som efter ikraftträdandet erbjuds ett 

uppdrag inom ramen för en anställning som denne hade redan före ikraftträdandet. 



 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 1 (2) 
 Sammanträdesdatum  
 2024-01-16  

 
Kommunstyrelsen

Justerande sign.  Utdragsbestyrkande

 
 
 
Paragraf 7 Dnr KS/2023:690 
 

Motion om årlig inhämtning av utdrag ur belastnings- och 
misstankeregistret rörande all personal i skolmiljö (SD) 
 
Kommunstyrelsens beslut 
Kommunstyrelsen beslutar att motionen angående årligt registerutdrag för kommunanställda som 
jobbar med barn och ungdomar återremitteras till förvaltningen för en mer detaljerad genomlysning 
av lagtexten. Lagstiftarens mening, syfte och intentioner är svårtolkade då vikarier och inhyrd 
personal krävs på registerutdrag varje år, oavsett hur många år man tjänstgjort, medan fast anställd 
personal endast behöver lämna registerutdrag vid anställningstillfället och aldrig mer. Arvika 
kommun bör samråda med jurister på SKR för att säkerställa att allt har gjorts för att genomföra 
detta. Arbetsrättsliga aspekter ska beaktas i förvaltningens utredning av ärendet. 

Sammanfattning 
Håkan Persson (SD) och Alexander Arnesson (SD) inkommer med en motion med förslag om att 
Lärande och stöd ska ges i uppdrag att utreda tillvägagångssätt/rutiner för inhämtning av utdrag ur 
belastnings- och misstankeregistret, inför varje nytt läsår från all personal i skolmiljö. Personal skall 
individuellt begära utdrag från Polismyndigheten.   

Beslutsunderlag 
Utskottet Lärande och stöds protokoll den 10 januari 2024, § 3 
Lärande och stöds tjänsteskrivelse den 1 december 2023 
Kommunfullmäktiges protokoll den 25 september 2023, § 176 
Sverigedemokraternas motion den 11 september 2023   

Bedömning 
I samband med nyanställningar i skolverksamheten samt när någon övergår från annan verksamhet 
till skolverksamhet begärs registerutdrag. För vikarier, oftast anslutna till Bemanningscentralen, 
begärs registerutdrag en gång per år.   
  
En arbetsgivare har inte rätt att utifrån skollagen eller lagen om registerkontroll av personer som ska 
arbeta med barn kräva att personer som redan anställts, anlitats eller tagits emot i verksamheten ska 
visa upp ett nytt registerutdrag vid ett senare tillfälle.  
 
Källor: 2 kapitlet 31 § skollagen och 1 och 3 §§ lag (2013:852) om registerkontroll av personer som 
ska arbeta med barn samt proposition 1999/2000:123. En arbetsgivare har inte rätt att utifrån 
skollagen eller lagen om registerkontroll av personer som ska arbeta med barn kräva att personer 
som redan anställts, anlitats eller tagits emot i verksamheten ska visa upp ett nytt registerutdrag vid 
ett senare tillfälle.  
 
Ekonomiska konsekvenser  
Medför inga ekonomiska konsekvenser.  



 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 2 (2) 
 Sammanträdesdatum  
 2024-01-16  

 
Kommunstyrelsen

Justerande sign.  Utdragsbestyrkande

 
Bedömning om barns rättigheter  
Barns rättigheter tillgodoses utifrån gällande lagstiftning 
 
Yrkande 
Alexander Arnesson (SD) och Håkan Persson (SD) yrkar på att motionen angående årligt 
registerutdrag för kommunanställda som jobbar med barn och ungdomar återremitteras till 
förvaltningen för en mer detaljerad genomlysning av lagtexten. Lagstiftarens mening, syfte och 
intentioner är svårtolkade då vikarier och inhyrd personal krävs på registerutdrag varje år, oavsett 
hur många år man tjänstgjort, medan fast anställd personal endast behöver lämna registerutdrag vid 
anställningstillfället och aldrig mer. Arvika kommun bör samråda med jurister på SKR för att 
säkerställa att allt har gjorts för att genomföra detta. 
Henrik Axelsson (S) yrkar bifall Alexander Arnessons (SD) och Håkan Perssons (SD) med tillägget att 
arbetsrättsliga aspekter ska beaktas. 
 
Propositionsordning 
Ordförande konstaterar att Kommunstyrelsen ställer sig bakom Alexander Arnessons (SD) och Håkan 
Perssons (SD) yrkande med Henrik Axelssons (S) tilläggsyrkande. 
 
Beslutet skickas till 
Verksamhetschefen LOS 
 



 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 1 (2) 
 Sammanträdesdatum  
 2024-01-10  

 
Utskottet lärande och stöd 

Justerande sign.  Utdragsbestyrkande

 

 
 
 
Paragraf 3 Dnr KS/2023:690 
 

Motion om årlig inhämtning av utdrag ur belastnings- och 
misstankeregistret rörande all personal i skolmiljö (SD) 
 
Utskottets förslag till Kommunstyrelsen 

Kommunfullmäktige beslutar att avslå motionen.   
 
Ekonomiska konsekvenser  
 
Medför inga ekonomiska konsekvenser.  
 
Bedömning om barns rättigheter  
 
Barns rättigheter tillgodoses utifrån gällande lagstiftning. 

Sammanfattning 

Håkan Persson (SD) och Alexander Arnesson (SD) inkommer med en motion med förslag om att 
Lärande och stöd ska ges i uppdrag att utreda tillvägagångssätt/rutiner för inhämtning av utdrag ur 
belastnings- och misstankeregistret, inför varje nytt läsår från all personal i skolmiljö. Personal skall 
individuellt begära utdrag från Polismyndigheten.   

Beslutsunderlag 
 
Lärande och stöds tjänsteskrivelse den 1 december 2023 
Håkan Perssons och Alexander Arnessons (SD) motion den 11 september 2023 
Kommunfullmäktiges protokoll den 25 september 2023, § 176 

Bedömning 
 
I samband med nyanställningar i skolverksamheten samt när någon övergår från annan verksamhet 
till skolverksamhet begärs registerutdrag. För vikarier, oftast anslutna till Bemanningscentralen, 
begärs registerutdrag en gång per år.   
  
En arbetsgivare har inte rätt att utifrån skollagen eller lagen om registerkontroll av personer som ska 
arbeta med barn kräva att personer som redan anställts, anlitats eller tagits emot i verksamheten ska 



 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 2 (2) 
 Sammanträdesdatum  
 2024-01-10  

 
Utskottet lärande och stöd 

Justerande sign.  Utdragsbestyrkande

visa upp ett nytt registerutdrag vid ett senare tillfälle. Källor: 2 kapitlet 31 § skollagen och 1 och 3 §§ 
lag (2013:852) om registerkontroll av personer som ska arbeta med barn samt proposition 
1999/2000:123.  
 



 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 1 (1) 
 Sammansträdesdatum  
 2023-09-25  

 
Kommunfullmäktige

Justerande sign.  Utdragsbestyrkande

 

 
 
 
Paragraf 176 Dnr KS/2023:690 
 

Motion om årlig inhämtning av utdrag ur belastnings- och 
misstankeregistret rörande all personal i skolmiljö, Håkan 
Persson (SD) och Alexander Arnesson (SD), remiss 
 
Beslut 
 
Motionen remitteras till Kommunstyrelsen för beredning.  
 
Sammanfattning 
 
Håkan Persson (SD) och Alexander Arnesson (SD) inkommer med en motion med förslag om att 
Lärande och stöd ska ges i uppdrag att utreda tillvägagångssätt/rutiner för inhämtning av utdrag ur 
belastnings- och misstankeregistret, inför varje nytt läsår från all personal i skolmiljö. Personal skall 
individuellt begära utdrag från Polismyndigheten. 
 
Beslutsunderlag 
 
Håkan Persson (SD) och Alexander Arnessons (SD) motion den 11 september 2023 
 
 



 

 

Motion om årlig inhämtning av utdrag ur belastnings- och 
misstankeregistret rörande all personal i skolmiljö. 
Alla barn och elever i Arvikas skolor har rätt till en trygg och säker skolmiljö. 

Skoldagarna ska präglas av trygghet och gemenskap där skolan utgör en säker miljö att vistas 
i och där skolans personal tydligt skall utgöra själva grunden i den trygghetsskapande miljön. 
Tyvärr ser vi idag att allt fler barn utsätts för övergrepp och trakasserier av vuxna, såväl av 
våldsmässig som sexuell karaktär. För Sverigedemokraterna är barnens trygghet på skolan en 
av de allra viktigaste beståndsdelarna, då en trygg skolmiljö är en av grunderna för ett 
livslångt lärande och även en starkt påverkande förutsättning för ett gott liv som vuxen. 

Politiken har naturligtvis ett särskilt ansvar att tillse alla barns rättigheter och trygghet i 
skolmiljö, vilket också är en del av barnkonventionen. Att barn och ungdomar utsätts för 
övergreppsbrott i skolmiljö sker dessvärre regelbundet i såväl Sverige som utomlands. Tyvärr 
uppdagas många av dessa brott först när skadan redan är skedd, till mångt och mycket 
beroende på att det råder ett stort stigma att ens prata om övergrepp, speciellt utifrån ett 
barns perspektiv, där inte sällan barnet ser sig själv som den skyldiga. Väldigt ofta leder 
övergrepp på barn till psykiska besvär, självskadebeteende och i vissa fall värre än så. Tyvärr 
har övergreppsbrott mot barn och unga ökat i Sverige, vilket fått medial uppmärksamhet 
nationellt såväl som parlamentarisk uppmärksamhet i Sveriges riksdag. Naturligtvis behöver 
arbetet mot övergrepp på barn ske på alla politiska nivåer i Sverige för att skydda barn och 
unga. 

Som en del i att avskräcka och förhindra övergrepps benägna från att söka sig till skolmiljön 
och där utgöra ett hot mot barn och unga, är att regelbundet, inte bara vid nyanställning, 
utan årligen begära in utdrag ur belastnings- och misstankeregistret, från Polismyndigheten. 
Detta torde inte utgöra någon betydande ökning av berörda förvaltningars arbetsbörda då 
detta inhämtas av den anställde själv och levereras till arbetsgivaren i förseglat kuvert. 

På skolorna i Arvika har lärare och annan anställd personal vittnat om att de inte behövt 
lämna in något utdrag ur belastnings- och misstankeregistret sedan de påbörjade sin 
anställning. I vissa fall rör det sig om tiotals år. Att våra barn och ungdomar ska kunna känna 
sig trygga i skolmiljön är av allra yttersta vikt. Politiken behöver ta ansvar för elevernas 
trygghet och säkerhet, vilket vi anser att denna motion bidrar till. 

Med hänvisning till ovanstående yrkar Sverigedemokraterna Arvika 

-Att Lärande och stöd får i uppdrag att utreda tillvägagångssätt/rutiner för inhämtning av 
utdrag ur belastnings- och misstankeregistret inför varje nytt läsår från all personal i 
skolmiljö. Personal skall individuellt begära utdrag från Polismyndigheten. 

För Sverigedemokraterna Arvika, 2023-09-11.  

Håkan Persson (SD) Alexander Arnesson (SD)



 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 1 (2) 
 Sammanträdesdatum  
 2024-03-12  

 
Kommunstyrelsen

Justerande sign.  Utdragsbestyrkande

 
 
 
Paragraf 42 Dnr KS/2022:868 
 

Motion om konkurrensutsättning av särskilt boende med nya 
att-satser (M) 
 
Förslag till nästa instans 
Kommunfullmäktige beslutar att avslå motionen. 
 
Reservation 
Kristina Bengtsson Nilsson (M), Sigbrith Martinsson (M), Börje Wahlund (M), Henrik Samuelsson (M), 
Anders Skogberg (SD) och Lars-Olof Gävert (ArvP) reserverar sig mot förslaget. 

Sammanfattning 
Kristina Bengtsson Nilsson (M) och Henrik Samuelsson (M) har inkommit med en motion där man 
yrkar att Arvika kommun beslutar att konkurrensutsätta byggandet och drift vid nybyggnation av 
särskilt boende. Dessutom yrkar man att anbudsunderlaget ska fokusera på kvalitét, uppföljning och 
insyn där relevanta delar av Arvikas olika policydokument utgör lägsta nivå samt att 
anbudsunderlaget ska innehålla en tydlig text om att kommunen kan säga upp avtalet under 
avtalstiden om inte vissa kriterier uppfylls.  
 
Kommunfullmäktige remitterade motionen den 26 juni, KF § 132 till Kommunstyrelsen för beredning.  
 
I motionen beskrivs behovet av framtida platser inom särskilt boende samt att kommunstyrelsen har 
antagit ett dokument gällande modern boendestandard, arbetsmiljö och utformning av särskilda 
boenden. Flera av kommunens nuvarande särskilda boenden uppfyller inte dessa krav. 
 
Motionärerna tar också upp att trenden i riket är att allt fler kommuner konkurrensutsätter 
byggnation och drift. Konkurrens bidrar till nytänkande och utveckling. Man menar att det också kan 
öka möjligheten att klara uppdraget att erbjuda medborgarna en modern och god äldreomsorg. 
Valfriheten ökar för både omsorgstagare och personal. Genom att låta en extern aktör stå för drift 
och förvaltning behöver kommunen inte utvidga sitt fastighetsbestånd. 

Beslutsunderlag 
Utskottet Vård och omsorgs protokoll den 23 februari 2024, § 14 
Vård och omsorgs tjänsteskrivelse den 15 februari 2024 
Moderaternas (M) motion den 26 juni 2023 
Kommunfullmäktiges protokoll den 26 juni 2023, § 132 
 
Yrkande  
Henrik Samuelsson (M), Kristina Bengtsson Nilsson (M), Sigbrith Martinsson (M), Börje Wahlund (M), 
och Anders Skogberg (SD) och Lars-Olof Gävert (ArvP) yrkar på att motionen ska föreslås bifall. 
Ute Attermeyer (MP), Ulf Jonsson (C), Peter Söderström (S), Alexander Arnesson (SD), Henrik 
Axelsson (S) yrkar på att motionen ska föreslås avslag. 
 



 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 2 (2) 
 Sammanträdesdatum  
 2024-03-12  

 
Kommunstyrelsen

Justerande sign.  Utdragsbestyrkande

 
Propositionsordning 
Ordförande ställer förslagen mot varandra och konstaterar att Kommunstyrelsen stöder förslaget att 
motionen ska föreslås avslag.  
 
Votering med rösträkning begärs. 
 
Kristina Bengtsson Nilsson (M), Sigbrith Martinsson (M), Börje Wahlund (M), Henrik Samuelsson (M), 
Anders Skogberg (SD) och Lars-Olof Gävert (ArvP) röstar för att motionen ska föreslås bifall. 
 
Peter Söderström (S), Jenny Boquist (S), Henrik Axelsson (S), Maryna Bialesta Vilhelm (S), Jonas Ås (S), 
Ulf Jonsson (C), Linda Hansen Grundel (V), Ute Attermeyer (MP), Alexander Arnesson (SD) röstar för 
att motionen ska föreslås avslag. 
 
Ordförande finner efter genomförd votering att Kommunstyrelsen stöder förslaget att motionen ska 
föreslås avslag.  
 



 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 1 (2) 
 Sammanträdesdatum  
 2024-02-23  

 
Utskottet vård och omsorg

Justerande sign.  Utdragsbestyrkande

 
 
 
Paragraf 14 Dnr KS/2022:868 
 

Motion om konkurrensutsättning av särskilt boende med nya 
att-satser 
 
Utskottets förslag till Kommunstyrelsen 
 
Kommunfullmäktige beslutar att avslå motionen med hänvisning till att det idag inte finns någon 
politisk vilja att konkurrensutsätta driften av särskilda boenden.  

Reservation 
 
Catharina Leverström (KD) och Monika Wilsborn (M) reserverar sig mot beslutet till förmån för egna 
förslag.  
 
Sammanfattning 

Kristina Bengtsson Nilsson (M) och Henrik Samuelsson (M) har inkommit med en motion där man 
yrkar att Arvika kommun beslutar att konkurrensutsätta byggandet och drift vid nybyggnation av 
särskilt boende. Dessutom yrkar man att anbudsunderlaget ska fokusera på kvalitét, uppföljning och 
insyn där relevanta delar av Arvikas olika policydokument utgör lägsta nivå samt att 
anbudsunderlaget ska innehålla en tydlig text om att kommunen kan säga upp avtalet under 
avtalstiden om inte vissa kriterier uppfylls.  
 
Kommunfullmäktige remitterade motionen den 26 juni, KF § 132 till Kommunstyrelsen för beredning.  
 
I motionen beskrivs behovet av framtida platser inom särskilt boende samt att kommunstyrelsen har 
antagit ett dokument gällande modern boendestandard, arbetsmiljö och utformning av särskilda 
boenden. Flera av kommunens nuvarande särskilda boenden uppfyller inte dessa krav. 

Motionärerna tar också upp att trenden i riket är att allt fler kommuner konkurrensutsätter 
byggnation och drift. Konkurrens bidrar till nytänkande och utveckling. Man menar att det också kan 
öka möjligheten att klara uppdraget att erbjuda medborgarna en modern och god äldreomsorg. 
Valfriheten ökar för både omsorgstagare och personal. Genom att låta en extern aktör stå för drift 
och förvaltning behöver kommunen inte utvidga sitt fastighetsbestånd.  



 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 2 (2) 
 Sammanträdesdatum  
 2024-02-23  

 
Utskottet vård och omsorg

Justerande sign.  Utdragsbestyrkande

 
Verksamheten vård och omsorg anser i sådana fall att man först behöver undersöka om det finns 
förutsättningar och intresse för en konkurrensutsättning, det vill säga när det gäller byggandet och 
driften av ett särskilt boende. 

När det inom koncernen tas ett beslut om en byggnation eller ombyggnation genomförs en 
upphandling där entreprenörer lämnar anbud. 
 
Utskottet för vård och omsorg diskuterar även frågan om intraprenad på särskilt boende skulle kunna 
vara en möjlighet, men utifrån tidigare erfarenheter så bedöms det i nuläget inte vara aktuellt. 

Beslutsunderlag 

Vård och omsorgs tjänsteskrivelse den 15 februari 2024 
Moderaternas (M) motion den 26 juni 2023 
Kommunfullmäktiges protokoll den 26 juni 2023, § 132 

Yrkande  

Monika Wilsborn (M) yrkar att ärendet återremitteras för att man ska undersöka om det finns några 
företag som är intresserade av att sköta driften av ett särskilt boende 
Catharina Leverström (KD) yrkar bifall till motionen 
Maria Rönnehäll (S) yrkar att motionen avslås 

Ordföranden frågar om utskottet anser att ärendet ska avgöras idag och finner att utskottet beslutar 
att ärendet ska avgöras idag. Därmed faller yrkandet om återremiss.   

Propositionsordning 

Det finns två förslag till beslut, det ena är avslag på motionen och det andra är bifall till motionen. 

Ordföranden ställer förslagen mot varandra och finner att utskottet beslutar att avslå motionen. 

Votering begärs och genomförs med handuppräckning.  

De som röstar för att motionen ska avslås är Maria Rönnehäll (S), Karina Nykvist Raiml (V), Ann-Sofi 
Alexandersson (S), Siv Kjellberg Andersson (SD) och Mona Smedman (C).  

De som röstar för att motionen ska bifallas är Catharina Leverström (KD) och Monika Wilsborn (M). 
 



  
 TJÄNSTESKRIVELSE 1 (2) 
 Datum Dnr 

 2024-02-15 KS/2022:868 

 
 

Ange organisation Telefon: 0570-816 00 vx E-post: arvika.kommun@arvika.se 
671 81 Arvika Org. nummer: 212000-1892 Webbplats: www.arvika.se 
Besöksadress:/Eget_Besöksadress/, Arvika

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Motion om konkurrensutsättning av särskilt boende 

Sammanfattning 

Kristina Bengtsson Nilsson (M) och Henrik Samuelsson (M) har inkommit med en 
motion där man yrkar att Arvika kommun beslutar att konkurrensutsätta byggandet 
och drift vid nybyggnation av särskilt boende. Dessutom yrkar man att 
anbudsunderlaget ska fokusera på kvalitét, uppföljning och insyn där relevanta 
delar av Arvikas olika policydokument utgör lägsta nivå samt att anbudsunderlaget 
ska innehålla en tydlig text om att kommunen kan säga upp avtalet under 
avtalstiden om inte vissa kriterier uppfylls.  
 
Kommunfullmäktige remitterade motionen den 26 juni, KF § 132 till 
Kommunstyrelsen för beredning.  
 

I motionen beskrivs behovet av framtida platser inom särskilt boende samt att 
kommunstyrelsen har antagit ett dokument gällande modern boendestandard, 
arbetsmiljö och utformning av särskilda boenden. Flera av kommunens nuvarande 
särskilda boenden uppfyller inte dessa krav. 

Motionärerna tar också upp att trenden i riket är att allt fler kommuner 
konkurrensutsätter byggnation och drift. Konkurrens bidrar till nytänkande och 
utveckling. Man menar att det också kan öka möjligheten att klara uppdraget att 
erbjuda medborgarna en modern och god äldreomsorg. Valfriheten ökar för både 
omsorgstagare och personal. Genom att låta en extern aktör stå för drift och 
förvaltning behöver kommunen inte utvidga sitt fastighetsbestånd 

Beslutsunderlag 

Moderaternas (M) motion den 26 juni 2023 
Kommunfullmäktiges protokoll den 26 juni 2023, § KF 132 
Vård och omsorgs tjänsteskrivelse den 15 februari 2024 



  
 TJÄNSTESKRIVELSE 2 (2) 
 Datum Dnr 

 2024-02-15 KS/2022:868 

 
 

Ange organisation Telefon: 0570-816 00 vx E-post: arvika.kommun@arvika.se 
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Ärende 
 
Verksamheten vård och omsorg anser att man först behöver undersöka om det 
finns förutsättningar och intresse för en konkurrensutsättning, det vill säga när det 
gäller byggandet och driften av ett särskilt boende. 

När det inom koncernen tas ett beslut om en byggnation eller ombyggnation 
genomförs en upphandling där entreprenörer lämnar anbud. 

Vid en eventuell konkurrensutsättning är det viktigt att fokusera på kvalitét, 
uppföljning och insyn för att uppfylla relevanta delar i kommunens policydokument. 
Det är också viktigt att det går att säga upp ett undertecknat avtal om inte vissa 
kriterier uppfylls. 

Detta under förutsättning att det finns ett politiskt stöd för att konkurrensutsätta 
byggandet och drift av ett nytt särskilt boende. 
 
Förslag till beslut 
 
Ärendet överlämnas för politiskt ställningstagande. 

 

VÅRD OCH OMSORG  
 
 
Eva Nilsson   
Verksamhetschef  
 
 
 
Beslutet skickas till 

Verksamhetschef vård och omsorg 
 



 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 1 (1) 
 Sammansträdesdatum  
 2023-06-26  

 
Kommunfullmäktige

Justerande sign.  Utdragsbestyrkande

 

 
 
 
Paragraf 132 Dnr KS/2022:868 
 

Motion om konkurrensutsättning av särskilt boende med nya 
att-satser, Kristina Bengtsson Nilsson (M) m.fl. remiss 
 
 
Beslut 
 
Motionen remitteras till Kommunstyrelsen för beredning.  
 
Sammanfattning 
 
Kristina Bengtsson Nilsson (M) och Henrik Samuelsson (M) inkommer med en motion med följande 
yrkanden:  
Att Arvika kommun beslutar att konkurrensutsätta byggande och drift vid nybyggnation av särskilt 
boende.  
Att anbudsunderlaget fokuserar på kvalitet, uppföljning och insyn där relevanta delar av Arvikas olika 
policydokument utgör lägsta nivå.  
Att anbudsunderlaget innehåller en tydlig text om att kommunen kan säga upp avtalet under 
avtalstiden om inte vissa kriterier uppfylls. 
 
Beslutsunderlag 
 
Kristina Bengtsson Nilsson (M) och Henrik Samuelssons (M) motion den 16 juni 2023 
 



     Arvika den 23 06 26 

Motion om konkurrensutsättning av byggande och drift av 

kommunens planerade nya särskilda boende.  

      

Äldrevården i Sverige står inför stora utmaningar, både vad gäller det 

ökande antalet äldre 80+, ekonomin och tillgången på kompetent och 

engagerad personal. Enligt en tidigare uträkning från Sweco så 

behöver Arvika redan om tre år ytterligare 40 platser inom särskilt 

boende utöver de som redan finns och 2030 ytterligare 30 nya 

platser. Kommunen har också under 2022 antagit ett dokument om 

modern boendestandard, arbetsmiljö och utformning av särskilda 

boenden. En större del av nuvarande särskilda boenden uppfyller inte 

dessa krav.  

Arvikas erfarenhet av att bygga äldreboenden är begränsad, i likhet 

med många andra kommuner av Arvikas storlek. Trenden i riket är att 

alltfler kommuner konkurrensutsätter byggnation och drift. 

Konkurrens är en av grundförutsättningarna för nytänkande, 

innovation och utveckling. För att Arvika ska klara den kommande 

utvecklingen med allt fler vårdbehövande, minskande 

personaltillgång och alltmer pressad ekonomi krävs att man vågar 

och kan tänka och agera i andra banor än de invanda.  

Konkurrensutsättning av byggande och drift av ett nytt särskilt 

boende -kanske kombinerat med ett trygghetsboende och/eller en 

förskola och eventuellt bostäder - ökar möjligheterna att klara 

uppdraget att erbjuda medborgarna en modern och god äldreomsorg 

liksom möjligheterna att erbjuda modern och god arbetsmiljö. Det i 

sin tur innebär bättre möjligheter att attrahera kompetent personal. 

Om en extern aktör erbjuder den totalt sett bästa lösningen så ökar 

valfriheten för både omsorgstagare och personal som då får flera 

arbetsgivare att välja mellan. Vilket i sin tur kan ge förutsättningar för 

bättre löneutveckling.  



Arvika har under senare år genomfört ett antal stora 

investeringsprojekt, t ex den nya högstadieskolan. Genom att låta 

externa aktörer stå för såväl drift som förvaltning av det nya särskilda 

boendet behöver kommunen inte ytterligare utvidga sitt 

fastighetsbestånd. Kommunen kommer dessutom att ha 

handlingsfrihet om behovet, när avtalstiden går ut, avviker från 

prognoserna. 

För att nå ovanstående fördelar och minimera risken för oönskade 

effekter måste anbudsunderlaget fokusera på kvalitet, uppföljning 

och insyn. Särskild vikt måste läggas på att relevanta delar av Arvikas 

olika policydokument ska utgöra lägsta nivå för verksamheten. 

Underlaget måste också specificera under vilka förhållanden 

kommunen kan häva avtalet i förtid. 

 

Med hänvisning till ovanstående yrkar vi: 

Att Arvika kommun beslutar att konkurrensutsätta byggande och 

drift vid nybyggnation av särskilt boende. 

Att anbudsunderlaget fokuserar på kvalitet, uppföljning och insyn där 

relevanta delar av Arvikas olika policydokument utgör lägsta nivå. 

Att anbudsunderlaget innehåller en tydlig text om att kommunen kan 

säga upp avtalet under avtalstiden om inte vissa kriterier uppfylls.  

 

Moderaterna i Arvika 

 

Kristina Bengtsson Nilsson 

Henrik Samuelsson 

     

    



 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 1 (1) 
 Sammanträdesdatum  
 2024-03-12  

 
Kommunstyrelsen

Justerande sign.  Utdragsbestyrkande

 
 
 
Paragraf 43 Dnr KS/2023:572 
 

Motion om matsvinn (SD) 
 
Förslag till nästa instans 
Kommunfullmäktige beslutar att bifalla motionen. 

Sammanfattning 
Kristina Skogberg (SD) har inkommit med en motion om att kommunen ska se över möjligheten att 
skänka överbliven mat från samtliga kommunala kök, till behövande och/eller intresseorganisationer 
och därigenom minska matsvinnet. 
 
Kommunfullmäktige remitterade motionen den 26 juni 2023, KF § 134 till Kommunstyrelsen för 
beredning. 
 
Enligt den så kallade likställighetsprincipen i 2 kap. 3 § kommunallagen, ska kommuner och regioner 
behandla sina medlemmar lika, om det inte finns sakliga skäl för något annat. Bestämmelsen innebär 
att särbehandling av vissa kommunmedlemmar eller grupper av kommunmedlemmar är endast 
tillåten på objektiva grunder. 
 
Livsmedelsverket skriver att alla verksamheter och aktörer ska arbeta förebyggande för att minska 
matsvinnet och det framkommer också att man kan skänka bort mat när matsvinn uppstår. Detta så 
länge som det inte innebär att man stör marknaden ur ett konkurrensperspektiv.  
 
Verksamheten bedömer att det utifrån ett miljöperspektiv är viktigt att minska matsvinnet. Ansvariga 
för kostverksamheten kan utreda om det finns förutsättningarna för att skänka överbliven mat från 
tillagningsköken till intresseorganisationer och därigenom minska matsvinnet. Detta förutsatt att det 
finns ett politiskt stöd för uppdraget 

Beslutsunderlag 
Utskottet Vård och omsorgs protokoll den 23 februari 2024, § 15 
Vård och omsorgs tjänsteskrivelse den 13 februari 2024 
Sverigedemokraternas (SD) motion den 23 juni 2023  
Kommunfullmäktiges protokoll den 26 juni 2023, § 134 

Bedömning 
Verksamheten bedömer att det utifrån ett miljöperspektiv är viktigt att minska matsvinnet. Ansvariga 
för kostverksamheten kan utreda om det finns förutsättningarna för att skänka överbliven mat från 
tillagningsköken. Detta förutsatt att det finns ett politiskt stöd för uppdraget. 
 
Yrkande 
Anders Skogberg (SD), Lars-Olof Gävert (ArvP), Ulf Jonsson (C), Ute Attermeyer (MP), Peter 
Söderström (S) och Kristina Bengtsson Nilsson (M) yrkar på att motionen ska föreslås bifall.



 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 1 (1) 
 Sammanträdesdatum  
 2024-02-23  

 
Utskottet vård och omsorg

Justerande sign.  Utdragsbestyrkande

 
 
Paragraf 15 Dnr KS/2023:572 
 

Motion om matsvinn, Kristina Skogberg (SD) 
 
Utskottets förslag till Kommunstyrelsen 
 
Kommunfullmäktige beslutar att bifalla motionen med hänvisning till beskrivningen i 
sammanfattningen. 

Sammanfattning 
 
Kristina Skogberg (SD) har inkommit med en motion om att kommunen ska se över möjligheten att 
skänka överbliven mat från samtliga kommunala kök, till behövande och/eller intresseorganisationer 
och därigenom minska matsvinnet. 
 
Kommunfullmäktige remitterade motionen den 26 juni 2023, KF § 134 till Kommunstyrelsen för 
beredning. 
 
Enligt den så kallade likställighetsprincipen i 2 kap. 3 § kommunallagen, ska kommuner och regioner 
behandla sina medlemmar lika, om det inte finns sakliga skäl för något annat. Bestämmelsen innebär 
att särbehandling av vissa kommunmedlemmar eller grupper av kommunmedlemmar är endast 
tillåten på objektiva grunder. 
 
Livsmedelsverket skriver att alla verksamheter och aktörer ska arbeta förebyggande för att minska 
matsvinnet och det framkommer också att man kan skänka bort mat när matsvinn uppstår. Detta så 
länge som det inte innebär att man stör marknaden ur ett konkurrensperspektiv.  
 
Verksamheten bedömer att det utifrån ett miljöperspektiv är viktigt att minska matsvinnet. Ansvariga 
för kostverksamheten kan utreda om det finns förutsättningarna för att skänka överbliven mat från 
tillagningsköken till intresseorganisationer och därigenom minska matsvinnet. Detta förutsatt att det 
finns ett politiskt stöd för uppdraget 

Beslutsunderlag 
 
Vård och omsorgs tjänsteskrivelse den 13 februari 2024 
Sverigedemokraternas (SD) motion den 23 juni 2023  
Kommunfullmäktiges protokoll den 26 juni 2023, § 134 

Bedömning 
 
Verksamheten bedömer att det utifrån ett miljöperspektiv är viktigt att minska matsvinnet. Ansvariga 
för kostverksamheten kan utreda om det finns förutsättningarna för att skänka överbliven mat från 
tillagningsköken. Detta förutsatt att det finns ett politiskt stöd för uppdraget.



  
 TJÄNSTESKRIVELSE 1 (3) 
 Datum Dnr 

 2024-02-13 KS/2023:572 

 
 

Ange organisation Telefon: 0570-816 00 vx E-post: arvika.kommun@arvika.se 
671 81 Arvika Org. nummer: 212000-1892 Webbplats: www.arvika.se 
Besöksadress:/Eget_Besöksadress/, Arvika

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Motion om matsvinn 

Sammanfattning 
 
Kristina Skogberg (SD) har inkommit med en motion om att kommunen ska se över 
möjligheten att skänka överbliven mat från samtliga kommunala kök, till behövande 
och/eller intresseorganisationer och därigenom minska matsvinnet. 
 
Kommunfullmäktige remitterade motionen den 26 juni 2023, KF § 134 till 
Kommunstyrelsen för beredning.  

Enligt den så kallade likställighetsprincipen i 2 kap. 3 § kommunallagen, ska 
kommuner och regioner behandla sina medlemmar lika, om det inte finns sakliga 
skäl för något annat. Bestämmelsen innebär att särbehandling av vissa 
kommunmedlemmar eller grupper av kommunmedlemmar är endast tillåten på 
objektiva grunder.  

Livsmedelsverket skriver att alla verksamheter och aktörer ska arbeta förebyggande 
för att minska matsvinnet och det framkommer också att man kan skänka bort mat 
när matsvinn uppstår. Detta så länge som det inte innebär att man stör marknaden 
ur ett konkurrensperspektiv.  
 
Verksamheten bedömer att det utifrån ett miljöperspektiv är viktigt att minska 
matsvinnet. Ansvariga för kostverksamheten kan utreda om det finns 
förutsättningarna för att skänka överbliven mat från tillagningsköken till 
intresseorganisationer och därigenom minska matsvinnet. Detta förutsatt att det 
finns ett politiskt stöd för uppdraget 

Beslutsunderlag 
 
Sverigedemokraternas (SD) motion den 23 juni 2023  
Kommunfullmäktiges protokoll den 26 juni 2023, § KF 134 
Vård och omsorgs tjänsteskrivelse den 13 februari 2024 
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Bedömning 
 
Verksamheten bedömer att det utifrån ett miljöperspektiv är viktigt att minska 
matsvinnet. Ansvariga för kostverksamheten kan utreda om det finns 
förutsättningarna för att skänka överbliven mat från tillagningsköken. Detta 
förutsatt att det finns ett politiskt stöd för uppdraget. 

Ärende 
 
Kristina Skogberg (SD) inkom den 24 juni 2023 med en motion där 
Sverigedemokraterna yrkar att kommunen ser över möjligheten att skänka 
överbliven mat från samtliga kommunala kök till behövande och/eller 
intresseorganisationer. Syftet är att minska matsvinnet och använda överbliven mat 
till behövande. Att skänka överbliven mat till behövande skulle inte enbart minska 
matavfallsmängden utan även hjälpa många människor. 

Motionären har också i motionen uppmärksammat att elever i skolan äter större 
portioner på skollunchen fredagar och måndagar, vilket kan spegla det tuffa 
ekonomiska läget som många familjer befinner sig i. 

Enligt den så kallade likställighetsprincipen i 2 kap. 3 § kommunallagen, ska 
kommuner och regioner behandla sina medlemmar lika, om det inte finns sakliga 
skäl för något annat. Bestämmelsen innebär att särbehandling av vissa 
kommunmedlemmar eller grupper av kommunmedlemmar är endast tillåten på 
objektiva grunder. Verksamheten bedömer att det kan vara svårt att göra denna 
bedömning på objektiva grunder. 

Livsmedelsverket skriver att alla verksamheter och aktörer ska arbeta förebyggande 
för att minska matsvinnet och det framkommer också att man kan skänka bort mat 
när matsvinn uppstår. Detta så länge som det inte innebär att man stör marknaden 
ur ett konkurrensperspektiv.  
 
Verksamheten bedömer att det utifrån ett miljöperspektiv är viktigt att minska 
matsvinnet. Ansvariga för kostverksamheten kan utreda om det finns 
förutsättningarna för att skänka överbliven mat från tillagningsköken till 
intresseorganisationer och därigenom minska matsvinnet. Detta förutsatt att det 
finns ett politiskt stöd för uppdraget 
 
 
Förslag till beslut 

Kommunstyrelsen föreslås besluta att bifalla motionen med hänvisning till 
beskrivningen i sammanfattningen 
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VÅRD OCH OMSORG  
 
 
Eva Nilsson  
Verksamhetschef  
 
Beslutet skickas till 

Verksamhetschef vård och omsorg 
 



 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 1 (1) 
 Sammansträdesdatum  
 2023-06-26  

 
Kommunfullmäktige

Justerande sign.  Utdragsbestyrkande

 

 
 
 
Paragraf 134 Dnr KS/2023:572 
 

Motion om matsvinn, Kristina Skogberg (SD), remiss 
 
 
Beslut 
 
Motionen remitteras till Kommunstyrelsen för beredning.  
 
Sammanfattning 
 
Kristina Skogberg (SD) inkommer med en motion om att kommunen ska se över möjligheten att 
skänka överbliven mat från samtliga kommunala kök, till behövande och/eller intresseorganisationer 
och därigenom minska matsvinnet. 
 
Beslutsunderlag 
 
Kristina Skogbergs (SD) motion den 26 juni 2023 
 



  

 

Motion till Arvika kommunfullmäktige 

 

Skänk överbliven mat från kommunala kök till behövande 
 

Matsvinn är tråkigt nog i princip oundvikligt i kommunala kök, hur önskvärt det än är att det inte vore 
så. Att överbliven mat kastas har en negativ klimat- och miljöpåverkan, men det finns även en annan 
aspekt i det hela, som det inte pratas lika mycket om. Aspekten i fråga är det faktum att maten som 
kastas istället för att just kastas, hade kunnat mätta en hungrig människa. Tänk vad mycket mer nytta 
en portion mat gör i en tom mage än en överfull soptunna.  
 
Det har framkommit att elever på skolor äter större portioner skollunch på fredagar och måndagar, 
vilket speglar det tuffa ekonomiska läge som många familjer befinner sig i till följd av det oroliga 
världsläget och den skenande inflationen. Att täcka sitt dagliga behov av näring är för många än idag 
inte en självklarhet och det är beklagligt nog den dystra sanningen. Jag anser att kommunen i den 
mån man kan, bör hjälpa dessa människor. Att skänka överbliven mat till behövande skulle inte 
enbart minska avfallsmängden, utan även hjälpa många människor. Detta går helt i linje med både 
Livsmedelsverket och EU. 
 
Följande går att läsa om matsvinn på Livsmedelsverkets hemsida: 
 

Så långt det är möjligt ska alla verksamheter och aktörer arbeta förebyggande för 
att minska matsvinnet. Det är det mest resurseffektiva och också vad som står i EU:s 
avfallsdirektiv. Men när matsvinn ändå uppstår kan nästa steg vara att skänka 
maten. Det kallas också livsmedelsdonationer eller omfördelning/redistribution av 
överskottslivsmedel. 
 

Självklart är det inte eftersträvansvärt att laga fler portioner än vad som är beräknat att gå 
åt på en skola, äldreboende eller dylikt. Det är varken ekonomiskt eller ekologiskt hållbart. 
Precis som Livsmedelsverket hävdar, bör matsvinn undvikas i största möjliga mån. I de fall 
detta inte är möjligt är dock den bästa, mest etiska, samt hållbara lösningen att skänka 
bort maten. Enligt följande text på Livsmedelsverkets hemsida ryms bortskänkning av mat 
inom regelverkets ramar. 
 

För att minska matsvinnet och därav även den negativa klimatpåverkan finns 
möjligheten för kommuner att skänka överbliven mat. Detta så länge man ej stör 
marknaden ur ett konkurrensperspektiv eller går emot de upphandlingsavtal som 
finns. 

 

Med anledning av detta yrkar Sverigedemokraterna: 

-Att kommunen ser över möjligheten att skänka överbliven mat från samtliga kommunala kök till 
behövande och/eller intresseorganisationer och därigenom minska matsvinnet. 

För Sverigedemokraterna Arvika 

 
Kristina Skogberg  
2023-06-24 



  



 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 1 (1) 
 Sammanträdesdatum  
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Kommunstyrelsen

Justerande sign.  Utdragsbestyrkande

 
 
 
Paragraf 44 Dnr KS/2023:896 
 

Medborgarförslag om digital anslagstavla för evenemangsinfo 
 

Förslag till nästa instans 
Arvika kommun tackar för förslagsställarens engagemang och de synpunkter som lämnats i 
medborgarförslaget.  
 
Kommunfullmäktige ser positivt på förslaget och överlämnar ärendet till budgetberedningen för 
vidare hantering i samband med framtagande av strategisk plan 2025–2027. 

Sammanfattning 
Matts Årling har inkommit med ett medborgarförslag om digital anslagstavla för 
evenemangsinformation. Kommunledningsstaben bedömer att idén är god och genomförbar och 
föreslår ett investeringsanslag och fortsatt utredning av placering. 

Beslutsunderlag 
Kommunledningsutskottets protokoll den 20 februari 2024, § 17 
Kommunledningsstabens tjänsteskrivelse den 8 februari 2024 
Kommunfullmäktiges protokoll den 27 november 2023, § 232  
Matts Årlings medborgarförslag den 19 november 2024 

Bedömning 
Kommunledningsstabens bedömning är att det är en god och genomförbar idé med digitala 
informationstavlor vid infarterna till kommunen, förutsatt att kostnaden för investering kan 
prioriteras i kommunens budget. Det skulle ge bättre möjligheter att marknadsföra evenemang och 
pigga upp intrycket av Arvika vid infarterna till kommunen. Vidare bedöms själva arbetet med 
informationen kunna hanteras inom ramen för kommunledningsstabens verksamhet.  
 
Ekonomiska konsekvenser  
Fyra digitala informationstavlor beräknas kosta totalt 3 400 tkr.   
 
Bedömning om barns rättigheter  
Barns rättigheter påverkas inte av beslutet. 
 



 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 1 (1) 
 Sammanträdesdatum  
 2024-02-20  

 
Kommunledningsutskottet

Justerande sign.  Utdragsbestyrkande

 
 
 
Paragraf 17 Dnr KS/2023:896 
 

Medborgarförslag om digital anslagstavla för evenemangsinfo 

Förslag till nästa instans 
Arvika kommun tackar för förslagsställarens engagemang och de synpunkter som lämnats i 
medborgarförslaget.  
 
Kommunfullmäktige ser positivt på förslaget och överlämnar ärendet till budgetberedningen för 
vidare hantering i samband med framtagande av strategisk plan 2025–2027. 

Sammanfattning 
Matts Årling har inkommit med ett medborgarförslag om digital anslagstavla för 
evenemangsinformation. Kommunledningsstaben bedömer att idén är god och genomförbar och 
föreslår ett investeringsanslag och fortsatt utredning av placering. 

Beslutsunderlag 
Kommunledningsstabens tjänsteskrivelse den 8 februari 2024 
Kommunfullmäktiges protokoll den 27 november 2023, § 232  
Matts Årlings medborgarförslag den 19 november 2024 

Bedömning 
Kommunledningsstabens bedömning är att det är en god och genomförbar idé med digitala 
informationstavlor vid infarterna till kommunen, förutsatt att kostnaden för investering kan 
prioriteras i kommunens budget. Det skulle ge bättre möjligheter att marknadsföra evenemang och 
pigga upp intrycket av Arvika vid infarterna till kommunen. Vidare bedöms själva arbetet med 
informationen kunna hanteras inom ramen för kommunledningsstabens verksamhet.  
 
Ekonomiska konsekvenser  
Fyra digitala informationstavlor beräknas kosta totalt 3 400 tkr.   
 
Bedömning om barns rättigheter  
Barns rättigheter påverkas inte av beslutet. 
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Medborgarförslag om digital anslagstavla för 
evenemangsinfo 

Sammanfattning 

Matts Årling har inkommit med ett medborgarförslag om digital anslagstavla för 
evenemangsinformation. Kommunledningsstaben bedömer att idén är god och 
genomförbar och föreslår ett investeringsanslag och fortsatt utredning av placering. 

Beslutsunderlag 

Matts Årlings medborgarförslag den 19 november 2024 

Kommunledningsstabens tjänsteskrivelse den 8 februari 2024 

Bedömning 

Kommunledningsstabens bedömning är att det är en god och genomförbar idé med 
digitala informationstavlor vid infarterna till kommunen, förutsatt att kostnaden för 
investering kan prioriteras i kommunens budget. Det skulle ge bättre möjligheter 
att marknadsföra evenemang och pigga upp intrycket av Arvika vid infarterna till 
kommunen. Vidare bedöms själva arbetet med informationen kunna hanteras inom 
ramen för kommunledningsstabens verksamhet.  

Ärende 

Matts Årling har inkommit med ett medborgarförslag om digital anslagstavla för 
evenemangsinformation. Han efterfrågar en publik anslagstavla med information 
om vad som händer i Arvika, och föreslår att denna ska sättas upp på en plats som 
är synlig från ett stråk där många passerar med bil. 

Kommunen har idag informationstavlor på fyra platser vid infarterna till Arvika med 
bilder från Arvika och ett budskap som välkomnar till Arvika. Informationstavlorna 
är belysta uppifrån med en typ av spotlight. Det har tidigare diskuterats att ersätta 
tavlorna med digitala tavlor som man kan se i andra kommuner, exempelvis Kil och 
Karlstad. 
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De system kommunen använder för spridning av digital information idag har 
möjlighet att administrera information till större digitala tavlor. Det är förknippat 
med en viss arbetsinsats som skulle kunna utföras inom ramen för 
kommunikationsfunktionens uppdrag. 

Det är endast med tillstånd från väghållaren som digital information får visas där 
människor passerar i bil. Av säkerhetsskäl kan man behöva begränsa hur rörlig 
bilden är och hur ofta den byts ut, till exempel. Kommuner som har digitala 
informationstavlor vid större vägar har krav från väghållaren och utformar riktlinjer 
utifrån det. Placeringen på nya digitala informationstavlor i Arvika skulle behöva 
utredas särskilt. 

Innehållet på tavlorna skulle behöva regleras i en riktlinje. Det är vanligt att man 
sätter gränser för vilka evenemang som får skyltas, till exempel med en avgränsning 
som är avhängig antalet besökare till evenemanget. Information kring evenemang 
sprids idag till stora delar via turismfunktionen och så skulle det kunna fungera även 
med digitala tavlor. 
 
Förslag till beslut 

Arvika kommun tackar för förslagsställarens engagemang och de synpunkter som 
lämnats i medborgarförslaget. 
 
Kommunfullmäktige ser positivt på förslaget och överlämnar ärendet till 
budgetberedningen för vidare hantering i samband med framtagande av strategisk 
plan 2025-2027. 
 
Ekonomiska konsekvenser  
 
Fyra digitala informationstavlor beräknas kosta totalt 3 400 tkr.   
 
Bedömning om barns rättigheter  
 
Barns rättigheter påverkas inte av beslutet.  

 

 

KOMMUNLEDNINGSSTABEN  
 
 
Ida Svensson Marcus Wihk  
Samhällsbyggnadschef Bitr. kommundirektör 
 
Beslutet skickas till 

Samhällsbyggnadschef 
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Kommunikationschef 

Turistchef 

Bitr. kommundirektör 

Matts Årling 
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Paragraf 232 Dnr KS/2023:896 
 

Medborgarförslag om digital anslagstavla för evenemangsinfo, 
remiss 
 
Beslut 
 
Medborgarförslaget remitteras till Kommunstyrelsen för beslut.  
 
Sammanfattning 
 
Matts Årling inkommer med ett medborgarförslag om att sätta upp en digital anslagstavla för 
evenemangsinformation.  
 
Beslutsunderlag 
 
Matts Årlings medborgarförslag den 19 november 2023 
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SD Arvikas                                 Gruppledare Anders Skogberg     Vice gruppledare Alexander Arnesson 
kommunfullmäktigegrupp         anders.skogberg@sd.se                   alexander.arnesson@sd.se 
Sverigedemokraterna Arvika     Tel: 072-220 55 05                             Tel: 073-088 50 66  
Viksgatan 11, 671 32 Arvika

 

Motion till Arvika kommunfullmäktige 

Datum: 2024-03-25 

Motionsrubrik: Införandet av en strålande skola - ”a brilliant school”. 

Förklarande text:  

För att öka elevernas kunskaper i kärnämnena i grundskolan bör Arvika kommun ta 
chansen att implementera en strålande skola - ”a brilliant school - i skolorna och kan även 
nyttjas på daghem och ungdomsgård. 

Barn inspireras att lära sig av den information som ses dagligen och som är så attraktiv i 
färgerna. Det här är väldigt innovativt. Att lägga informationen runt skolan istället för att 
bara lägga i klassrummet är strategiskt. Elever med pedagogiska särskilda behov kommer 
definitivt att hjälpas. 

 En strålande skola innebär att utrymmen dekoreras med olika texter, siffror m.m. för att 
öka elevernas kunskaper i skolmiljön. Bifogar för förståelsen bilder på olika dekorationer. 
Se även https://www.facebook.com/100064635884223/posts/1947986548717965/ 

Målet är att förbättra elevernas kunskaper på ett naturligt sätt och kan också vara ett 
hjälpmedel för lärarna. I det här fallet är det bara fantasin som sätter gränser vad Arvika 
kommun kan göra för att hjälpa eleverna.  

Ett alternativ att förverkliga projektet skulle kunna vara att låta eleverna på Solberga 
gymnasiet gör det som ett projektarbete. 

Yrkande: 

Med anledning av ovanstående yrkar Sverigedemokraterna på att fullmäktige beslutar; 

- Att Arvika kommuns utskott lärande och stöd undersöker möjligheten att införa en 
strålande skola – ”a brilliant school” - från förskolan till och med årskurs 9. 

För Sverigedemokraterna Arvika   Anders Skogberg

https://www.facebook.com/100064635884223/posts/1947986548717965/
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Motion till Arvika kommunfullmäktige 

Datum: 2024-03-25 

Motionsrubrik: Ökad säkerhet vid övergångsställen. 

Förklarande text:  

Det har framkommit att vissa övergångställen inte är trafiksäkra som de borde vara i 
Arvika.  

Korsningen Palmvikskorset, alltså mellan Palmviksgatan och Västra kyrkogatan, har tre 
övergångsställen, varvid det ena ligger på Västra kyrkogatan. Detta övergångsställe ligger 
för nära korset och borde flyttas 15-20 meter upp på Västra kyrkogatan för att undvika 
olyckor. Vid vänstersväng från Palmviksgatan har man för det första dålig sikt för gående 
som skall gå över, då bilar står på Västra kyrkogatan väntande på att köra in i korsningen. 
Då gående är på väg över övergångsstället måste de vänstersvängande bilarna lämna 
företräde för de gående. Bilarna blir då stående mitt i korsningen och det är ytterligare ett 
skäl till att flytta övergångsstället. De två övriga övergångsställena har en bristande 
belysning, speciellt då det är regnigt eller mörkt. Belysningen är satt för högt upp och är 
riktad mot trafiken istället för mot de gående. Som jämförelse är säkerheten däremot god 
vid korsningen Fältgatan, Högåsvägen och Hamngatan då det sitter blinkande 
övergångsskyltar som gör det tydligare för bilarna när gående är på väg att gå över gatan.   

Yrkande: 

Med anledning av ovanstående yrkar Sverigedemokraterna på att fullmäktige beslutar; 

- Att Arvika kommun undersöker möjligheten att flytta övergångstället på Västra 
Kyrkogatan cirka 15 till 20 meter från korset upp på gatan och att arbetet vid behov 
inarbetas i budgeten. 

- Att Arvika kontrollerar ljusförhållandena vid de två övriga övergångsställena och 
vid behov gör en förbättring av ljusförhållandena. 

För Sverigedemokraterna Arvika   Anders Skogberg
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Arvika kommun  
671 81 Arvika 
  

Ny ledamot och ersättare för ledamot i 
kommunfullmäktige 

Beslut 
Länsstyrelsen i Värmlands län beslutar att utse ny ledamot och 
ersättare för ledamot i kommunfullmäktige från och med den 13 
mars 2024 till och med den 14 oktober 2026. 

Kommun: Arvika kommun 
Parti: Arvikapartiet 
Ny ledamot: Anders Gävert 
Avgången ledamot: Weine Dalén 
Ny ersättare: Hans Carlsson 

Beskrivning av ärendet 
Kommunfullmäktige i Arvika kommun har kommit in med en 
begäran om ny sammanräkning. Detta med anledning av att Weine 
Dalén har flyttat från kommunen. 

Motivering till beslutet 
Om en ledamot i kommunfullmäktige avgår under valperioden, ska 
länsstyrelsen efter anmälan utse en ny ledamot. Länsstyrelsen ska 
vid behov även utse ersättare i kommunfullmäktige. 

Bestämmelser som beslutet grundas på 
14 kap. 13–23 §§ vallagen (2005:837). 

Information 
Bevis (protokollsutdrag) utfärdas för de som berörs av beslutet. 

 

Beslut  
 

Datum 
2024-03-13  
 

  
 

Diarienummer 
2279-2024 
  
 



Länsstyrelsen Värmland Beslut 
 

2024-03-13 
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2279-2024 

 
 

 

Du kan överklaga beslutet 
Se bilaga med överklagandehänvisning. 

Beslutande 
Beslutet har fattats av handläggare Sofia Andersson Werselius. 

 

Kopia till 
Arvikapartiet 

Anders Gävert 
Hans Carlsson 
 

Bilagor 
1. Överklagandehänvisning Valprövningsnämnden 

  



Länsstyrelsen Värmland Beslut 
 

2024-03-13 

3 (3) 
 

2279-2024 

 
 

 

Du kan överklaga beslutet hos Valprövningsnämnden 
Om du inte är nöjd med Länsstyrelsens beslut, kan du skriftligen 
överklaga beslutet hos Valprövningsnämnden. 

Hur överklagar jag beslutet? 
Lämna eller skicka din skriftliga överklagan till Länsstyrelsen 
Värmland antingen via e-post; varmland@lansstyrelsen.se, eller med 
post; Länsstyrelsen Värmland, 651 86 Karlstad. 

Tiden för överklagande 
Ditt överklagande måste ha kommit in till Länsstyrelsen inom tio 
dagar från dagen för beslutet. Om det kommer in senare kan 
överklagandet inte prövas. I ditt överklagande kan du be att få 
ytterligare tid till att utveckla dina synpunkter och skälen till att du 
överklagar. Sedan är det Valprövningsnämnden som beslutar om 
tiden kan förlängas.  

Ditt överklagande ska innehålla 
• Vilket beslut som du överklagar, beslutets datum och 

diarienummer. 
• Hur du vill att beslutet ska ändras. 
• Varför du anser att Länsstyrelsens beslut är felaktigt. 

Om du har handlingar som du anser stödjer din överklagan så bör du 
bifoga kopior på dessa. Kontakta Länsstyrelsen i förväg om du 
behöver bifoga filer som är större än 15 MB via e-post. 

Ombud 
Om du anlitar ett ombud som sköter överklagandet åt dig ska 
ombudet underteckna skrivelsen samt uppge sitt eget namn, adress 
och telefonnummer. Ombudet bör också bifoga en fullmakt. 

Behöver du veta mer? 
Har du ytterligare frågor kan du kontakta Länsstyrelsen via e-post, 
varmland@lansstyrelsen.se, eller via växeltelefonnummer 010-
224 70 00. Ange diarienummer 2279-2024.  

 
Bilaga 1 
Överklagandehänvisning Valprövningsnämnden 
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Paragraf 20 Dnr KS/2019:450 
 

Arkitekturstrategi - Strategier för gestaltad livsmiljö 
 
Förslag till nästa instans 
Kommunstyrelsen beslutar att Arkitekturstrategi - Strategier för gestaltad livsmiljö, underlag till 
Arvika kommuns översiktsplan ersätter Arkitekturstrategi. 

Sammanfattning 
Arkitekturstrategi - Strategier för gestaltad livsmiljö ersätter Arkitekturstrategin, daterad 2022-05-10 
som den 29 januari 2024 gick med som ett underlag till översiktsplanens antagandebeslut i 
Kommunfullmäktige. Arkitekturstrategin tog fram till samrådet för översiktsplanen och har därefter 
omarbetats och justerats för att bättre passa Arvikas behov. Strategin har därtill förankrats 
ytterligare internt genom att workshops har genomförts med syfte att skapa en samsyn kring behov 
och tillämpning. Nu finns den uppdaterade arkitekturstrategin framtagen och den har till detta beslut 
fått ett uppdaterat namn – Strategi för gestaltad livsmiljö, underlag till Arvika kommuns 
översiktsplan, i syfte att bättre knyta an till den samlade politik för gestaltad livsmiljö som Sveriges 
regering beslutade om 2018.  

Kommunledningsstaben föreslår att kommunstyrelsen fattar beslut i att Strategi för gestaltad 
livsmiljö, underlag till Arvika kommuns översiktsplan ersätter beslutade Arkitekturstrategi den 10 maj 
2022. 

Beslutsunderlag 
Kommunledningsstabens tjänsteskrivelse den 22 februari 2024 

Bedömning 
Arkitekturstrategi - Strategier för gestaltad livsmiljö ersätter Arkitekturstrategin som den 29 januari 
2024 gick med som ett underlag till översiktsplanens antagandebeslut i Kommunfullmäktige. 
Arkitekturstrategin tog fram till samrådet för översiktsplanen och har därefter omarbetats och 
justerats för att bättre passa Arvikas behov. Strategin har därtill förankrats ytterligare internt genom 
att workshops har genomförts med syfte att skapa en samsyn kring behov och tillämpning. Nu finns 
den uppdaterade arkitekturstrategin framtagen och den har till detta beslut fått ett uppdaterat namn 
– Arkitekturstrategi - Strategier för gestaltad livsmiljö, underlag till Arvika kommuns översiktsplan, i 
syfte att bättre knyta an till den samlade politik för gestaltad livsmiljö som Sveriges regering 
beslutade om 2018.  
 
Målet med en tydligare politik kring gestaltad livsmiljö är att: ”Arkitektur, form och design ska bidra 
till ett hållbart, jämlikt och mindre segregerat samhälle med omsorgsfullt gestaltade livsmiljöer, där 
alla ges goda förutsättningar att påverka utvecklingen av den gemensamma miljön.” 
 
I arbetet med Arvikas nya översiktsplan har Arvika kommun haft möjligheten att formulera 
strategiska ställningstaganden kring den kommunala utvecklingen med en lång tidshorisont, och tar  
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Kommunledningsutskottet
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aktivt ansvar för kommunens utveckling samt invånares och besökares trivsel. Detta dokument utgör 
därför ett viktigt underlag till beslutad översiktsplan.  
 
Den gestaltade livsmiljön utgör en central byggsten i Arvikas historia och kommer fortsatt vara en del 
i hur kommunen kommer utvecklas i framtiden. Arvika är en kommun med egna möjligheter och 
utmaningar. Utifrån förutsättningarna behöver kommunen formulera specifika riktlinjer för att möta 
de utmaningar och möjligheter som Arvika ställs inför med utgångspunkt i de frågor som kan kopplas 
till den fysiska planeringen. 
 
Kommunledningsstaben föreslår att kommunstyrelsen fattar beslut i att Strategi för gestaltad 
livsmiljö, underlag till Arvika kommuns översiktsplan ersätter beslutade Arkitekturstrategi den 10 maj 
2022. 
 
Ekonomiska konsekvenser  
Inga ekonomiska konsekvenser bedöms finnas.  

Bedömning om barns rättigheter  
Barn har under processen för översiktsplanen involverats i stor utsträckning i de medborgardialoger 
som genomförts. 
  
Inom ramen för JämtJämlikt är barn och unga en prioriterad grupp där prioriterat livsområde föreslås 
vara fritid samt fri utveckling och identitet. Mötesplatser föreslås vara i särskilt fokus avseende 
jämlikhetsåtagande.  
 
Målet med en tydligare politik kring gestaltad livsmiljö är att: ”Arkitektur, form och design ska bidra 
till ett hållbart, jämlikt och mindre segregerat samhälle med omsorgsfullt gestaltade livsmiljöer, där 
alla ges goda förutsättningar att påverka utvecklingen av den gemensamma miljön.”  
 
Barns rättigheter bedöms på så sätt att beaktas i hög omfattning genom hela processen och kan 
genom Strategi för gestaltad livsmiljö, underlag till Arvika kommuns översiktsplan ges större 
möjligheter att efterlevas i den fysiska planeringen.    
 



  
 TJÄNSTESKRIVELSE 1 (3) 
 Datum Dnr 

 2024-02-22 KS/2019:450 

 
 

Ange organisation Telefon: 0570-816 00 vx E-post: arvika.kommun@arvika.se 
671 81 Arvika Org. nummer: 212000-1892 Webbplats: www.arvika.se 
Besöksadress:/Eget_Besöksadress/, Arvika

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Strategi för gestaltad livsmiljö, underlag till Arvika 
kommuns översiktsplan 

Sammanfattning 

Strategi för gestaltad livsmiljö ersätter Arktitekturstratgin, daterad 2022-05-10 som 
den 29 januari 2024 gick med som ett underlag till översiktsplanens 
antagandebeslut i Kommunfullmäktige. Arkitekturstrategin tog fram till samrådet 
för översiktsplanen och har därefter omarbetats och justerats för att bättre passa 
Arvikas behov. Strategin har därtill förankrats ytterligare internt genom att 
workshops har genomförts med syfte att skapa en samsyn kring behov och 
tillämpning. Nu finns den uppdaterade arkitekturstrategin framtagen och den har 
till detta beslut fått ett uppdaterat namn – Strategi för gestaltad livsmiljö, underlag 
till Arvika kommuns översiktsplan, i syfte att bättre knyta an till den samlade 
politik för gestaltad livsmiljö som Sveriges regering beslutade om 2018.  

Kommunledningsstaben föreslår att kommunstyrelsen fattar beslut i att Strategi för 
gestaltad livsmiljö, underlag till Arvika kommuns översiktsplan ersätter beslutade 
Arkitekturstrategi, 2022-05-10. 

Beslutsunderlag 

Tjänsteskrivelse Strategi för gestaltad livsmiljö, underlag till Arvika kommuns 
översiktsplan, 22 februari 2024. 

Bedömning 

Strategi för gestaltad livsmiljö ersätter Arktitekturstratgin, daterad 2022-05-10 som 
den 29 januari 2024 gick med som ett underlag till översiktsplanens 
antagandebeslut i Kommunfullmäktige. Arkitekturstrategin tog fram till samrådet 
för översiktsplanen och har därefter omarbetats och justerats för att bättre passa 
Arvikas behov. Strategin har därtill förankrats ytterligare internt genom att 
workshops har genomförts med syfte att skapa en samsyn kring behov och 
tillämpning. Nu finns den uppdaterade arkitekturstrategin framtagen och den har 
till detta beslut fått ett uppdaterat namn – Strategi för gestaltad livsmiljö, underlag 
till Arvika kommuns översiktsplan, i syfte att bättre knyta an till den samlade 
politik för gestaltad livsmiljö som Sveriges regering beslutade om 2018.  
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Målet med en tydligare politik kring gestaltad livsmiljö är att: ”Arkitektur, form och 
design ska bidra till ett hållbart, jämlikt och mindre segregerat samhälle med 
omsorgsfullt gestaltade livsmiljöer, där alla ges goda förutsättningar att påverka 
utvecklingen av den gemensamma miljön.” 

I arbetet med Arvikas nya översiktsplan har Arvika kommun haft möjligheten att 
formulera strategiska ställningstaganden kring den kommunala utvecklingen med 
en lång tidshorisont, och tar aktivt ansvar för kommunens utveckling samt 
invånares och besökares trivsel. Detta dokument utgör därför ett viktigt underlag 
till beslutad översiktsplan.  

Den gestaltade livsmiljön utgör en central byggsten i Arvikas historia och kommer 
fortsatt vara en del i hur kommunen kommer utvecklas i framtiden. Arvika är en 
kommun med egna möjligheter och utmaningar. Utifrån förutsättningarna behöver 
kommunen formulera specifika riktlinjer för att möta de utmaningar och 
möjligheter som Arvika ställs inför med utgångspunkt i de frågor som kan kopplas 
till den fysiska planeringen. 

Kommunledningsstaben föreslår att kommunstyrelsen fattar beslut i att Strategi för 
gestaltad livsmiljö, underlag till Arvika kommuns översiktsplan ersätter beslutade 
Arkitekturstrategi, 2022-05-10. 

Förslag till beslut 

Kommunledningsstaben föreslår att kommunstyrelsen fattar beslut i att Strategi för 
gestaltad livsmiljö, underlag till Arvika kommuns översiktsplan ersätter beslutade 
Arkitekturstrategi, 2022-05-10. 

 
Ekonomiska konsekvenser  

Inga ekonomiska konsekvenser bedöms finnas.  
 
 
Bedömning om barns rättigheter  
 

Barn har under processen för översiktsplanen involverats i stor utsträckning i de 
medborgardialoger som genomförts.  

Inom ramen för JämtJämlikt är barn och unga en prioriterad grupp där prioriterat 
livsområde föreslås vara fritid samt fri utveckling och identitet. Mötesplatser 
föreslås vara i särskilt fokus avseende jämlikhetsåtagande.  

Målet med en tydligare politik kring gestaltad livsmiljö är att: ”Arkitektur, form och 
design ska bidra till ett hållbart, jämlikt och mindre segregerat samhälle med 
omsorgsfullt gestaltade livsmiljöer, där alla ges goda förutsättningar att påverka 
utvecklingen av den gemensamma miljön.”  
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Barns rättigheter bedöms på så sätt att beaktas i hög omfattning genom hela 
processen och kan genom Strategi för gestaltad livsmiljö, underlag till Arvika 
kommuns översiktsplan ges större möjligheter att efterlevas i den fysiska 
planeringen.    
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Inledning 
I framtagandet av översiktsplanen har Arvika kommun 

formulerat strategiska ställningstaganden kring den 

kommunala utvecklingen med en lång tidshorisont. På 

så sätt kan kommunen aktivt ta ansvar för sin 

utveckling samt invånares och besökares trivsel. 

Detta dokument är en detaljering av översiktsplanen 

med riktlinjer för gestaltning och utformning. 

Varför behöver kommunen formulera 

strategier för gestaltning? 
 

Sedan Sveriges regering presenterade en samlad politik 

för gestaltad livsmiljö år 2018 har många svenska 

kommuner tagit fram underlag för att implementera ett 

mer holistiskt synsätt i utformningen av våra 

livsmiljöer. Målet är att: 

”Arkitektur, form och design ska bidra till ett hållbart, 

jämlikt och mindre segregerat samhälle med 

omsorgsfullt gestaltade livsmiljöer, där alla ges goda 

förutsättningar att påverka utvecklingen av den 

gemensamma miljön.” 

Hur vi väljer att utforma vår livsmiljö påverkar 

människors dagliga liv och deras upplevelse av 

kommunen. Genom en omsorgsfullt utformad livsmiljö 

skapas förutsättningar för kommunen att möta dessa 

utmaningar. 

Den gestaltade livsmiljön är en central byggsten i 

Arvikas historia och kommer så vara även i framtiden. 

Arvika är en kommun med egna möjligheter och 

utmaningar. Utifrån dessa förutsättningar behöver 

kommunen formulera specifika ställningstaganden med 

SAMMANFATTNING 
 

Den gestaltade livsmiljön är en central byggsten i Arvikas historia och kommer så vara även i framtiden. 

Strategier för gestaltad livsmiljö har tagits fram som en detaljering av Arvika kommuns översiktsplan med 

riktlinjer för gestaltning och utformning. 

Syftet med strategin är att vara ett vägledande verktyg som säkerställer hög kvalitet på gestaltningen av 

både bebyggelse och utemiljö i kommunen. 

Strategin innehåller en rad ställningstaganden som tillämpas vid förändring av den gestaltade livsmiljön i 

alla områden som inte klassas som landsbygd. För landsbygden gäller Riktlinjer för byggande på 

landsbygden i Arvika kommun. Det finns generella ställningstaganden som omfattar samtliga områden och 

specifika ställningstaganden för centralorten, stadskärnan och serviceorten. 
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fokus på de frågor som kopplas till den fysiska 

planeringen.  

En genomtänkt gestaltad livsmiljö är 

identitetsskapande och kan vara en möjlighet att sticka 

ut både på lokal och regional nivå. En omsorgsfullt 

gestaltad livsmiljö innebär att arkitekturen och 

kulturmiljön verkar sammanhållande med människan 

som utgångspunkt. Det är i utrymmet mellan husen 

som alla människor ska ha möjlighet att mötas!  

Den gestaltade livsmiljön är avgörande för en jämlik 

kommun. Arvika kommun ska vara attraktiv att leva, 

jobba, besöka och utvecklas i - en öppen kommun 

tillgänglig för alla. Beroende på hur de allmänna 

platserna upplevs, och vilken funktion de har, kan man 

antingen känna tillhörighet eller uppleva 

underrepresentation och utanförskap. Arkitektoniska 

värden kan delvis mätas i användbarhet utifrån syfte 

och olika målgruppers behov. Kommunens uppgift är 

att säkerhetsställa att de livsmiljöer som skapas är 

varierade och kan användas jämlikt oavsett personliga 

förutsättningar. 

Att skapa omsorgsfullt gestaltade livsmiljöer är att 

skapa robusta platser, det vill säga platser som håller 

över tid. Detta förutsätter att i avvägandet mellan olika 

intressen kunna lyfta och prioritera gestaltningsfrågor 

kopplade till ekonomisk, ekologisk, kulturell och social 

hållbarhet. 

Syfte 
Syftet med strategin för gestaltad livsmiljö är att vara 

ett vägledande verktyg som säkerställer hög kvalitet på 

gestaltningen vid all förändring av den gestaltade 

livsmiljön, både bebyggelse och utomhusmiljöer. Varje 

projekt har sina unika förutsättningar, men strategin 

ska säkerställa att alla projekt, oberoende av 

förutsättningarna, gör medvetna avvägningar och val 

gällande gestaltning och utformning. 

Strategin är till stöd vid kravställning under 

bygglovgivning, planering och vid utformning av allmän 

plats och kvartersmark.  

Målet är att höja den arkitektoniska kvalitén på det 

som byggs samt öka medvetenheten om den gestaltade 

livsmiljöns påverkan.  
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Arkitektonisk kvalitet i 

de kommunala 

processerna 
I de kommunala processerna har kommunen möjlighet 

och ansvar att säkerställa projektets arkitektoniska 

kvalitet. Detta görs på olika sätt beroende på vilken typ 

av projekt och i vilket skede projektet befinner sig.  

Översiktsplan (ÖP) 

I översiktsplanen beskrivs kommunens vision för den 

fysiska miljön på övergripande nivå. Det inkluderar 

bland annat definitioner av serviceort och landsbygd, 

identifiering av huvudstråk, kulturmiljöområden och 

sammanhängande grönstråk. 

JämtJämlikt 

Översiktsplanen är jämlikhetscertifierad enligt 

JämtJämlikt för att stärka fokus på de sociala frågorna. 

All utformning och gestaltning ska bidra till att uppnå 

jämlikhetsåtagandets effektmål samt genomförandet 

av översiktsplanens intentioner. Många aspekter som 

framkommit i jämlikhetsarbetet är direkt kopplade till 

utformning och gestaltningsfrågor. 

 

Fördjupade översiktsplaner (FÖP) och 

planprogram  

FÖP är ett planinstrument som är lämpligt att använda 

för att utreda samband, åtgärder och konsekvenser 

inom ett avgränsat geografiskt område och med 

betydligt högre detaljeringsgrad än den 

kommuntäckande översiktsplanen. Planprogrammet är 

ett dokument som utarbetas tidigt i 

planeringsprocessen och fastställer utgångspunkter, 

riktlinjer och mål för olika framtida detaljplaner inom 

ett programområde. I en FÖP och i ett program är det 

av stor vikt att formulera en tydlig utvecklingsidé, 

eftersom den kommer att ligga till grund för det 

efterföljande detaljplanearbetet. 

Detaljplan (DP) 

I detaljplaner fastställs bland annat markens 

användning, byggnaders placering och volym. Nivån av 

reglering varierar beroende på miljöns känslighet för 

förändring. I kulturmiljöer och stadskärnan kan mer 

detaljerade planbestämmelser användas, såsom 

specifikationer för fasad- och takmaterial eller 

utformning gaturummet. Dessa detaljerade regler 

syftar till att säkerställa befintliga värden och den 

arkitektoniska kvalitén. 

Bygglov 

Det är i handläggningen av bygglov som prövningen av 

den arkitektoniska kvaliteten görs mot 

utformningskraven i Plan- och bygglagens (PBL) och 

mot detaljplan om sådan finns. 

Markanvisningar 

När kommunen äger marken används markanvisningar 

som ett sätt att tydliggöra den önskade inriktningen för 

byggnationen. Kommunen beskriver i en inbjudan vad 

man önskar uppnå och väljer att tilldela marken till den 

byggaktör som presenterar det projektförslag som bäst 

uppfyller kriterierna. Bedömningen av arkitektonisk 

kvalitet ska alltid vara en faktor i utvärderingen. 
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Upphandlingar 

Kommunens eget byggande ska hålla en hög standard 

och fungera som förebild. Därför bör krav på 

arkitektonisk kvalitet och samhällsbyggnadskompetens 

tydligt formuleras i upphandlingen av tjänster. Lagen 

om offentlig upphandling utgör inte ett hinder för att 

fokusera på kvalitet. Genom att utforma upphandlingar 

ges betydande möjligheter att påverka kvaliteten, 

särskilt när det gäller arkitektur. Det är också möjligt att 

utvärdera kvalitet och hållbarhet i större utsträckning, 

vilket innebär att kostnaderna sätts i ett långsiktigt 

ekonomiskt sammanhang.  
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STÄLLNINGSTAGANDEN 

 
 

  

STÄLLNINGS-

TAGANDEN 



 

10 

 

STÄLLNINGSTAGANDEN 

 

Arvika kommun har i denna strategi tagit fram en rad 

ställningstaganden som tillämpas vid förändring av den 

gestaltade livsmiljön i alla områden som inte klassas 

som någon from av landsbygd i översiktsplanen. För 

landsbygden gäller Riktlinjer för byggande på 

landsbygden i Arvika kommun.  

Det finns övergripande ställningstaganden samt 

specifika ställningstaganden för centralorten, 

stadskärnan och serviceorten. 

Övergripande 

ställningstaganden 
Dialog 
Varje projekt som innebär förändring av den gestaltade 

livsmiljön, både bebyggelse och utomhusmiljöer, ska 

inkludera en dialog om gestaltning och funktion. Syftet 

är att lyfta viktiga frågeställningar som bör 

uppmärksammas i alla typer av bebyggelseprojekt. I 

varje projekt bör det tas ställning till vilka som bör 

bjudas in till dialogen, beroende på vilken kommunal 

process projektet befinner sig i (Program/FÖP, DP eller 

bygglov) samt projektets placering och omfattning. I 

mindre projekt kan dialogen begränsas till 

bygglovshandläggaren och fastighetsägaren, medan 

större projekt kan kräva deltagare från fler förvaltningar 

inom kommunen. När kommunen är beställare är det 

viktigt att inkludera användarna, såsom skola och 

omsorg, i processen för att säkra ändamålsenliga lokaler 

och platser.  

 

I slutet av detta dokument finns ett dialogverktyg som 

kan användas som stöd.  

 

Allmänna platser, det offentliga 

rummet 
Vid utveckling av allmänna platser är det viktigt att 

genomföra en platsanalys för att förstå platsens 

karaktär. Analysen bör minst innehålla platsens 

nuvarande användning, rörelsemönster inom och 

till/från platsen, hur landskapet ser ut, 

väderförhållanden, skalan av de omgivande 

stadsrummen och de material som använts.  

 

Den fysiska miljön ska utformas för att möjliggöra 

individens rörelse, deltagande och engagemang i 

lokalsamhället. Viktiga faktorer för att skapa trygghet är 

god tillgänglighet, god anpassning och användbarhet för 

funktionsnedsatta, hög trafiksäkerhet för oskyddade 

trafikanter, god belysning samt tydligt definierade gång- 

och cykelstråk. 

 

Gaturummen ska betraktas som stadsrum och utformas 

med hänsyn till deras funktion och roll i platsens och 

omgivningens sammanhang. Stadsrummen ska vara 

trivsamma vistelseytor och fungera för förflyttning i 

vardagslivet. Stadsrummen ska gestaltas för människor. 

 

Gestaltningen ska innehållande vardagsnära natur som 

främjar utomhusaktiviteter av olika slag, hälsa och ökar 

möjligheten till möten och gemenskap.  

 

Grönska ska användas både som ett 

gestaltningselement och som en ridå mellan olika 
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STÄLLNINGSTAGANDEN 

funktioner så som bostäder, verksamheter och 

infrastruktur. Gaturum, grönstruktur och 

dagvattenhantering bör planeras ihop för att uppnå 

synergieffekter. 

 

Träd är viktiga gestaltningselement i stadsrummet och 

har stor betydelse för stadens mikroklimat, biologiska 

mångfald och vattenhantering. Därför ska träd i 

möjligaste mån bevaras, och fler planteras. 

Konsekvenser av att ta ned träd bör alltid utvärderas 

noggrant innan ingrepp görs.  

 

Konstnärlig gestaltning i olika former, både tillfälliga och 

permanenta, bör uppmuntras. Konsten bör placeras så 

att den är tillgänglig för så många människor som 

möjligt. Konstnärlig gestaltning bör utformas med 

hänsyn till platsens sammanhang, eventuella 

verksamheter samt i dialog med kommunens utsedda 

referensgrupp för konstnärlig gestaltning. 

 

Utveckling/nybyggnation 

Vid utveckling eller nybyggnation av byggnader och 

utemiljöer bör en noggrann platsanalys genomföras för 

att förstå platsens unika karaktär. Analysen bör 

inkludera bedömning av eventuell byggnation på 

platsen idag, byggnadsvariation, funktionsblandning, 

rörelsemönster inom och till/från platsen, 

landskapsutseende, väderförhållanden, den mänskliga 

skalan, den omgivande bebyggelsens skala samt 

använda material. Sedan behövs en beskrivning av hur 

utvecklingen eller nybyggnationen förhåller sig till 

omgivningen, antingen genom att anpassa sig till 

exempelvis skala eller material, eller genom att 

medvetet bryta och tydligt visa vad som lagts till. 

Utformning av nya byggnader och utemiljöer bör ta 

hänsyn till förändrade behov över tid och vara 

anpassningsbara. Lokaler ska vara flexibla och 

möjliggöra samnyttjande. Materialvalen ska vara sådana 

att materialen kan återbrukas.  

 

 

 

Befintliga naturinslag såsom vatten, berghällar och 

växtlighet, ska bevaras och inkluderas vid planering och 

utformning av nybyggnation. Vid behov bör de även 

återinföras.  

 

Vid utveckling av offentliga platser ska möjligheten att 

öka platsens tillgänglighet ses över med avseende på 

Foto: Terese Myrin, Värmlandsantikvarien 
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STÄLLNINGSTAGANDEN 

funktionshinder och upplevd trygghet. Förflyttning med 

gång ska främjas och vara enkel och komfortabel. 

 

Arkitektoniskt uttryck 

Ny bebyggelse ska kännetecknas av en medveten 

arkitektur och ett arkitektoniskt uttryck som står sig 

över tid. Detta kan bland annat innebära att 

arkitekturen anpassas till sin omgivning både vad gäller 

form och material, eller att arkitekturen medvetet 

skiljer sig från omgivningen. 

 

Kulturmiljö/kulturarv 

Kulturmiljöer ska betraktas som en resurs för att skapa 

attraktiva områden där hänsyn tas till både bevarande 

och utveckling. Vid bygglovsprövning gäller plan- och 

bygglagens bestämmelser för byggnader, inklusive 

deras byggnadstekniska, historiska, platsspecifika och 

konstnärliga värden. 

 

Vid renovering samt till- och ombyggnation är det 

viktigt med rådgivning från antikvarie för att säkerställa 

att byggnadens tidstypiska och stilmässiga karaktär 

bevaras och inte förvanskas. Tillgänglighetsanpassning 

av både ute- och innemiljö i kulturhistoriskt viktiga 

byggnader ska ske i dialog med antikvarisk kompetens 

och ansvariga tjänstepersoner. 

 

Klimatanpassning 
 

Åtgärder för klimatanpassning ska integreras i 

gestaltningen så långt som möjligt. I gestaltningen ska 

naturbaserade lösningar samt växtlighet som träd och 

annan grönska nyttjas. 
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STÄLLNINGSTAGANDEN 

Centralorten 
Det ska tydligt framgå att centralorten är kommunens 

huvudort genom omsorg om allmänna platser, 

gestaltning och underhåll av offentliga byggnader.  

 

Särskild uppmärksamhet ska ägnas åt välbesökta platser 

och mötespunkter vid utformningen. Dessa platser kan 

fördelaktigt samordnas med strategiska platser för 

kollektivtrafiken, såsom bytespunkter. 

 

Parkområdena bör ges unik karaktär för att komplettera 

varandra och erbjuda varierade kvaliteter och 

gestaltning.  

 

Centralortens siluett, präglad av skogsklädda höjder och 

inpassad bebyggelse, ska hanteras med hänsyn.  

 

 

Särskild hänsyn ska ägnas åt befintliga utblickar mot och 

från Kyrkviken och Glafsfjorden. I centralorten finns 

platser där högre bebyggelse kan vara lämplig, men 

hänsyn ska tas till de omgivande volymerna.  

 

 

 

Illustration över befintliga utblickar. 
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STÄLLNINGSTAGANDEN 

 

 

 

 

 

 

 

  

Vid nybyggnation ska hänsyn tas till platsens 

topografiska förutsättningar. Byggnader kan stegra 

längs med topografin och endast mindre anpassningar 

med fyllnad ska göras.  

 

Stora delar av centralorten vänder sig mot vattnet och 

de siktlinjer och förbindelser som finns mellan vattnet 

och centralorten ska bevaras och stärkas.  

 

Befintlig bebyggelse som speglar centralortens 

arkitektoniska utveckling ska respekteras, renoveras och 

utvidgas varsamt med hänsyn till byggnadens 

tidstypiska och stilmässiga karaktär.  

 

Utformning och gestaltning av områdena runt vägen 

mellan Arvika och Jössefors ska ges stor vikt för att 

visuellt binda ihop orterna.  

 

Vid nyetablering i attraktiva skyltlägen ska 

utformningen ges extra omsorg, med hänsyn både till 

biltrafikanternas och gåendes perspektiv. Särskild 

uppmärksamhet bör ägnas åt utformningen av volymer 

och fasader längs riksväg 61, länsväg 172, länsväg 175, 

järnvägen, järnvägsstationen, entrévägar och 

cirkulationsplatser. Dessa platser representerar det 

första mötet med centralorten för invånare och 

besökare. 

 

Skyltning ska underordnas byggnad, landskapsbild och 

gaturum till utformning, färg och format. I 

verksamhetsområden kan skyltning med fördel 

samordnas. 

Typsektion på mindre anpassningar tilltopografin med 

fyllnad, det övre exemplet är önskvärt. 

Typsektion på stegring längs med topografin, det övre 

exemplet är önskvärt. 

 

Illustration av attraktiva skyltlägen. 
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STÄLLNINGSTAGANDEN 

Stadskärnan 
För stadskärnan gäller även ställningstagandena för 

centralorten. 

 

Torget och Stadsparken är viktiga funktioner i 

stadskärnan. Gestaltningen av dessa platser och dess 

omgivningar är av mycket stor vikt. 

 

Rutnätsstadens axlar har fondmotiv som ska värnas. 

Huvudaxeln från Trefaldighetskyrkan till 

järnvägsstationen ska bevaras och utrymmet kring 

nämnda byggnader ska särskilt beaktas.  

 

Nybyggnation ska planeras med hänsyn till sjöutsikt från 

stadskärnan, och befintliga siktlinjer ska bevaras och om 

möjligt förlängas. För att stärka kontakten med  

 

Kyrkviken ska området göras tillgängligt, och 

hamnområdet ska betraktas som en förlängning av 

rutnätsstaden mot vattnet. 

 
Illustration av princip för siktlinjer och 

rutnätsstrukturen. 
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STÄLLNINGSTAGANDEN 

 

 

 

Arvikas siluett, särskilt höjden med Trefaldighetskyrkan 

på toppen, ska hanteras med omsorg och hänsyn.  

 

Utbyggnad av nya kvarter, både inom befintliga 

områden och i nya, ska anpassas till rutnätsstadens 

skala med i regel 2–4 våningar, för att inte förvanska 

den småstadsidyll som präglar staden.  

 

Förtätning ska genomföras på ett sätt som bevarar 

variationen och funktionsblandningen inom kvarteren.  

Innergårdar ska bevaras och ny byggnation får endast 

tillåtas om det möjliggör bibehållandet av goda 

utemiljöer och ljusförhållanden. Förtätning på 

parkeringsplatser och obebyggda tomter (lucktomter) 

ska prioriteras.  

 

Ny bebyggelse ska ha aktiva bottenvåningar för att 

främja levande gator och stödja handel. 

Kvarteren får gärna vara tillgängliga för allmänheten, 

antingen genom passager eller genom att innegårdarna 

används på ett sätt som välkomnar invånare och 

besökare. Placeringen av passager bör göras med 

omtanke och utformas så att de upplevs som trygga.  

Utformningen av gaturum ska göras med tanke på 

livsrumsmodellen där gående och cyklister är 

prioriterade, se Trafik och mobilitetsprogram Arvika 

kommun. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Rutnätsstadens karaktär ska bevaras genom att placera 

byggnader i gatuliv samt att traditionen att bygga 

hörnhus och anlägga innergårdar ska efterlevas. 

Omgärdning ger möjlighet till offentliga livsrum utanför 

byggnaderna och ett privat livsrum på innergårdarna 

som förlängning av livet inne i byggnaden. 

 

Kulturmiljöprogrammet för Arvika stadskärna ska aktivt 

användas för att ta vara på befintliga värden samt för 

att ta avstamp i för inspiration. Ny modern bebyggelse 

ska medvetet relatera eller koppla an till den tradition 

och karaktär som finns inom rutnätsstaden och som 

pekas ut i Kulturmiljöprogrammet. Särskild omsorg kring 

utformningen av volymer och fasader ska ske kring 

stadskärnan och de mest välbesökta platserna. Till 

exempel ska fasadindelning ske utifrån omgivande 

bebyggelses skala. 

Siktlinjer från torget mot Trefaldighetskyrkan. 

Foto: Terese Myrin, Värmlandsantikvarien 

Illustration på tillgängligt kvarter.  
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STÄLLNINGSTAGANDEN 

 

 

 

 

Skyltning om byggnader så väl som platsers ursprung 

och historia bör förekomma och ska utformas enhetligt 

och anpassas till omgivande gestaltning.  

 

 

  

Illustration på fasadindelning utifrån omgivande 

bebyggelse, det övre exemplet är önskvärt. 
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STÄLLNINGSTAGANDEN 

Serviceorten 
De flesta serviceorter vänder sig mot vatten, och 

siktlinjer samt förbindelser som finns mellan vattnet och 

serviceorten ska bevaras och stärkas. 

 

Respektive serviceorts unika karaktär ska bevaras och 

förstärkas. Respektive orts karaktär beskrivs i Riktlinjer 

för ortsutveckling. 

 

Särskild omsorg ska ägnas åt utformningen av 

byggnadsvolymer och fasader i centrala delar, från 

vattnet, utmed länsvägarna, järnvägen och vid 

entréerna till serviceorterna, då det är här invånare och  

besökare först möter platsen.  

 

 

 

 

Skyltning ska anpassas så att den underställs byggnader, 

landskapsbild och gaturum vad gäller utformning, färg 

och format. I verksamhetsområden kan skyltning med 

fördel samordnas. 

 

Vid placering av ny bebyggelse ska hänsyn tas till 

traditionell placering av bebyggelsen på orten. 

Byggnaden ska även anpassas till markens 

förutsättningar, inklusive topografi och vegetation. 

Förtätning ska ske med hänsyn till serviceortens 

befintliga struktur och platsens topografiska 

förutsättningar.



 

19 

 

IMPLEMENTERING 

IMPLEMEN-
TERING 
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IMPLEMENTERING 

Strategi för gestaltad livsmiljö antas politiskt i 

kommunfullmäktige.  

Ställningstagandena i strategin beskriver var kommunen 

står i en rad olika frågor kopplade till gestaltning samt 

förväntningarna på olika aktörer i 

samhällsbyggnadsprocessen. Interna arbetsprocesser, 

inklusive användningen av dialogverktyget, ska 

utvecklas för att säkerställa efterlevnaden av strategin. 

Avsteg från strategin ska motiveras och beslutas i 

samråd mellan kommunen och berörda parter. Var 

beslutet tas och av vem varierar beroende på vilket 

skede det gäller (FÖP/Program, DP, markanvisning eller 

bygglov). 

En del i arbetet för att belysa gestaltad livsmiljö och 

arkitekturfrågor är genom Stadsmiljöpriset som delats 

ut sedan år 2012. Kommunen kan komplettera med ett 

arkitekturpris för hela kommunen för att främja och 

lyfta fram god arkitektur, både i stadsmiljö och på 

landsbygd. 

Det finns behov av att utveckla ytterligare 

planeringsunderlag som bland annat kan användas som 

stöd vid analyser och utformning, såsom:  

• Grönplan 

• Trädpolicy/riktlinjer för träd  

• Gestaltningsprogram för kommunens parker.  

• Riktlinjer för ortsutveckling. 

 

Utmaningar 
I samhällsbyggnadsprocesser finns många olika 

intressenter som tillsammans behöver identifiera och 

arbeta mot samma mål. Det kan ibland vara svårt att 

identifiera alla utmaningar i början av ett projekt och 

därmed behöver dialog och förankring ske löpande 

under projektets gång.  

Utmaningar i framtida arbete med den gestaltade 

livsmiljön kan vara att: 

• Öka förståelse för gestaltningens betydelse för 

kommunen. 

• Stärka, utveckla och återskapa mänsklig skala.  

• Hitta samarbetsformer över förvaltnings- och 

bolagsgränser inom koncernen.  

• Identifiera samverkansparter tex Tryggare 

Arvika -Säkerhetssamordningen, 

Funktionsrättsrådet, Referensgruppen för 

konstnärlig gestaltning. 

• Samordna och skapa dialog mellan 

verksamheter för gestaltning av lokaler som 

ska samutnyttjande. 

• Nå ett brett spektrum av användare och skapa 

dialog. 

• Hitta långsiktigt hållbara lösningar i stället för 

att söka kortsiktig ekonomisk vinst. 

• Hantera intressekonflikter och göra 

avvägningar mellan olika intressen.  
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Dialog-
verktyg 
Syfte 
Dialogeverktyget är ett stöd för att så tidigt som möjligt 

skapa en gemensam utgångpunkt för vad god gestaltad 

livsmiljö innebär i ett specifikt projekt. Dialogen ska ge 

insikt om projektets potential, vilken påverkan 

projektets gestaltning har och sätta ambitionsnivån. 

Det långsiktiga målet är att öka kunskapen och intresset 

för gestaltad livsmiljö och arkitektur och därigenom 

höja kvalitén på den gestaltade livsmiljön i Arvika 

kommun. 

Användning 
Dialogverktyget ska användas så tidigt som möjligt i 

arbetsprocessen.  

Dialogverktyget är en del av Strategier för gestaltad 

livsmiljö som i sin tur är en bilaga till kommunens 

översiktsplan. Dialogverktyget är ett processverktyg 

som ska användas praktiskt vid utveckling av byggnader 

och utemiljöer, av så väl privata som offentliga 

byggherrar. Den gestaltade livsmiljön är viktig överallt 

men särskilt viktig där många människor vistas.  

Dialogverktyget kan exempelvis användas vid förstudier, 

detaljplaner, bygglovsprövningar, markanvisningar, 

gestaltningsprogram eller vid fördjupade 

översiktsplaner.  

Vem initierar dialogen? 
Dialogen kan initieras av fastighetsutvecklare, 

byggherrar, planhandläggare eller bygglovshandläggare. 

För projekt inom kommunens egen organisation ska 

dialog alltid ske.  

 

Vid mindre bygglovsärenden för privatpersoner initierar 

bygglovshandläggaren diskussionen och delar av 

dialogverktyget är ett stöd vid samtal. 

 

 

Vilka deltar? 
Ett urval av deltagare görs utifrån projektets funktion, 

placering och omfattning. Exempel på funktioner som 

kan delta är: 

• Samhällsbyggnad 

o Planarkitekt 

o Kulturmiljö 

o Mobilitet och trafik 

o Kommunekolog 

• Arkitektkompetens 

• Kultur och fritid  

• Myndighetsstaben 

o Bygglov 

o Säkerhetssamordning 

• TIVAB 

o Dagvatten 

o Fastighetsägare/byggherre 

• AFAB 

o Park 

o Fastighetsägare/byggherre 

• Fastighetsägare/byggherre (extern) 

• Verksamhetsrepresentanter (om planen 

innehåller verksamheter) 

• Grannar (vid stora förändringar där 

kunskapsinhämtning och förankring krävs innan 

samråd) 

• Allmänhet (vid förändring av publika platser, till 

exempel inom stadskärnan, skolor, bibliotek, 

lekplatser och park. Äldre och barn är grupper 

som ska ha särskilt fokuseras). 

• Intresseorganisationer/föreningar (kan till 

exempel vara centrumförening) 

• Politik (har främst uppgift att lyssna och ta del 

av kunskapen)  
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3. Förberedelse innan. Innan diskussionen startar bör alla 

som deltar ha tagit del av det underlagsmaterial som finns, 

såsom platsanalysen, kartor och kulturmiljöprogram. 

 

1. Uppstart. Gå igenom de ställningstaganden i översiktsplanen 

och Strategier för Gestaltad livsmiljö som gäller för projektet 

samt eventuellt andra relevanta dokument. Diskutera och 

motivera eventuella avvikelser. 

 

2. Genomgång av frågeställningar. Den som initierat dialogen 

gör ett urval av frågeställningar som ska diskuteras. Urval 

av frågor görs utifrån relevans för projektet. Initialt är det 

bra med en bred öppen diskussion som sedan 

konkretiseras. Exempel på frågeställningar finns under 

”Vad diskuteras?”. 

4. Efterarbete. Dokumentera de för projektet viktigaste 

frågorna samt de gemensamma ställningstaganden som 

togs. 

 

Hur genomförs dialogen? 
Dialogen består av fyra delar enligt nedan: 
 

 

Hur genomförs dialogen? 
Dialogen består av fyra delar enligt nedan: 
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Vad diskuteras? 
Vision och koncept 
Vilken är projektets övergripande vision? 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………

…………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………… 

 

Vilka kvaliteter bör utvecklas och stärkas för att skapa god bebyggd miljö på platsen? Finns det till exempel natur- eller 

kulturmiljöinslag som bör bevaras på platsen? 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………

…………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………… 

 

Hur bör projektet förhålla sig till omgivningen? Volym och höjd, vägar, anpassning? 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………

…………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………… 

 

Hur förhåller sig projektet till platsbildningar, stråk och noder? Hur upplevs rummet mellan husen? 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………

…………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………… 

 

Vilka värden tillför projektet till platsen? Funktioner, gestaltning, ekosystemtjänster mfl. 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………

…………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………… 

 

Vilken eller vilka målgrupper riktar sig projektet mot? 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………

…………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………… 
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Är platsen och/eller byggnaden tillgänglig och bjuder in till vistelse och möten? 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………

…………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………… 

Principer för utformning 
Hur hanteras framtida utmaningar såsom skyfall, höjda vattennivåer, värmeöar och vind? Hur kan lösningar på dessa 

utmaningar implementeras och gestaltas i projektet? 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………

…………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………… 

 

Hur ser grönstrukturen ut i projektet? Var finns det ytor för träd och annan grönska? 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………

…………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………… 

 

Hur upplever man platsen eller byggnaderna, till fots eller från ett fordonsfönster? Nära eller från långt håll? Påverkar 

detta gestaltningen? 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………

…………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………… 

 

Hur möter bebyggelsen gatan och utemiljön? Entréer och fönster, bottenvåningar. 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………

…………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………… 

 

Finns det utrymme för någon form av konst eller konstnärlig gestaltning? 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………

…………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………… 

 

Vilka material, kulörer och detaljer är lämpliga?  

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………

…………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………… 
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Är projektet anpassningsbart? Går det lätt att ändra användning över tid? 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………

…………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………… 

 

Är platsen jämlik? Har alla möjlighet att besöka den och är den välkomnande? Barn och äldre? 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………

…………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………… 

 

Upplevs platsen och/eller byggnaden som trygg? Hur upplevs den när det är mörkt? Finns det utrymmen som kan 

upplevas instängda eller obehagliga? 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………

…………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………… 
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BILAGA 
Ställningstaganden från översiktsplanen som påverkar den gestaltade livsmiljön  

Öka kontakten – Mellan människor 
• Bidra till att vidareutveckla och stärka befintliga mötesplatser. 

• Våga prova tillfälliga, flexibla och mobila idéer och lösningar som kan skapa mötesplatser och nå ut till fler 

människor. 

• Verka för att öka tillgänglighet för alla, efter olika gruppers unika förutsättningar, till olika typer av mötesplatser 

(fysiska och digitala), både vad gäller hållbara transporter och platsernas placering samt utformning. 

• Utveckla blandad bebyggelse och blandade bostadsformer i centralort och serviceorter. 

• Satsa på utveckling i anslutning till sammanhållen bebyggelse i alla kommundelar. Utveckling ska främst ske i 

anslutning till centralort och serviceorter, i nära anslutning till redan befintlig service eller möjlig etablering av 

strategiska servicefunktioner. 

 

Öka kontakten – Till naturen och vattnet 
• Rusta upp befintliga och utveckla nya mötesplatser, aktivitetsytor samt vandrings-och cykelleder i natur, 

tätortsnära grönområden samt vid vattnet. 

• Verka för att öka tillgänglighet för alla, efter olika gruppers unika förutsättningar, till både natur och vatten, 

både vad gäller hållbara transporter och platsernas utformning. 

 

Öka kontakten – Mellan invånare, näringsliv och kommunen 
• Arvikas centrumkärna ska även fortsättningsvis få vara så levande och unik som den är idag. Handel ska 

lokaliseras i centrum i centralorten och i centrala delar av serviceorterna. Handel med skrymmande varor kan 

tillåtas att placeras mer perifert. 

 

Öka kontakten- Mellan staden och landsbygderna 
• Stärk serviceorterna genom att satsa på utveckling med utgångspunkt i respektive plats unika karaktär. 

• Tillåt ny bebyggelse på landsbygderna i mindre omfattning. Bebyggelsen ska placeras varsamt med landskapet 

som utgångspunkt eller med närhet till viktiga kommunikationsstråk och annan infrastruktur. 

 

Balansera utveckling- Mot vad jordens resurser klarar av 
• Samla ny bebyggelse och funktioner i nära anslutning till befintlig bebyggelse och viktiga kommunikationsstråk. 

• Lokalisera och utforma ny bebyggelse så att transportbehovet minskar och effektiv markanvändning kan uppnås. 
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• Bygg och utveckla med hållbara material. Lägg stor vikt vid kvalitet och flexibilitet för att skapa byggnader med 

lång livslängd. 

 

Balansera utveckling- Mot våra ekonomiska resurser 
• Planera med fokus på långsiktighet och kvalitet som bygger hållbarhet, även då det sker på bekostnad av 

kortsiktiga ekonomiska mål. 
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	Beslutsunderlag  Kommunstyrelsens protokoll den 12 september 2023, § 149 Kommunledningsutskottets protokoll den 22 augusti 2023, § 125 Kommunledningsstabens tjänsteskrivelse den 31 juli 2023 Kommunfullmäktiges protokoll den 27 mars 2023, § 61 Arvika Partiets motion den 27 februari 2023
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	I samband med nyanställningar i skolverksamheten samt när någon övergår från annan verksamhet till skolverksamhet begärs registerutdrag. För vikarier, oftast anslutna till Bemanningscentralen, begärs registerutdrag en gång per år.
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	Information som framkommer vid en registerkontroll;
	Registerutdraget visar om en person blivit dömd för vissa allvarliga brott, i regel under de senaste tio åren. I utdraget finns bara uppgifter om sexualbrott och barnpornografibrott, samt mord, dråp, grov misshandel, människorov och grovt rån. Det handlar alltså om brott som innebär mycket allvarliga kränkningar av andra människor.
	Ett registerutdrag får inte vara äldre än ett år.
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	Sammanfattning Håkan Persson (SD) och Alexander Arnesson (SD) inkommer med en motion med förslag om att Lärande och stöd ska ges i uppdrag att utreda tillvägagångssätt/rutiner för inhämtning av utdrag ur belastnings- och misstankeregistret, inför varje nytt läsår från all personal i skolmiljö. Personal skall individuellt begära utdrag från Polismyndigheten.
	Beslutsunderlag
	Bedömning
	Sammanfattning
	Beslutsunderlag
	Bedömning
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	Detta under förutsättning att det finns ett politiskt stöd för att konkurrensutsätta byggandet och drift av ett nytt särskilt boende.
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	Verksamheten bedömer att det utifrån ett miljöperspektiv är viktigt att minska matsvinnet. Ansvariga för kostverksamheten kan utreda om det finns förutsättningarna för att skänka överbliven mat från tillagningsköken. Detta förutsatt att det finns ett politiskt stöd för uppdraget.  Yrkande Anders Skogberg (SD), Lars-Olof Gävert (ArvP), Ulf Jonsson (C), Ute Attermeyer (MP), Peter Söderström (S) och Kristina Bengtsson Nilsson (M) yrkar på att motionen ska föreslås bifall.
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	Bedömning Kommunledningsstabens bedömning är att det är en god och genomförbar idé med digitala informationstavlor vid infarterna till kommunen, förutsatt att kostnaden för investering kan prioriteras i kommunens budget. Det skulle ge bättre möjligheter att marknadsföra evenemang och pigga upp intrycket av Arvika vid infarterna till kommunen. Vidare bedöms själva arbetet med informationen kunna hanteras inom ramen för kommunledningsstabens verksamhet.
	Medborgarförslag om digital anslagstavla för evenemangsinfo
	Sammanfattning
	Beslutsunderlag
	Bedömning
	Ärende

	Ny ledamot och ersättare för ledamot i kommunfullmäktige
	Beslut
	Beskrivning av ärendet
	Motivering till beslutet
	Bestämmelser som beslutet grundas på
	Information
	Du kan överklaga beslutet
	Beslutande
	Kopia till
	Bilagor
	Du kan överklaga beslutet hos Valprövningsnämnden
	Hur överklagar jag beslutet?
	Tiden för överklagande
	Ditt överklagande ska innehålla
	Ombud
	Behöver du veta mer?


	Sammanfattning Arkitekturstrategi - Strategier för gestaltad livsmiljö ersätter Arkitekturstrategin, daterad 2022-05-10 som den 29 januari 2024 gick med som ett underlag till översiktsplanens antagandebeslut i Kommunfullmäktige. Arkitekturstrategin tog fram till samrådet för översiktsplanen och har därefter omarbetats och justerats för att bättre passa Arvikas behov. Strategin har därtill förankrats ytterligare internt genom att workshops har genomförts med syfte att skapa en samsyn kring behov och tillämpning. Nu finns den uppdaterade arkitekturstrategin framtagen och den har till detta beslut fått ett uppdaterat namn – Strategi för gestaltad livsmiljö, underlag till Arvika kommuns översiktsplan, i syfte att bättre knyta an till den samlade politik för gestaltad livsmiljö som Sveriges regering beslutade om 2018.
	Kommunledningsstaben föreslår att kommunstyrelsen fattar beslut i att Strategi för gestaltad livsmiljö, underlag till Arvika kommuns översiktsplan ersätter beslutade Arkitekturstrategi den 10 maj 2022.
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	Strategi för gestaltad livsmiljö, underlag till Arvika kommuns översiktsplan
	Sammanfattning
	Beslutsunderlag
	Bedömning


